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ИзgаВа се om СБФД u 
,,Нароgна kyлmypa" 

Реgаkцuонен съ6еm: 
Алеkсанgър Донев 

Вера HaugeнoBa 
Калuнkа CmouнoBcka 

(оmгоВорен pegakmop) 

Дuзаiiн 
Кремена ФuлчеВа 

Печат 
Частна nечаmнuца „Bolid" 

Agpec на pegakцuяma: 
Софuя 1000, nл. ,,CлaBeukoB" 11, 

mел. ВО-36-01 
За реkламu: 80-36-01 , 87-16-84 

ПреnечаmВанеmо е 
gonycmuмo 

само с разрешенuе 
на pegakцuяma u aBmopa. 
Пognucaнume мamepuaлu 

не cъBnagam Вuнагu 
с мненuеmо на pegakцuяma. 

• 

Oфepmu за реkлама 
6 cnucaнue КИНО 

Ц6еmнu: 
IV kopuцa - 6000 лВ. 

11 u 111 - 4800 лВ. (nроценmнu 
намаленuя за 1/2, 1/3 u 1/4 

om nлощmа) 
Черно-белu: 

За Вътрешна сmранuца -
2400 лВ .. (процентно 

намаленuе 
за 1/2, 1/3 u 1/6) 

Omcmъnka go 10 % за повече 
om gBe nyблukaцuu. 

Цената не ВkлючВа ДДС. 

Р Е ДА К ЦИ О Н н о

Б цтието на kиното през лятото се сВързВа най-непо
среgстВено с еkранната съgба на фцлАt«mе от летния 
репертуар. И ako от началото на гoguнarria Все nak прие
Аtах.ме за естествено, че Bceku преглеg на теkущия фил
АtоВ оборот започваше с изречението: ,,зрителсkата 
посещаеАtост за изАtuналия Аtесец е най-нисkата от 
началото на гоgината ", то за летните Аtесеци про
изнасянето на същата фраза не Аtожеше ga означава 
gруго осВен kатастрофа. За „норАtалните" страни Аtесе
ците на лятната Ваkанция са сезонът на най-gобър 
бизнес, изkлlочВайkи gBeme или трите cegAtuцu В наве
черието на Колеgа. За българсkия фuЛАtоразпространи
тел те се преВърнаха В пореgната kpaчka kъAt финан
совата безgна. Многозначителен gетайл е обстоятел
стВото, че с постепенното намаляване на зрителите от 
началото на гоgината насаАt съВсеАt очеВиgно са съkра
тени и cpegcmBama, отgеляни за pekлaAta на фupAtume 
разпространителkи. Може за няkои пuшАtан патриоти 
процесът и ga е обнаgежgаВащ: Все no-Ataлko публиkа В 
kината означава, че „Все no-Ataлko българи uckam ga 
глеgат aAtepukaнcku фuлAtu" (kakBumo са 90% от npe
Atuepнume заглаВия). Всъщност наАtаляВането на зрите
лите на теkущия репертоар означава наАtаляВане на 
филАtоВата публиkа Въобще и нu.kakBu cynepnpeAtuepu и 
изkлlочителни събития, ориентирани kъAt няkаkВи „gино
заВърсkи gamu", не.биха Аtогли ga ВъзстаноВят преgиш
ното ниВо на зрителсkия интерес. Което означава, че 
Аtuналогоgишната полоВиНАtилионна посещаеАtост на 
„Джурасцk na[!k" ще си остане Аtечта за ноВоkаАtенното 
,,СеАtейстВо флинтстоун". Може би фupAtama разпрос
транител Все nak ga остане gоВолна, защото gВойното 
наАtаляВане (gай боже ga не бъgе по-голяАtо!) на броя на 
зрителите ще бъgе kоАtпенсирано от наg gBa пъти по
сkъпите билети, maka че печалбата Въпреkи инфлацията 
ga остане същата. Но тоВа би било печалба за фupAtama 
и загуба за kиното. Доkато специалистите В Минис
терствата на финансите и на kултурата не разберат, че 
поощряВането на по-голяАtа посещаеАtост означава 
поВече зрители на gолнопробните aAtepukaнcku koAteguu и 
,,еkшан"-и, но aBmoAtamuчнo и поВече зрители за Висоkо
kачестВеното еВропейсkо и национално kино на нашия 
еkран. Защото филАtоВите салони фунkционират по 
заkона на сkачените съgоВе, но и по праВилото на nupa
Atиgama: koлkomo по-широkа е основата, толkоВа no
Bucoko се изgига Върхът. И защото нялtа по-голялtа 
pekлaAta за kиното от caAtume хора, koumo хоgят на 
kино. 

Алеkсанgър Донев 
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„ВСЯКА РОАЯ СЪМ СИ Я И3ВОЮВА4 
с мноrо МЕРАК и ВАЧКАНЕ. 

НЕ С КРАСИВО rAEDAHE САМО" 

р� с !Jleиv,,,p !Jl� 
ВЪПРОС: Уж има криза в 
българското кино,  а теб 
просто ще те  разкъсат. 
Влизаш от филм във филм, 
заснел си 17 филма за 7 
години ... Това прави средно 
по 2 роли на година - повече 
от добра равно�метка ... 
ПЕТЪР ПОПИОРДАНОВ 
(ЧОЧО): Започнах да снимам 
през 1986 r. с Иван Андонов. 
Това бяха последните години 
преди обръщането на пала
чинката. Тогава още пари 

имаше ... Вярно е, че филмите 
ми не са малко като коли
чество, но мисля, че не е важ
на толкова бройката, колкото 
въз·можността, шансът да се 
пробвам при различни ре
жисьори. Първо започнах с до
айените - Зако (Хеския), Ран
гел (Вълчанов), Иван (Ан
донов) ... И след това минах 
през цялото младо попъл
нение, ама буквално цялото ( с 
едно единствено изключение 
- Иван Черкелов). Като се

почне с Грец (Красимир Кру
мов), Петьо Попзлатев, Люд
мил Тодоров, Дочо Боджаков, 
Евгений' Михайлов, Димитър 
Петков, та се стигне до най
младите - Илиан Симеонов и 
Християн Ночев. С цялата та
ка наречена "нова вълна" съм 
работил и това е най-впечат
ляващото - възможността да 
се срещнеш с толкова много 
режисьори, с толкова различ
ни търсения в киното. Срав
нете примерно киното на Грец 

"Вчера": Пеmър ПonUopgaнoB, Геораu CmaUkoB, Xpucmo ШоnоВ -
mpuмama om ноВоmо nokoлeнue 

к и н о 
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- един филм като "Екзитус" 
със, да речем, ,,Граница" или
„Любовното лято на един
льохман". Те нямат нищо
общо ... Та това ми е бил шан0 

сът - опитът и школата, дето
съм изкарал за тези седем
години. Това ми е активът.
ВЪПРОС: Може определено
да се каже, че страхотно ти
върви. Не те ли плаши мал
ко тази непрекъсната благос
клонност на съдбата?
ЧОЧО: Винаги ме е плашила, 
но·пък и винаги съм си давал 
сметка, че, общо взето (и то
ва ми е шансът!), съм изиграл_
не повече от 2-3, хайде да ги 
кажем 4 централни роли.
Главна, носеща е ролята ми
само в „Граница". Другите ми
сериозни изпълнения са.в „Ти
шина", ,,Екзитус" и един чеш
ки филм - ,,Спомени за голе
ми чувства", той мина много 
незабелязано. Беше чисто те
левизионен и аз много-много 
не го харесвам като кино. До
преди една година нямах дейс
твително голямата, централ
ната и мащабната роля .. За 
първи път я получих в „Гра
ница". Да не говорим, че и за 
първи път популярността дой
де с този филм. Е, естествено, 
познаваха ме вече от филми
те на Иван Андонов „Вчера" 
и „Адио, Рио", но сега беше 
различно ... Винаги съм се 
притеснявал, че българският 
кинопазар е толкова малък,че 
човек бързо се изтърква. Про
изводството е малко, колко се
гледа кино у нас ... При броя на 
моите филми сиrурно би дош
ло бързо изхабяване, едно из
търкване на лицето, на фи
зиономията. Винаги съм се
стремял - и тук по никакъв
начин не откривам Америка,
това е азбучна истина и за
американското, и за европейс
кото кино - всяка следваща
роля да правя по-различно. И 
като образ, и като характер на 
образа. Да не се повтарям, ви
наги да търся особеното, спе
цифичното, уникалното ... Но и 
това е шанс ... 

КИНОТО В БЪЛГАРИЯ 

С Ранаел ВълчаноО по Време на cнuмkume на 11А сега наkьgе" 

ВЪПРОС: Все пак, при тво
ята известност, не се ли чув
стваш поне малко "звезда"? 
ЧОЧО: Мисля, че в България 
да се нарече един актьор „звез
да" е малко смешно и не
сериозно. Лично аз никога не 
съм се чувствал и се надявам 
да не почувствам и в бъдеще ... 
Това създава една излишна 
суетност, която не е полезна 
за професията. В американс
кото кино говорят за звезди, 
защото там има кой да ги гле
да - една нация от 300 мили
она близо - и това само в са
-мата Америка. Имаш огром
ната аудитория и тя те бо
готвори. А тук като направиш 
филм-два, колко хора са те 
видели? Ето, аз си мисля кол
ко хора помнят моите 16 
(предстои да излезе и „Козият 
рог" - бел. ред.) филма? Е, 
„Граница" примерно, младите 
много го гледаха, паднаха си 
по него. Спират ме, поздравя
ват ме. ,,Прочух'' се най-после. 
Но тези неща не ме ласкаят ... 
ВЪПРОС: Тебе критиката те 
нарече отдавна "талантли
вец". То си е божа работа 
талантът. Ти мислил ли си 
по този въпрос, как можеш 
да го определиш с думи? 
ЧОЧО: С думи - едва ли ... То 

к и н о 

че е божа работа, божа е. Но 
най-опасното е да си повяр
ваш. Защото, колкото бързо 
блеснеш, толкова бързо мо
жеш и да угаснеш ... Киното -
и нашето, и световното - поз
нава много такива случаи ... 
ВЪПРОС: С тая солидна 
филмография, вече си влязъл 
в историята на българското 
кино. Но всъщност как ти 
щукна идеята да станеш 
актьор? Детска мечта ли бе
ше, или те насочи баща ти, 
който е тясно свързан с ки
ното и дълги години беше 
шеф на Киноцентъра? 
ЧОЧО: Нещата наистина ид
ват от семейна среда и това е 
един от най-често срещаните 
модели в кариерата на ак-. 
тьорите ... Но първото ми се
риозно и осъзнато желание 
дойде някъде, когато бях на 
15-16 години. Близките и при
ятелите ми паднаха от смях -
значи актьор ще ставаш ... Абе, 
я се чуй как ги изстрелваш ду
мите в скороговорка-мно
гоговорка ... Мене такива неща 
обаче много ме амбицират.
Като ми кажат „ти това не го
можеш", е сиrурно, че ще го 
направя. За такова нещо и грях
съм готов да сторя. Не толко
ва инат, колкото спортен хъс
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се надига у мен. Впрочем за 
професионалиста е задължи
телно да го има този хъс ... И 
така, когато се осмелих да 
заявя, че ще ставам актьор, 
никой не ми повярва. След 
две-три прослушвания в теат
ралния институт чак стана 
работата. На един от _етюдите 
така се бях престарал, че ме 
питаха да не би да куцам ... но 
нали съм си инат! Стигна се 
дотам, че се видях първи в спи
съка на приетите във 
НА ТфИЗ. А после взеха да ид
ват и предложенията за кино. 
Минал съм през моменти на 
невярване, на съмнения в соб
ствените сили. Но мисля, че 
всяка роля дотук съм си я из
воювал не с късмет, а с много 
мерак и бачкане. Не с краси
во гледане само ... 
ВЪПРОС: В тази. професия 
конкуренцията наистина е 
драматична и жестока. Усе
щаш ли го? 
ЧОЧО: Без да се конкурираш, 
е невъзможно да оцелееш. 
Ако няма кой да диша във вра
та ти- заминаваш. Идват тол
кова· нови и талантливи хора! 
Важното е човек да не слиза 
от влака. Или ако слезе вре
менно, да умее да тича редом 

с него ... Естествено, трябва да 
има вливание на нови талан
ти и те да имат възможността 
да работят с нови режисьори. 
Това ще доведе до разно
образие, до нов имидж на на
шето кино. А що се отнася до 
актьорите от моето поко
ление, ние не може вечно да 
играем ученици и войници ... 
ВЪПРОС: Вече се усещаш в 
зрялата възраст? 
ЧОЧО: Искам да кажа, че ве
че имам опит и не се страху
вам да играя герои, по-възрас
тн и или по-млади от мен. 
Напротив, това би бил един 
особен актьорски гъдел. Взе
мете Иван Иванов от „Всичко 
е любов". Беше си живо пре
дизвикателство - на 27 годи
ни да играе ученик на 17. Бих 
искал да ми се падне случай 
да се пробвам и аз в подобни 
обстоятелства. Важното обаче 
е човек да запази формата 
си,независимо от годините ... 
ВЪПРОС: Ти си атлетичен, 
спортен тип. Как поддържаш 
невероятната си форма и как 
издържаш въобще на този 
бесен ритъм - на сцената в 
театъра, на снимачната пло
щадка, по репетиции? 
ЧОЧО: Това е моята малка 

В „Tuwuнa" 
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тайна ... Но ако говорим сери
озно, физическата кондиция 
трудно се поддържа. Трябва да 
имаш дадености и да ги вка
раш в работа. Да се научиш 
как да я поддържаш - това е 
въпросът. Емоционалното 
разреждане при актьорите е 
огромно. Така че след пред
ставление, на другия ден, не 
мога да ставам в 9,30 ... Трябва 
да се заредя, почивайки. И от
тук са много от недоразумени
ята ми с театралното ръ
ководство. Напоследък се на
учих да ставам по-рано, старая 
се. Иначе за формата - спор
тувам здраво. Плувам, бягам, 
карам ски, мога да държа 
ракета. И други спортни рабо
ти влизат в задълженията на 
актьора. Отделям време за 
фитнес, бодибилдинг- набля
гам на приятните дейности, не 
изнемогващите. Българският 
актьор е от доста работещите, 
доста трудещите се. При това 
положение настъпва бърза 
амортизация, която гледам да 
избегна. Коста Цонев, от ко
гото �ъм се учил в професията, 
казваше, че актьорът преди 
всичко трябва да има „конско 
здраве", което се поддържа, 
както той го прави - с тичане, 
плуване, тенис. Не е за подце
няване ранното лягане, въз
държането от алкохол ... 
ВЪПРОС: В едно интервю 
беше казал, че много ти до
пада Никълъс Кейдж, кого
то знаем от „Пилето" и „Ди
во сърце" - един доста екст
равагантен тип. Кои други 
актьори те впечатляват? 
ЧОЧО: Кейдж е много ин
тересен наистина. Той до
казва, че могат да успеят не са� 
мо младите, чаровни и муску
лести красавци. Има и нешо 
друго, но най-лесно е, когато 
те вкарат в едно амплоа. То
гава успехът най-бързо идва. 
Някои казват, че Том Круз 
бил сладникав. Набитото око 
вижда веднага, че преди всич
ко той е суперпрофесиона
лист. И няма нищо лошо, че в 
добавка е и красиво копеле. Той 
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си избира вече как да изглежда, 
при кого да играе. Допадат ми, 
естествено, Де Ниро, Дъстин 
Хофман, от европейците Де
пардийо ... 
ВЪПРОС Един по-деликатен 
въпрос - какво ще кажеш за 
българските "звезди" аг твоето 
поколение? С Христо Шопов 
например сте играли в един 
филм - "Вчера", - оттам ви 
тръгна славата. .. 
ЧОЧО: Играхме заедно и много 
го уважавам. Но с него сме на 
различни писти. Различни ха
рактери. 
ВЪПРОС А какво ще кажеш 
за Георги Стайков, с койгото 
също сте кръстосвали актьор
ски шпаги във филмоваго прос
транство? Доколкото знам, от 
4 ГОДИIШ той се е установил в 
Лондон и вече е "пробил" - иг
рал е в два телевизионни фил
ма. Вживявал се е в ролята на 
имигрант аг Източна Европа 
ЧОЧО: Аз искрено му желая 
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успех. Той се опитва да пробие с 
неимоверни усилия и това е за 
уважение. Зная, че е пробвал и в 
Щатите. Напира по всички 
фронтове и аз благородно му за
виждам за амбицията и из
дръжливостта С Жоро винаги 
сме се конкурирали. Започна 
още от НАТфИЗ-бяхме в един 
випуск. Когато завършихме, ни 
връчиха по един часовник-има
ше такъв ритуал по Татово 
време. На отличниците даваха 
часовници. Даже бяха гравира
ли имената ни на тях. Ние ·с 
Жоро си ги разменихме. Пода
рих му моя да си сверява играта 
по мен ... 
ВЪПРОС: Досега говорихме 
все за минали работи. Не мога 
да се въздържа не да попитам 
какво става с римейка на 
"Козият рог" на Николай 
Волев. Всички аг екипа сте из
ключително дискретни и това 
изостря очакванията, гъделич
ка интерес на публика и спе-
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циалисти ... 
ЧОЧО: Нека изчакаме филма, 
не бих искал да говоря пред
варително. Опуацията наисти
на е необичайно сложна Всички 
познават шедьовъра на Методи 
Андонов. Но трактовката на 
Кольо Волев е по-различна. 
Въведени са етнически и верски. 
противоречия. Моят герой, кой
то се залюбва с дъщерята на 
Караиван и който в първата вер
сия се играеше аг Милен Пенев, 
'I)'К е ахрянин и в добавка моха
меданин. Не зная какъв ще е 
крайният резултат, но за моята 
рабага мога да кажа, че не само 
проговорих на -rурски, но и играх 
·на живаг и смърт ... 
Всички сме любопитни да те

видим в такова необичайно
превъплъщение ... Дотогава -
щастливо лято и успех наесен
на сцената на Народния театър:

Разговаря: 
Боряна Mamee6a 
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ПОКАНА ЗА РА3СЪЖDЕНИЕ ... 
Проф. Вера Найgен.оВа, nporjj. Ан.gр_ей Пан.теВ, проф. 
ИВан. Стефан.оВ, k. и. н.. Исkра Ди.митр_оВа ИВан. 
Драгошин.оВ и k. и. н.. Hegka Стан.и.мироВа р�згоВа
рят по проблеми, сВър_зqн.и с отн.ошен.ието и оцен.kа
та н.а историята н.а българсkото kин.о 

Вера Найденова: Без това да 
прозвучи като клише, би ми се 
искало да·свържем нашия раз
говор със стогодишнината на 
киното. По този повод най
важното, струва ми се, е да ос
мислим собственото си филмо
во творчество. Да се опитаме 
да подредим нещата, свързани 
с неговата близка история. 
Макар и да не е постигната оп
тималната пълнота и изчер
пателност, все пак познанието 
върху по-старото ни кино, това 
отпреди Втората световна 
война, е по-стройно, по-цялос
тно - осъществена е добра 
фактография, има сериозни ис
ториографски изследвания. Не 
е тайна обаче, че все още не е 
разсеяна презумпцията, че то
ва е някакво непълноценно 
кино, че то едва ли не е извън 
стандарта на българската худо
жествена култура от 20-те и 30-
те години, в другите си облас
ти бележеща зрялост, разцвет. 
Да се освободим от тази опрос
тенческа представа, може да ни 
помогне само историческото 
мислене. 
Но обектът на нашия днешен 
разговор е друг. Как точно ще 
го назовем - българското кино 
от последните петдесет години 
ли, киното след войната, след 
1944 г. и пр., това едва ли е най
важното и не бива да се прев
ръща в камък на препъването. 
По-същественото е, че сме се 
събрали да търсим някакви по
общи ориентири за осмисляне
то на това кино. Или поне, ка
то начало, за преодоляване на 
психологическия праг, който в 
случая би могъл да възникне. 
Филмите от посочения макро-

период са осмисляни крити
чески, рецензионно. Осъщес
твени са и исторически из
следвания, но, така да се каже, 
от близко разстояние. Сега ид
ва ред на оценката от дис
танция, при по-голямото отда
лечаване във времето, което 
пък е свър�ано и с една ако не 
революционна, то квазирево
люционна ситуация, налагаща 
и преоценка на вече казаното, 
вече оцененото и подреденото. 
Най-общо погледнато, в пос
тигнатите досега обобщения 
върху сътвореното в българско
то кино от последните петде
сет години се е тръгвало с тра
диционния общоестетически 
(художествен) подход, а в по
редки, но затова пък по-плодо
носни случаи със социологичен 
и културологичен подход. Мис
ля, че днес е особено важно да 
си дадем сметка, че за по-прос
транния анализ на филмовото 
творчество биха могли да ни 
помогнат и психоаналитични
те принципи, началата на ана
литичната психология. А може 
би най-вече откритията на 
митопоетиката, тъй като се 
знае, че една от най-силните, а 
може да се каже, доминираща 
линия в българското кино от 
интересуващия ни период е 
именно поезията, и то тази, ко
ято е обвързана по-пряко или 
по-косвено с фолклорната 
култура, с фолклорното съзна
ние, доста често r-:�.одерни
зирано, разбира се (И. Радич
ков, Р. Вълчанов, К. Павлов, Н. 
Хайтов и др. ). 
Не е тайна, че българските 
изкуствоведи, при това и свър
заните с киното, повече теоре-
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тизират върху семиотиката, а 
когато осъществяват конкрет
ни анализи, те са в сферата на 
литературата, но не и на ки
ното. Търсенията в тази посо
ка са необходими на българс
кото кинознание. От друга 
страна, те ще обогатят и сама
та семиотична наука, тъй като 
киноизкуството със своята 
многопластовост е особено 
благоприятен обект за подоб
ни изследвания (това се знае 
още от 20-те години). 
Може, разбира се, да се изтък
нат редица обективни предпос
тавки за ограничеността в под
ходите при опознаване на фил
мовото ни творчество; ЦЯJJата 
ни обща теория на изкуството 
беше стегната от ограничения 
и условности. По-важното е 
днес да си дадем сметка, че има 
необходимост от наваксване, 
че без подобни изследвания не 
е възможно написването и на 
пълноценната история, по-кон
кретно на теоретичната исто
рия на българското кино, която 
да разкрие движението на ав
торските начала, на стиловете 
и жанровете в него. Такава ис
тория може в крайна сметка да 
се напише от един-единствен 
човек ( нещо, което по отноше
ние на руската литература 
прави, да речем, акад. Ли
хачов), но и той трябва да стъ
пи върху вече натрупана осно
ва на многоаспектно, па макар 
и фрагментарно познание. 
Когато със студентите сме раз
говаряли върху този проблем, 
те изразяват радост, че значи и 
за тях "ще има работа". Винаги 
има простор за работа на
истина. Идват поколения с дру
га ерудиция, с нова нагласа. Но 
ако аз поставям въпроса имен
но сега, то е защото ми се 
струва, че трябва да осъзнаем 
задачата си като обща и акту
ална именно днес. Не е необ
ходимо на всяка цена да си 
представяме, че усилията ще се 
увенчаят с единна история на 
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българското кино от последни
те 50 години, но е необходимо 
да се очертаят в крайна сметка 
ориентирите, водещи към та
зи история. 
Едва ли ние, събралите се днес 
в редакцията на сп. ,,Кино", ще 
направим всичко това, но е 
важно да се тръгне. Конкре
тиката засега не ни интересува 
пряко. Затова поканеният от 
нас любезно отзовал се проф. 
Пантев не бива да се притес
нява от факта, че не е гледал 
един или друг български филм. 
В случая е важно не толкова да 
създаваме някакви тезиси, кол
кото да очертаем някакъв по
широк хоризонт на разсъж
дения. Те в крайна сметка тряб
ва да изместят сегашното все
кидневно мислене, объркано, 
мятащо се между крайностите 
на пълното отрицание на сът
вореното и емоционалната му 
защита, умилението. 
Известни „по-разумни" раз
съждения върху миналото на 
българското кино, естествено, 
ще изведат нещата и към се
гашното му състояние, към но
вите критерии и изисквания, 
които витаят над него. 
Андрей Пантев: Намирам, че 
ако има конкретен адресат по
добна обмяна на мненията, тя 
би трябвало да бъде с много по
широк диапазон. 
Киното, както и всички други 
изяви на изкуството µ култура
та, не може да бъде генетично 
различно от общото състояние 
и перспективи на една наци
онална културна традиция. С 
много малки, наистина забеле
жителни и най-вече кратки из
ключения съществува в голя
ма степен една тъжна и потис
каща за малките култури иден
тификация между величието на 
държавата и нейните културни 
продукти. И ако югославското 
кино имаше по-голям успех от 
нашето, то е, че бе огледало, 
индикатор за тогавашния инте
лектуален стил в бивша Юго-
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славия. Киното винаги е било 
застрашавано от колективни 
психоз_и, внушения, префа
сонифицирания. Знаете, че още 
по времето, когато Германия 
беше общ враг на Америка и 
Съветския съюз, се появиха 
доста комични в своята слад
никав·ост филмови продукции, 
в които чичо Джо (Иосиф 
Сталин), гениалният баща на 
човечеството, беше експони
ран в привлекателна светлина 
с оглед на конкретната поли
тическа и военна конюнктура. 
Давам този пример, за да ста
не ясно, че никой не е имуни
зµран от общ.,,климатичен" мо
мент на селективно възпри
емане на историческите стой
ности или на съвременните 
граждански добродетели. Фил
ми като „Танцуващият с въл
ци", който, макар и в обратна 
посока, също е конюнктурен в 
историка-културен план. Ки

ното винаги се е влияело от об
щите настроения. Това, което 
Чарли Чаплин казва във фил
ма си „Диктаторът" за Хитлер 
и Мусолини, е било стократно 
изпреварено от много наб
людатели, историци, публи
цисти, дицломати. Но той е, 
който създава образ, намµра из
раз на едно прозрение, което не 
е само на тогавашния Чаплин ... 
Ние тепърва ще търсим начи
ни и средства да бъдем не
зависими. Но едновременно с 
това творчеството трябва да 
има адресат. Ако приемем, че 
картините не са създадени, за 
да красят апартаментите, а да 
излязат извън тях, това още по
вече важи за такова изкуство 
като киното и аз не виждам за
що трябва да се µронишра фра
за та „най-важно от изкус
твата ... ". Киното трябва да има 
обществ'ен адресат, иначе то 
загива. Така е и в нашата 
история. Въобще хуманитарис
тиката днес, а и киното не би
ха могли да оцелеят без един 
по-широк адрес. Превзетите 
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академични изследвания на 
стотици кремлинол.ози прог
ности не можаха да предскажат 
един елементарен факт - деня, 
в който съветската армия се на
товари на вагони и си тръгна 
от бившата ГДР. Колко масти
ти генерали, стратези, пси
холози, психографи, политоло
зи не предвидиха тази порази
телна лекота, а очакваха тре
тата световна война! А работа
та стана просто и ненасил
ствено, без предвижданите апо
калиптични стълкновения и 
разрушения. 
И в това отношение аз на
мирам, че сегашните предизви
кателства са прост продукт от 
минали предизвикателства. 
Въпросът е до каква степен мо
жем да инфилтрираме пози
тивното, защото иначе ще съз
дадем една отблъскваща карти
на на папагалско приспособя
ване на българската инте
лигенция, на българските по
литици, а и на българския ·чо
век въобще. 
Затова не бива да става дума за 
херметизиране на киното ни 
като особено изкуство, което 
нарцисоидно се самовъзпро
извежда. То не може да бъде 
оазис всред пустинята. И в то
ва отношение нашата без
помощност, нека си кажем от
кровено, е чисто идеологи
ческа. Ние не знаем как да въз
произведем нашето минало, не 
знаем как да прогнозпраме на
шето бъдеще. Каквото и да 
приказваме днес, 90% от евро
пейските интелектуалци се из
лъгаха в атрактивната идея, че 
културата може да бъде средс
тво за трайно внушение, а още 
по-малко средство за решава
не на религиозни, културни, 
езикови проблеми. Иска ми се 
да не внушаваме, включител
но и чрез киното, една всеоб
ща благост, която чака в бъде
ще човека. Както и да не вну
шаваме .едно вече идиотизира
но преклонение пред мина-



лото, преди фаталната 44-та 
година, да речем. Защото това 
води до друг вид идеолоrемно 
хипнотизиране, което е еднак
во глупаво и в двете посоки. И 
това подсръдване за заrубена
та добродетел, което днес де
монстрира българската инте
лигенция, също е доста нез
ряло. Ние сме малко по-добри 
от политиците по простата 
причина, че приемствеността 
при нас е малко по-запазена, 
докато при политиците има ня
колко резки сривания, скъс
вания, скокообразно разделяне 
на „едните" и „другите". Но аз 
не смятам, че че политиците са 
лоши, пък ние сме добри. Не 
смятам, че ние носим кой знае 
каква спасителна идентифика
ция на българската цялост. В 
свещения час на съзиданието 
ни сме повече импотентни, от
колкото онези, на които се 
присмиваме. И това трябва да 
бъде чуто, защото повечето 
хора, които преминаха от лоно
то на академизма в лоното на 
ежедневната политика, се ока
заха не по-малко глупаци, от
колкото ония, на които се сме
еха малко преди 10. XI. Трябва 
да знаем: това сме ние, добри 
или лоши. Сърбите с това спе
челиха света, че никога не· за

ливаха с „автършейф" своя 
живот, своето бъдеще и своята 
собстнена безизходица. Тър
сенето на автентичнсло вина
ги ще бъде по-важно за външ
ния свят, отколкото, да кажем, 
да се правим на европейци. 
Търсенето на идентичното е 
по-важно като развитие и ако 
ние тръгнем, без осъзнаване на 
собствената идентичност, по 
някакъв друг път ( в киното или 
в политиката) ще бъдем обез
личени. 8инаrи давам този 
пример: защо е важен днес ду
ховният живот за нас - не като 
една претенциозна самоцел
ност на гладни хора, които съ
зерцават „Джокондата", а като 
средство за оцеляване. Защото 

Япония, която възприе след 
войната всички императивни 
американски рецепти, стандар
ти и начина на развитие, в съ
щото време запази скрижали
те на собствената национална 
културна идентичност. 
Искра Димитрова: Как имен
но вие като историк преце
нявате: преди 1944 r. имало ли 
е такива пориви за отстояване 
на духовна идентичност от оп
ределени интелектуални кръ
гове? 
А. П.: Отговарям ви като 
съвременник. Аз наблегнах на 
това, че не трябва да бъде коз
метизирано нашето минало. 
Интересното е, че по кафене
тата сме свикнали да се шеrу
ваме с националните си комп
лекси за непълноценност. Дой
де ли обаче някоя календарна 
годишнина, изваждаме една 
оперетъчна бомбастика ... Нас 
ще-ни поrуби липсата на чувс
тво за историческа пропорция. 
Примери 1а това много. 
В. Н.: Значи ли това, че трябва 
да поставяме под съмнение 
смисъла на научните изслед
вания? 
А. П.: Те си остават като ели
тарни занимания, както и древ
ните философи са съзерцавали 
звездите, и това е висш душе
вен лукс. Но когато говорим за 
науката като обществена сила, 
на която ние се смятаме носи
тели, и то претенциозни но
сители, трябва да разберем до 
каква степен ще ни отвори очи
те днес някаква елементарна 
познавателна подготовка. 
В. Н.: Във връзка с това, което 
каза проф. Пантев. Наистина 
днес ни са необходими разсъж
дения с широк адресат. Не е за
дължително изследванията да 
имат строго научен характер. 
Съвременната наука като цяло 
изживява умора от глобални 
анализи, модели и прогнози. 
Това обаче не важи пряко за 
българското кинознание. Все 
още са ни необходими усилия 
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от по-рационален порядък. 
Например около това какво да 
отхвърлим и какво да запазим 
от традициите си. 
Известно е, че киното ни бе на
товарено с вулгарно-гносеоло
гически задачи. Такъв беше 
един от постулатите на соц
реализма, изобщо - че изкуст
вото трябва (и може) да опоз
нава живота едва ли не колко
то това прави науката и да го 
насочва. Никой, разбира се, не 
би могъл да оспорва познава
телната функция на изкус
твото, но изведена като главна, 
тя го довежда до едностран
чивост. Това става особено 
опасно при киното, което по 
природа е по-близко до реал
НОСТТ,!. Именно при такава ус
тановка в българското кино се 
намериха творци, които успя
ха да изведат напред игрови 
форми на артистизма, да съз
дават филми в универсални 
притчови форми и т. н. Изобщо 
-да се домогват до надкласови, 
общочовешки значения. Те
именно най-вече не губят зна
чението си и днес, а сигурно ще 
звучат добре и в бъдеще. 
Сега е на мода да се изтъква, 
че не умеем да разказваме в
киното. Добре е наистина да се 
потрудим върху наративните
форми, но и тук едва ли ще пос
тигнем успехи просто като пов
торим холивудските модели.
Общо взето, силата на наша
та литература не е в разказва
телни жанрове, но пак могат
да се потърсят по-самобитни,
наши форми и в това отноше
ние. Макар че действително
има универсални правила, на
които младите кинотворци би
следвало да се учат. А най об
що казано - оставяйки верни
на утвърдените стилове в бъл
гарското кино, трябва да се
стремим и към обновление, и 
най-вече към разнообразие. А
то е постижимо при осъщест
вяване на повече филми. На
последък се чува .нещо като
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девиз: ,,По-добре е да правим 
малко филми, но добри.'.' От
тук пък се търсят някакви же
лезни гаранции от членовете 
на комисиите, одобряващи 
сценариите и т. н. Учудва ме 
фактът, че сторонници_те на 
този възглед забравят, че с то
зи девиз се е тръгнало към 
прословутия период на мало
картинието в съветското ки
но. Това пък е свързано с дру
гата самонадеяност на соцре
алистическата естетика - че 
изкуството може да се плани
ра, организира. Особено кино
то, поради засилените органи
зационно-технически момен
ти в създаването му. 
Ако днес в нещо действител
но се променяме, то е в това, 
че животът, пазарът, а, след
ва да се очаква, и творчество
то се връщат към своите по
естествени, по-свободни фор
ми. Това ще рече, че на всяка 
цена следва да се обезпечи 
създаването на повече филми, 
та в естествен подбор, в сво
бодна конкуренция да криста
лизира най-доброто. 
Иван Стефанов: Аз мисля, че 
сега се актуализират въпроси
те около написването на исто
рията на българското кино, за
щото преживяваме един пери
од на принудително прекъсва
не на традицията. Казвам при
нудително, защото факторите 
за това прекъсване не са вът
ре в работния механизъм на 
самото киноизкуство, а се на
лагат отвън под формата на 
липса на средства. Значител
но количество способни сце
наристи, режисьори, актьори 
бездействат. Има моменти в 
актуалното развитие на всяко 
изкуство, когато, за да може 
да се върви напред, се налага 
да се разкъса установената ху
дожествена традиция. Мисля, 
че и настоящият момент е та
къв, Н() той не може да се из
живее в рамките на един нор
мален творчески процес, а по-

КИНОТО В БЪЛГАРИЯ 

ради историческото и факти
ческото стечение на обсто
ятелствата приема формата на 
външна принуда, на пазарно 
насилие. 
Колкото и странно да изглеж
да, тази ситуация на принуда 
създава нови илюзии. Ето ре
жисьорът Николай Волев, 
който в никой случай не мо
же да се смята за случаен чо
век в българското кино и чи
ито филми, направени досега, 
ме карат да се радвам, в едно 
интервю на въпроса дали на
истина българското кино е в 
колапс, отговаря така: ,,Няма 
такова нещо. Нашето кино ни
кога не е било в някакъв го
лям възход, просто сега нама
ляването на бройката филми, 
които се снимат, хвърли някои 
в паника, но за мен това е доб
ре дошло, винаги съм го искал 
и винаги са ме мразили пора
ди тази причина. Това, което 
ставаше преди, беше пълна 
разсипия. Снимаха се по 25 
боклука на година! А сега пос
тепенно ще се разбере съвсем 
ясно кой може да прави кино 
и кой - не. Поне малко по-яс
но. Не докрай ясно, но все 
пак." (Cn. ,,Европа 2001", 1/ 
1994 г., стр. 52) 
Ще се разбере! Аз вече имах 
възможността да гледам нова
та версия на „Козият рог", де
ло на самия Волев. И ето че 
пред мен изведнъж изникна 
неочакван въпрос: защо сами
ят Волев при днешната ситу
ация загуби способността да 
прави художествено убедител
но кино? Защо и той неочак
вано прибави нещо към „бок
луците"?· Не е, наистина не е 
ясно докрай ... 
Като си спомням филмите от 
последните години, не забе
лязвам поводи за голяма ра
дост. Две-три по-успешни заг
лавия и всичко друго е по-го
леми или по-малко провали. 
Няма творби, които да сигна
лизират движение нагоре, да 
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загатват за нови и плодотвор
ни художествени тенденции. 
Най-често стремежът е да се 
оживят нови социологически 
и политически схеми, което -
както добре знаем - трудно се 
постига. Тази тъжна картина 
обаче едва ли означава, че у 
нас са изчезнали хората, които 
могат да правят кино. Работа
та е още в това, че има причи
ни и противодействия, които 
надхвърлят далеч хоризонта 
на отделната творческа лич
ност. Първата от тях е тази, 
която вече посочих: принуди
телното прекъсване на тради
цията. За да се прекъсне, тра
дицията трябва да се разбере 
и да се оцени от съвременна 
гледна точка. Вместо това на
лице е тотално загърбване на 
традицията и стремеж за пъл
но подчиняване на логиката 
на пазара. Всеки иска да нап
рави филм, с който да смае 
публиката в Кан и същевре
менно да се продаде веднага 
по света. Така се загубват ед
ни значими идеални измере
ния на художественото твор
чество, работи се ден за ден, 
обслужва се новата конюнюу
ра; а тази нова конюнктура е 
далеч по-сложна, защото няма 
само политически или идеоло
гически измерения като пре
дишната ... 
Но има и още нещо. Когато 
разговаряхме за последния 
филм на Рангел Вълчанов, аз 
казах, че не е ясна социокул-
1урната ситуация вътре в на
шето общество. Не е ясно нап
ример към какво общество 
ние сега се придвижваме. Има 
някаква яснота за общество
то, от което излизаме. Но към 
какво общество се приближа
ваме? Искам да кажа, че ста
ват непрекъснато промени, но 
не се сменя социалното въоб
ражение. То си остава все та
ка мътно, неясно и объркано. 
И филмите ни не се стремят 
да развият това ново социал-



но въображение, а кръжат все 
около старите представи и 
компрометираните до безна
деждност предишни утопии. 
Кой може да прави кино, е 
нужно да се изясни, но още по
нужно е да се изясни кой мо
же реално да раздвижи и да 
промени социалното въобра
жение. Така творческата зада
ча е със значими и труднопос
тижими измерения ... Тази за
дача с удивителна лекота се 
отдава на публицистиката, но 
се оказа много трупна за худо
жественото творчество. Бок
луците и в киното бавно нарас
тват, намалените бройки на 
филмите не могат да спрат то
зи процес. 
От тази ситуация трябва да се 
направят някои нетривиални 
изводи. Един от тях, според 
мен, се отнася до отношени
ето ни към заварените худо
жествени ценности в киното. 
Става дума за отношението ни 
към вече създаденото. Да ка
жем, че това са главно боклу
ци, означава да тръгнем 110 ли
нията на най-малкото съпро
тивление. Да се боим да спо
менаваме и да отдадем на пъл
на забрава филми като „На 
малкия остров" или „А бяхме 
млади" значи m·ново да изпад
нем в плен на определени иде
ологеми. Да обявим, че създа
дените филми са обслужвали 
предишните политически 
илюзии и митове, още не оз
на •rава да отречем самите 
филми, поне тези от тях, ко
ито въпреки всичко продъл
жават да бъдат художествени 
факти. За един кратък период 
от време нашата телевизия по
каза „Крадецът на праскови", 
,,Козият рог", ,,Капитан Пет
ко .войвода" и „Записки 110 
българските въстания". Бях 
свидетел как млади хора бяха 
изненадани от тези стари фил
ми. Да не говоря пък за това, 
че и „Козият рог", и „Запис
ките" породиха едно съвсем 

автентично масово внимани
е. Съществува мнение, че на
шите филми от последните де
сетилетия живеят един приз
рачен живот, защото са пъл

. ни с конвенции. Никой не мо-
же да отрече, че съществува
ха такива конвенции и че ки
ното ни ги използваше също. 
Да вземем например „Капи
тан Петко войвода". В този 
филм има колкото си искате 
конвенции: относно борбата 
за свобода, за отношението 
между турците и българите, за 
отношението към Русия, за 
Стамболов и т. н. Но ето че 
всичко това не попречи на 
филма да премине още вед
нъж 110 телевизионния екран, 
съпроводен от едно внимател
но и доста вглъбено масово 
внимание. И най-важното, ма
совото внимание и този път не 
подмина посочените конвен
ции, а още по-внимателно се 
вгледа и огледа в тях. Така че 
и конвенциите не са непре- · 
менно нещо лошо, особено 
пък в една ситуация, при ко
ято на социалното нъображе
ние липсват нужните идеални 
опори. Или да вземем неуми
ращия филм „Козият рог" на 
Методи Андонов. Той намира 
начин отново и отново да се 
впише в днешните мисли и 
тревоги на зрителите. 
Какво да правим с тези и още 
толкова други филми, които 
не искат да умират заедно с 
времето, което ги е породило, 
и упорито дават сигурни приз
наци за актуално присъствие 
и пълноценно художествено 
битие? 
Преди известно време в едно 
интервю бях казал, че трябва 
да имаме предвид не само как
во представлява българското 
кино, как то се е развивало и 
какво е постигнало, но не би
ва да забравяме и какво то би 
могло да бъде. Но сега r1ък не 
може и не бива да пренебрег
ва ме самите художествени 
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ценности заради прекалени 
авторски амбиции или в инте
рес на едни или други конюн
ктурни съображения с друг 
идеологически знак . 
Българското игрално кино 
има своя художествена реал
ност, свой художествен свят, 
свои постижения (нека не се 
срамуваме от тази дума!), свои 
поражения, свои непостигна
ти намерения. Това е всъщ
ност реалната история на на
шето кино и нека лекомисле
но не я отричаме. Разбирам, че 
много неща от по-близкото 
или по-далечно:го минало про
дължават да ни препъват, осо
бено в момент като днешния, 
който се отличава с голяма 
сложност и изключителна 
трудност. Но не прост<УГо и по
головно отрицание на всичко, 
създа)\ено в миналото, ще ни 
открие сигурния път към бъ
дещето. А да не забравяме и 
този отраден факт, че автори
те на тези филми, които сега 
сме склонни лесно и бързо да 
отхвърлим като ненужни, без
полезни или вредни, са между 
нас и всяка несправедлива 
оценка и всяко грубо изказва
не може моментално да пре
расне в тежка морална вина. 
Бих желал да спорим, без да 
се нагрубяваме и без да загуб
ваме човешкия си облик, без 
взаимно да се фалшифицира
ме. 
Имам усещането, че инерцията 
на времето малко по малко ни 
тласка към това отново да се 
разделим на победители 11..по
бедени. От социална и rюлити
ческа гледна точка това е въз
можно, но <УГ човешка гледна 
точка ми се струва съвсем аб
сурдно, а от чисто професи
онална гледна точка-безкрай
но нелепо и в последна сметка 
- глупаво. Винаги съм бил про
тив това и сега не мога да се 
съглася да разчертаем на две 
непоносими половини худо
жествения свят на нашето ки-
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но, който е един свят в послед
на сметка на въображаемото. 
Именно като въображаем свят 
той е свят на всички нас без из
ключение. 
Искра Димитрова: Ще си поз
воля едно по-рисковано раз
съждение, което вероятно и ще 
се самооспорва. А е рисковано, 
защото това, което ще се опи
там да формулирам, ще бъде 
много схематично и ще се от
тласква от илюзиите, върху ко
ито се опирахме в един доста. 
дълъг период от развитието на 
нашето кино. И точно във 
връзка с подобен род илюзии 
на интелектуалците ще се вър
на към поставения от проф. 
Пантев въпрос за вторичност
та на културата, която не би . 
могла да бъде средство за хода 
на историята, на обществения 
живот. Глобално погледнато с 
очите на историк, сиrурно тя не 
е такова средство. И все пак на 
мен ми се иска да съхраня за 
себе си внрата, че поне в „так
тически план" нещата и зани
манията, подобни на нашето 
тук, имат някакъв смисъл. 
Иначе всичко би било много 
отчайващо ... 
И така, какво имам предвид. В 
началото Вера Найденова каза, 
че в българското кино имаше 
известно изкривяване поради 
преимуществено социологи
ческото му тьлкуване. Дали е 
било изкривнване, или не, ще 
съдят вероятно доста след нас. 
Но ние сега може би трябва да 
си дадем сметка, че то беше не
що особено неизбежно, че ка
саеше не само българсксrго ки
но, но и един цял географски, 
политически регион (Източна 
Европа), както и че тькмо то
ва роди един д р у г в и д ки
но, различно от онова на оста
налия свят. Целият наш бивш 
соцлагер роди нещо, което над
скочи, ,,изля" се извън рамки
те на дефиницията просто за 
кино или просто за изкуство, 
постигайки други стойности, 
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други значения, друго присъс
твие в обществения ни живот 
въобще. Роди феномен - кул
·�урен и художествен, който бе
ше много своеобразна реакция
на спрялото за десетилетия ис
торическо време. Този фено
мен се яви, като че ли да ком
пенсира наложената парализа
на обществения живот и отсъс
твието на гражданско общест
во, защото трансформира ес
тествените житейски потреб
ности от знания за социума, от
плурализъм в отношението
към света и от критично мис
лене в художествена материя.
Лишена от право на реално
осъществяване, потиснатата
обществена енергия намери за
себе си пробив в изкуствсrго -
и най-вече в киното - на соци
алистическите страни, тьрсей
ки своеобразни форми и при
бягвайки до помощта на езо
повския език. С това социалис
тическото киноизкуство, вклю
чително и нашето, в лицето на 
своите големи майстори влезе 
в ролята на обществена опози
ция. Като за политическа сце
на (включително и за дискуси
онна среща с официозното, об
служващо кино) вместо парла
мент се използва бялото плат
но на киноекрана ... И се създа
доха редица много стойностни 
-във философски, социологи
чен, познавателен и нравствен 
аспект-произведения. Роди се 
феноменът на едно „умно ки
но", което предложи на зрите
лите насладата на мисленето, 
на тьлкуването на авторовите 
послания вместо по-самоцел
ното забавление. Парадоксът
се състои в това, че компеса
торният обществен характер и 
на унгарското, и на полсксrго,
и на чехословашкото, и на рус
кото, и на нашето си, българс
кото кино не се оказа нещо без
естетическа стойност. Даже
напротив, разшири самото по
нятие „кино", като показа, че 
то може да вмести в себе си и 

к и н о 

най-важните реалии на бити
ето. Да превърне културата до
някъде и в средство. 
Друг е въпросът, че с „тръгва
нето" на историята, със „завръ
щането" на обществената 
проблематика от художестве
ната сфера в политическата ре
алност, явно трябва да започне 
процес на „прибиране" в по
традиционните естетически 
параметри за -киното ни. А и 
ние, обръщайки се към досе
гашната му история, все пове
че ще се опитваме да тьрсим в 
нея произведенията, въз осно
ва на които би могла да се на
пише собствената му естети
ческа история. Но, тьй или ина
че, ни очаква промяна в мис
ленето при правенето на кино 
оттук нататьк, с всички риско
ве от увлечения по чужди об
разци. Докато най-плодотвор
ният път би бил наистина този 
към националната ни идентич
ност, националналната ни са
мобитност ... 
И кой знае, може би опитьт ни 
в третирането на културата и 
на киното като средство, вече 
освободени от компесаторните 
си функции, ще се окаже по нов 
начин нужен днес или утре ... 
В. Н.: Казаното СУ\' Искра Ди
митрова за киното със ооциоло
rическа доминанта, създавано 
през изминалите десетилетия 
бiщаУнгария и в другите екс
социалистически страни, заслу
жава внимание. Всички знаем, 
че на Запад това кино се възп
риемаше с успех. Известният 
унгарски дисидент от минало
то, видният социолог Дьорд· 
Конрад, го изтькваше някъде 
като най-голямото завоевание 
на унгарската култура от вре
мето на т. нар. социализъм. Со
чеше го и като пример за това 
как държавите ни са давали па
ри, за да правим кино, което ги 
критикува. Един абсурд според 
него, който е дал добри резул
тати в изкуството, и най-вече в 
киното. Та ако сега с лека ръ-



ка решим на зачеркнем всичко 
в оfiлас1та на филмите. които 
онознаваха, критикуваха, а 110-

ннкога 11 разоGличаваха осъ
rнсстшшани}I 1ю на111итс земи 
со11иали:л,м, само 11к загубим. 
[3 Т(НИ 011ит има много изкри
вени. повърхностни и схема
тични не1ца, Ht) има и не11tо са
t\•10Vитн1), кост() тр}16ва на ос1,з
нас.:::м и може fiи нори на ра�ви
вамс в fil,JlCl!le. Така пон� 11ра-
11нт унгаrните. И не само в Jt()
кумснтал н1 )'_1'<) КИН<). 
Иван Драrошинов: Мис.:лн. че 
<)(>Съжлансто на JЮJLХодитс към 
историнта на fiългарското ки
,ю от 11щ;.леннитс 50 пщини. ес
тествено, 111с ра:н11ири кръпt на 
rюг.псжнанитс 11rюfi.пеми. Днес 
се у·1·в11рЖJlават кинсма'П)Гра
фисп1, югrщ(сни 11ри нови ус
ловин, с нови нуховни кrите
рии, в рюлична отпреди кул
турна ситу,щин. откъдето и 
IIр<)изтичат I1овсчето от ра:ши
чи}па с техните колеги, ю )ИТО 

с1.знава.ха ()(°)лика на товн кино 
11рсз изминалите nссстилетил. 
Н1титс кинсматографисти 11<1-
юпаха, че 11ознатп нанионал
ната филмова култура и засд
Нt> с т1нш органично в1,вежлат 
в твор6ит<.: си t)fiразната систе
ма, инситс и езика, актуални в 
свет<шнот() кино днес. Това, ко
ст() вижJtаме сега и маже би ни 
предстои на виним в следва�ни
тс гоJtини, твърнс малко на-
1н1мн}1 кинпп), с Ю)ето fiнхмс 
свикнали. И все пак най-1.1.ялос
тнитс от Н()нос,)здаJ.tените фил
ми се ореживнвнт именнn ка
·111 творfiи на fi1,лгарск()т() ки
но; fiългарски като мислене и 
чувствителност. Н,1 дори там, 
кънсто I нце се забелязват не-
11ълноти и личат „родилните
нетна"", авторът остава пресеч
на точка на силовите линии,
коит, > фиксират принадлежнос
,,-га му към нашата културна
традиния. 
струва ми се, че още не е 11ош
ло времето да бъде написана
истинската история на българ-

ското кино. Мисл}1, че това 111е 
стане, когато ншп,лно спокой
но се вг.rн:дамс в1,в фактите, ко
гаТ{) се изв1,r111ат 1ншсчс занъл
fiочени изсленвания ,п,рху ло
калните 11роfiлсми, когато фил
мовата мисъл и 11рактика у нас 
стигнат д<) нов синтез. 
Не)\а Станимирова: Мисля, че 
в1,11росът за 11ухоnн()'Ю разли
чие и своеоfiразие на енна на
нионална култура и 1ю-с11еци
а11но на киноизкуството осно
вателно се превърна в лайтмо
тив на нне111ни}1 ни разговор. Да 
се изслснват llВИжснията в ду
ховното Сl,СТОННИе на оfi111ест
вото у нас през изтеклите нс
сстилетин и това, как киното 
ни им е откликвал,) и се е 01,ит
вало )ta ИМ ВЛИ}lе С, споrсд МСН, 
най-11срс11скти11ният понход 
КЪМ НСГ()l\аТа ИC'J't)rИH. 
Досега кинt):Jнанието нИ мно
гократно се с сfiл1,скш1ло с 
пр()fi.пема за , 1ринципите на ор
ганизиранt: на фактологичнин 
исюрически материал. С�'юрех
ме около периодизацията на 
филмовата ни истоrин, а Jtнec 
вижJtаме колко излишни са би
ли тези споровс - от наци()на
лизаци.нта на филмопроизrюд
ството у нас носега периодът 
всъ1цност е бил само енин. 
()1 ,итвахме се;: да разпрсделнме 
матеrиала 1ю тематичен приз
нак (,,антифа1r1исткn��, ,,истори
ческа'" и „съвремснна" тема, 
,,мигrа11ионсн" цикъл, ,.мла
)lежки" цикъл и т. н.). Това де
лене винаги мс е сму1навало, 
·11)й като тъкмо енни от най-яр
китt: яnле�ия в киното ни -
,,ПривързанИ}IТ балt}н"', ,,Бяла
та стая'', ,,Иконостасът", ,,С,Лу
чаят Пснлевс", ,,Из11и·г", ,,Го
ла съвест" ( ако се ограничим с 
примери от края на (i0-те Г()ДИ
ни ), какт() и малко по-късният 
„Козият рог", не можеха да се 
поместят о никой от общопри
етите „раздели". С това те са
ми по cefie си отхвърляха тема
тичния принцип. И точно тези 
творfiи, Т()ЛК()Ва различни ,ю 

к и н о 

13 

сюжет и ис-юричсски декор, бя
ха взаимно свързани чрез ха
рактерния за всички п,х бунт 
срс111у J(УХОВНОП> насилие, сре-
1цу духовната деформация. Ето 
зшно, си мисля, че в енна fiъде
ща история на киното ни те fiи
xa могли JЩ. бъдат разглежда
ни nъв взаимната им оfiвъrза
ност кат() изrаз на настроени
ята и въждслениятс1 у ню11ата 
ИНТСЛИГСНl{ИЯ !Ю онова време. 
Такова именно ()6СJ1иняванс на 
филмовите нвленю, с11орен от
гласа им спрямо духовното ст,с
ТО}JНИС на ofiJЦCCTB()TO е нnста 
110-сложно. То на,шрно fiи <.:му
ТИJJ() CJtHO ГЮ-Т(ХЩИ(lИ(>НН() МИС
лене със Сl,ЛОСТО.НЯНСТО на про
извснснин, твърнс различни на 
пръв П()ГЛl':д. Повсчето остана
ли IIO)(XOJlИ ofiaчe, в,,рху КОИ'!'() 
сме разсъжнаш,ли и нискугира
ли, макар и 110-лесно осъ11tест
вими, ми се виждат нснотам 
нt:лесъобразни. Да речем, ана
лиз,,т на филмите в енна ofi11щ
история на киното ни 110 К()м
поненти (с11енарий, рt:жисура, 
011ераторско майсторство, ак
т,-,орск() изкуст,ю и т. н.) fiи ш
начанал да се гюnтарят едни и 
съ111и заглавия въ11 всеки от 
разделите и да се разложи жи
вю1т художествен организъм на 
една творба така, че читателят 
да не може на си състави 11.я
лостна представа за нен. И оfi
ратн(), разглежнането на фил
мите 1юпrнелно, по реда на съз
даването им, без свързванст() 
им сгюрен определен 11рию1и11, 
рискува да се , ,ревърне в cfiop т· 
репензии. В п,рсенето на такъв 
именно принциn за организира
не на историческия материал 
стигнах до изnода за дух()вната 
проблематика като обединmзаu \О 
начало. 
Естествено, r,ршю на с-ыцеству
ване имат и други подходи. При
мерно ктщентриране на внима
ние-ю върху най-нрките личнос
ти в кинсrго ни, кa-in през тнхна
та сьдfiа и творчество се пречу
пят историческите процеси. 
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КакъН'lп и п,щход на '11,Jle 113'1-
ран, най-важното. за което не би 
тря()вало на се забра нн, с исго
рюм1,т. Навремt.,то, 11р,;:1 (10-·,·t., 
г, щини. В lТJХОмежа си на 11ре,ще-
1-111м съ:.тат .. :ното lУГ киното ни 
1 ч�з с1·ш1инсюпа cp:.L IOU('J\) и I111-
с.11-н )'!'\ 1 :за Нl'П,) ,IL(Yl'lJПIBa. ЧCC'J'(J CL: 

увл11чахмс В КJ1ИТИЧНИН l.'И IIIЛ'<X.:. 
\)с·! )La вi;иквамс ностат1,чно в 
1нУ1·1�t)нlК:ТИТL на само·1,J исто
ричссюJ време. М<1жс6и зail[(J'I\J 

)lИCTaНILИ}IТ;J ни сп нсп.) ()с все 
l)IJLt.::·!·Iп)p;Lc кратка. l-ktr1·ш11\на сс
изнснана.,. глс;щi,iки н<m немски
ТlЗ-филм.11,ироко и 11<>.n"жител
Нl 1 l)ILCH�r,iaн 1\ Г\:рманскин 11�ч;п·,
ко11'1\1 и IH) с1ожстната си схема.
и I н 11 rI·крита·п-I си агитаttН< 1нн<х;т
ми на.11омни за ю1кога111ния наш
фи.%1 . .ТреВ< ,га" (И!lС< ,логически
.нт разрив в1.;m-н1семсйс-1·1�() на tХ.:
ноната нсона11изъм - антинсона
llИЛ,м). ()чеви)lН() 011реJl<'Лени
11сп !рическИ cи·1yarrnи ЧС(,J\)JLИК
·1уват И Сl,ОТВСТНИ изrазни CJX)l
Cl'Ha. Днес, l!f)l,1.1 шйки ОС Kl>M ми
Нi!JН УГt I на КИН(УП) ни п�з изтек
лите IIст нссt,vп1лсгин, t1и 'l'jl}!fi
вaлo. с1юрсн мен. JШ вникнем
1Ч1СJ.tи 1�сичю..)за11tt) на JtaJLCH етап
са 6или <.::1,знанени именно тези, 
" не Jlруги филми. f,сз на '11,рза
мt: на ги отричаме. Нека не заб
рашIме и Т(_та. че техните авто
rи С(.Та Cl,II(t) като нас са П(ЩR
ЛаСП-IИ на 11рtщсситс на преос
ми<..:.П}JНС. Именно (.,'ЪЗЮIНИСТО за 
това 1нмснн�но се н1 ,в времето
ми<.:.пенс винаги ме с затрудня
вало 11ри ПИTИjlilHCJ,·) Н Н>!КОИ мои
ИЗСJIСJНШНИН на с1ен( 1грамитс (Yl'
хуJL()ЖL'(ТВените с-ы1ети В кинс
мато111афията, разкrиш-н,rи мнt)
п) '1\ )ЧН() И нarЛCJLHO Jlf,{OBHcl'J'a a·1·
Mt )t:фсра П(.1СЗ LЪ()TBC'l'HИ}J 111.:;ри
О)l. Ht) как на назовеш 1юимснно
участНИIIИ'l'С в H>IIOJП-I.IIIHИTCCIIO
p<JBe, Юtт()ЗнасI11, че и те самите 
11pe:i гоJtините са се 11роменяли?
Тук И Ш\Н Дpaf\JJ.UИHOB ин·1•t.,рес
Н() ll())1ХВана Iл,111хх.:аза ав·гентич
Н{)Сtта на IIреживнването у тво
рена и в:заимонействис·ю с нру-
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ги JlB<' кутури-в1,111юс, св1,рзан 
с щюrmема :ш нуховнтп разли
чие. върху кой·1х J наfiлсrна 11роф. 
Пантев. Филм ю,·iп „Арюонска 
м�;,чта" на Емир Кустурица с 
5Iр1--.к 11rимср:.ш това как сJtин рс
жис, ,1.. JjJ можсJtа асимилира Iи.:и1 1-

ЮJ llCH}-1() В свстtшна·,·а филмt1ва 
( и Н'-' сам,, филмова) кутура, но
ри на афишира, чсс1х) с усмивка„ 

IIристраt:ТИ}1'1'а си 11( )C..:JXJ(CTB()M 

нар()ЧН(J 1!0Jtчсртани 10-пати <YJ' 
111ироко IOI\ClTHI-I llj1<)JHI\L')lCHIOI 
И C1)1 l(t:I\J1CMCHHt) JliJ останс I\CjXH 
на автt:нтичната си духовна наг
ласа. Т1>кмо с тази си J(ух<шна<ж
раска„ I1рис1,1I�а на eJtHa Jtpyra„ не
американска култура, или. 110-
·1х·)чно,с Iх.:1,I11ссI·вснин СИН'J\:3 на 
рюлични кутури, негови>1т ам<'
рикански филм с, 1ривлекателен, 
не11(ш·1х,рим. C1,11ttrп1 се ()ТНаС5I
и за най-тсUJантлинитс наши ки
H <YJ'BtJf11LИ. Кt)и·1х1, асимилирайки
чужнит�;, ш1ияню1 (1;1ш1ример сил
ното 1ши511-111с на неорсализма
Н<шрсме·1\)), (...'ЪУМ}tХа Jta Сl,Храннт
rn,ЛПl[X.:Кi-l'J'a СИ ЧYIICl'I\И'l"CЛH<>C'I'.
И с Т()ва станаха интt:ресни за
СВС-Л·L
Ето още с,нин аргумент в полза
на ·I\:зата, че именно дvxt тната
11роrшематика и нуховн�по свое
( 16разие \)и триfiвало на :тлегнат
юпх) ОСН()I�ен <)рrанизира�1t 11рин
ПИJ I в снна rл,неща исюрин на ки
но·1х) ни.
А. П.: Понеже, неиз(jежно 1нс
има такива иlтори, ,r,разни 1хоми
ниснсн ш1и (JТ минал(У1-о: какво
r>e111e, как '1е111е 11 Т. Н. 
Винаги 11ie има такъв елсм�нт на 
историзъм, но всt: Iшк това HLC
frыte исгори51 на кин(УI·0 и тн не 
трнfiва на бънс I кпонена изц51ло 
в нне111ната спмосфера„ за�но·1х)
това пак е cm �образна нсоко
нюнк·1ур,L Да не rп,ркаме 11оези-
5па с псувнята дори кora'J\) тази
П(.,увня е предизnикана основа
телно или с дори н<;:обх<щима.
Един филм не (jиш, да Гл,де <ще
няван само :ш1.1[(П'() се с (УГКЛОН71-
ШU1 П()ВСЧСИЛИ Jlt)-MMKO(Yl'IIЩM-

к и н о 

пи·гс и Cl'Cf')e(Yl'ИJJИTe на ·1х1гава111-
но·1п кино. Той тр>1fiва щ1 fл,не 
< НLснншIн най-вече като хул.ожес
твено 11р<1извtоJщн11<;:. А за прояве
ната гrжЖJ1.анска JlЪрзост неп ши
тс LъзJщтсли нека Пtmучашпста-
11,ин„ лори и с ·1ъжно закъснение. 
Ние говорихме ·1ука ·за ннкакви 
ЮJм11снсаторни ни111и-навснкъ
нс имаше Н5IЮlКНИ М(1ЛК11 t )ЗОНО

ни 11ространс-1·ва, к1,не·п) имате 
начин на се изнви неконвснни
оналt-н Yl'O, стига ;щ се IIосме он
зи минимален риск, кой·,х) \)Сше 
о()ичасн тогашL Често 11ъти на 
ж�: това се I1JХВJУ1,11щ111е в стан
нар1-сн сноfiил,м. В стремtожа на 
се различаваме (r1· другитt:., ние 
,пхв1,рлнхме най-гру(jите ине
ологически им11еративи, а не 
толкова за111ото 11оказвах-ме 
принципна несъвместимост с 
·mx. Не вижJtам за1ло гигантизи
рамс нашите условни xpar,p< ,сти. 
Що о..:: t"УГнас5I но мисленето, на
мирам, че тъкмо то не се е 11р( )
менило. То е t)6ърна·J\) HaJt(IЛY с 
главата, по силата на в1--.зхв<tл>1-
нанс - t_Уtринание. Това е много 
l )1шснс111ри възприсманt,"ГО на из
кvLтв1 YI'< J, а и с nглсн на нашата
fi;"'nc1цa сълба. Ние не можем
вечно на се щ-:rы1щмс към забра
вени жюронетели, за Jta кюк<'м
само„ че някой ни е п�чил )la ги 
щншим. Дори в ПJХ)фссион,iлна
та )lНCIIJHa ИL!'Ориnграфин CЬII(() 
се 11рсшят такива неверсштно
ум, н юмрачителни и комични лу-
1 �инги в сtрем<;:жа си да се 11реос
мисли явление, КОСТ() СЪН(О мо
же на fn-,нc обект на присмех по 
начина, пn койi.·о c�ra са оf.iскт
на присмех доскорошни ·11юре
НИJI. Така че става нума за 1;:;дни 
C'l'j),IXOBe, КОИ"!\) всички ние из
питвам� нали сrгнош} Н5rма да 61 ,
Jte възщJ<)изведен, макар и мал
ко по-ци:вилизсжано, енин сган
дар·rен начин на уrхщническо по
ведение, кой1\J ще порази, ес-1-сс
твено, и кинсr,·о. Кижл-о не с ма
насгир на висок планински връх,
киното с магазин на главната



у.пи на. С 1 )rлсн на I шзаrната ико
номика то също с пленник на 
L'М(ЩИИ 11 JХ;аКltИИ. Д()I01Т() има 
уни:ттслно J 1( )J�CJlCHИC на Еп1tИН 
в Бслин ном. 1цс им.-1 и I IJJt)Cтa111-
Kl) 1нтспснис на Жиrиновски. 
Така rазбиrам И 1'(ПИ ваш фил
М()I\ пример <П пнсшна Гсрма
ни,-,. Пrинни111Jт ,,отношение за 
< )ТН< 1111снис" с валиJtсн )tажс з.а ху
Jtожсспк:ни'I't: пр<шJВСJtсннн. 13 
тона ()'l'H()IIJCHИC Н11С, BПJ1l)Чl.:::M 
ви�.: не трнбва на :.ш(1ра�штс - aJ 
HL' съм CI IСl(ИШ1ИСТ В та:.ш l )(°)лш,�г, 
- че ИННИЮlНИН за всичко с нсго--
1шта хуножсс1·нена L'TOЙHl)CI'. д<J
ри когато. ак() 1нсте, ни внушава 
ИНИlУ!'сю-1 инс,-,. За�ното в случая
ние се занимавате с изкуство.
Ако се :_шниманахт<.:: с нс11.1< J нrу 
Г <  )-Mt lЛ.Н, с1·ансте IЮЛИТИЦ11, ста
НС'J� ИJtС(JЛ(НИ, с1·ане·1с HeJJ{()Jtry 
Г<). НО IК:� IШК Jtоrиенно Ml,Жl..:CT
l�t;H( 1 1 l()[{t;Денис '!'ОП-LНа

„ 
K()Г<'l'l'O не 

с хунож�.:ствсно екснониrано, то 
с в1,н (YI' 1ш111ин обсег. 13 това от
ношение, ако 11te има ист()рия на 
киното, трябuа да има fiаланс
между неговия чис111 хуножест 
всн анализ и все 1н1к сЮ11tссгвс
нин ин·1х.:::г,ес к1,м неn\ който не
винаги ,юражда и гrажнанско
М1·,Жl:CI.R().
Иван С,-ефанов много шюrе ка
·3а, че ннкои транипии трнбва да 
6ънат спrсни. 13 чИсго анчх)1 ю
логически смис1,л ·1радицинта
невинаги е нс1щ) дofip..\ тя може
J.la rп,щ.:: и лоша. 13ажно с каква е 
Jtоминан·1·ата на една традиuия.
Н}1ма ни1.110 неудоfiно в топа, че 
я11<>нпи·ге те юtрат ла се <..1,бувшн, 
когато влизаш в нома им, но
е1·рашн(У1п с, когато от религи
о:.-та 11ринадлежност се извежда 
снирспа етническа непоноси
мост. В това отношение нами
rам

1 
че кинсr1л не може на се из

м11кне
1 
въп�хки свонта нискрст

на инни1iи1tуалнсх.,·т катотворчес
ТВ(\ (У!' злобата на дt:ня. Поняко
га се налага на се удари с rpyfi ч�, 
а нt.: да се шепнат mнети тогава, 
когато стапn дума.за не1по опас-

но, което чука на вратата ни. И 
все пак ИС! \)jlИЧеСЮУI"() (Х.:МИСJНl
не на rn.,лгарСКИ'I'<: фИЛМОВИ 11р0-
дукти триfiна на има само енин 
ИHJ.tИIOl'J\)jl: тяхната ху)t()Жесгвс
на с1'ойнос1': техният гrажнанс
ки адrес _поне за мен е ( )rх;кт на 
нруго внимание. 
Иван 01-сфанов: ПриL,,ствис·,х, 
'JYK, в този разn. нюr. на Аннрсй 
ми на110мш1 нокраl1 всичк{> нру
го и 3а нсмоничната сила. с ко
нто голнмата исп ) JlИH се t:това
ри 111,рху на�11с-1\) 1к:еки1tне11ие. Тя 
_m разби на такива с1,сп1вки, ко
ито труitно се адаптират снна 
към нруга_ Това важи и за изкус
твпг()." Имаме ли нужла от 01 не 
ИЗКУСТВО, Кl1Щ::: е НСП)JЮ'IП МЖ..:ТО 
в жизнената нейност'! :За11ю из
вснн1,ж се оказахме с толкова 
много 1111сатсли. 1х::жис1)(>ри, ху
.аt1жни1tи, крити11,И'! Каква 11tсбъ
не по-натат1,к (.,l,JLfiaтa на занарс
ните филми? 
Каз1шт, че реф<)рмата 1� кин(УIХ) с 
успешна_ Успешн_а, а 11ък рннко 
се 1юяшшат нони филми. Остава 
ClJЗJЩ)teH<YIX) JtOcera и така ИЗВС}l
нъж се налага исп >рията на ки
Н<)'П), прис�,ствис·1-о на заварени
те твоrtiи. 
Кинсrго ·,рудно ще <:с снrави с 
лнсшната криза. Най-елегантно 
излиза m· тази криза ·1't:a·11)f.Y!,T: 
той дава сигурни признани за 
твоrчсско 11rис,,,ст11ие. Разбира 
се, там усло,шнта ,ю дефию1.11ия 
са по- други: винаги има на раз
ш )Jl Ожение голяма наличнсх:т сп· 
класически лраматургичсски 
твоrби, един по-нов из11оr от 
Шекспир, С,риннfiсрr или Чехов 
<..хвоrюждава елементите на те
а'п,ра аг тра;,иционната им съ-
11сщчиненост и свободно възник
ва зона на творческо напреже
ние. И дава неочаю�ано свежи rе
зултати: в тези трудни вrемена 
даже гmесите на Ио13ков пrежи
ояха ренесанс. Литературата, и 
тя ус11сшно се адаптира към па
зарната сwrуация. Навrемсто со
циолозите раз11елиха на 1ще го-

к и н о 
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лt:ми части хуножсствената ли
тсратУJlа ( с оrлсн на 011rенслсни 
изи1сноватслски защ-1.чи): ,,сери
ОЗНt) изкуство'' и „четиво". Сега 
1_1ялата л итсратура прино11и 
външния вид на „четиво", А.ко 
<.:С rазхоним Гl() 11ло1цад „Сла
вейков" и разгленаме изл<)жсни
тс К.Ниги, не може на не забелс
жим. че те всички l'lf-X:T\::HJtиpaт 
заСJlИН 1ювечс или ,ю-маЛК() IIИ
IJtCH. 11ривлекатслен вин. От 
11ръв ,юглен всичко ИЗГЛl:Ж)Щ ка
то масова куЛ'lуrа, дори фило
С()(tх:ките СЪЧИНС.НШI са С I Щt."ГНИ 
каr1·инки. Това BЪHIIIHO унифи
ltиране улеснява изграж1щнего 
на снинен ли-1-ерслуrен назар и 
�халн_о 11ри6лижава двата 1юл10-
са ю_1 сериозната и развЛ1..жатсл
Нt)-заfiа��н:л·а JIИ'l'Cpa·1wa. lЗ ()Ч11-
те на читател}� ку11унач те ct: 
пренставят ю1·1л енно няло. 
8 КИНСУl'О IIOJIKX..l,T на an·1x>pcки
'l't: филми с,"гана фактически не
различим. Включителн(> IJL)raди 
(УГ(.,ЪСтвие-1п на български фил
ми. Така тържество-1\) на масо
вата култура с неоrтшничено, со. )
(,ено ,юд фоrмата на телевизи
онни филмови сеrи,LПИ. [З дне111-
ната си·rуация кинmх) у нас се нt..::
нш�ионализиrа и ·3абелсжимо 
11римитинизира в естетическо 
сп1-юн1ение. Ето защо смнтам, че 
-1ук си-rуанията е най-проблема
тична и кризата е осезаема за псе
ки зrитсл.
В. Н.: Озаrш1вих:ме rазrовора
,,Покана з,, rазсъждение". Сгру
ва ми се, че замисълът ни е пос
·1·игна1': МНОГСУl'О теми, М(Уl'ИВИ
·,с и различните начини на изра
знвансто им са добра прсдпостав- ,,.·
ка ца очакваме, че повече хора
1цс пожелаят да се nключат в не
го. 
От името на редакп.шт1 прикан
вам за учас1.'ие кинематографис
тw,·е от всички tirаншове. А и 
всеки съпричастен към съдбата
на fiългарското кино - към не
говото минало, настоя1.це и бъ
неще.
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ХРИСТО r АНЕВ 

НА 70 rояини 

"� 
� 

о ЩС като МИ nре[IЛОЖИХа ОТ 
сн. ,,Кино" да разговорям 

с Христо Ганев, си знаех, че 
ангажиментът, който при
емам, l: 11очти 1-н.:осъrцсствим. 
За1цото само който по няка
къв начин не се е сблъсквал с 
чове111ката н�стъпност и не
достъпност 1-1а тази изключи
телна личност в на1.пето кино 
- ХРИСТО Г АНЕВ, може да 
се надява, че той 1це се отзо
ве на подобно намерение. 

� 

О1дс повече, че в навечерието 
на кръrла·tа му годи1пнина, 
освен за много други неща, 
неминуемо ще�пе да стане ну
ма и за неговата творческа 
съдба. Интересна, сложна и 
много трудна ... 
Името му е 11011писало не 
малко сценарии - на играл
ни, документални и анимаци
онни филми. Сред тях: ,,Пе
сен за човека", ,,Две нобсди", 
„Партизани" (,,Животът си 

к и н о 

тече тихо") А бяхме млади" 
,,Бассйнът':,",,голямото ноr_ц� 
но кънанс", ,,Но1цсм 110 пок
ривите", ,,Търсете на буква 
П" Гайд·1та" Веселяк, т" 
Сц��ари�,< все�;; от които )е з�� 
11ечатал епно необикновено 
човешко вълнение за най
нроститс, сжедн�вните нeLn,<i 
от нашия ж_ивот и за 110-rоле
мите ... Моралното му и rраж
дцнско вълнение, поо1црени
сто или тревогата за това, ко
ето става около него. И зад 
всичко това, зац категорич
ността му- [JOCTOЯHHO'l'O съм
нение. И най-вече - неизме
римата му, неподправената, 
неизмислена любов към чове
ка .. 
Как ли би изглеждало наше
то българско кино дн<:с, ако 
Христо Ганев заедно с 1юсто
янния си снътник Бинка Же
лязкова би осъп.1,естнил всич
ките си творчески проекти?! 
Но той не с от xoptiтa, у_ме
сн�и на правят компромиси -
за 11обро или за лошо. Не слу
чайно мнозина определя·r 
творчеството му като съпест ... 
Искаше ми се именно днес на 
чуем размислите на Христо 
Ганев за нашето кино и кул
тура, за времето и хората. Но 
преJ.�усстил „повоJ1,а", той от
сече: ,,Не обичам юбилеите, 
можем да говорим след годи
на.'' И сто, вместо Христо се 
отзоваха неговите колеги и 
нриятели Димитър Буйнозов 
и Валери Петров. С тях оби
чаен разговор ( за него) също 
не се получи; по-скоро епно 
своеобразно тяхнр „обясне
ние в л1обов", ако си позволя 
да из11олзвам ·думите на Ев
гени Габрилович. Буйнозов 
говореше много емоционал
но, имаше свои вътрешни те
ми, които не-винаги съвпада
ха с моите въr1роси. Затова си 
1юмислих, че по-добре ще е па 
сле11вам неговата логика и да 
запазя за читателите аnтенти
чс1-1 неговия почти - монолог. 
А Валери Петров като поет ... 



ДИМИТЬР БУЙНОЗОВ· 
Ако има нещо, което може на
истина да вбеси Христо, това 
са точно такива юбилейни 
чествания и знам, че той мно
го ще се подразни, много да
же ще се разсърди на това не
гово отбелязване. Но това си 
е работа на Христо - да се сър
ди, а пък на нас ни е задълже
нието приятелски да го позд
равим, топло да го прегьрнем, 
защото той заслужава нашата 
обич. 
Да, има срещи в живота на чо
века, които така се врязват в 
неговото съзнание, че даже и 
в задгробния живот ( смее се) 
не могат да се заличат. Така
ва среща беше моята с този 
светъл човек. Всъщност, ако 
трябва да кажа с една дума кой 
е Христо - това е думата 
СВЕТЛИНА. Такова излъчва
не на човешка светлина, на 
благородство, на човешка ху
бост рядко се среща ... 
Бях съвсем млад, в първите 
курсове на театралния инсти
тут, когато ме извикаха на 
пробни снимки за филма 
,,Партизани", и там го видях. 
Много се писа, много се знае 
и се говори за съдбата на този 
филм. Макар и отчасти, тя се 
оказа съдба и на мнозина от 
нас, които участвахме в него
вото създаване. Така аз посто
янно се оглеждах доколко съм 
се отдалечил и доколко съм 
близко до идеалите, до чисто
тата, до най-обикновените чо
вешки радости и желания на 
тези негови герои от „Парти
зани''; Филмът не излезе то
гава, но нашето приятелство 
с Христо продължи, продъл
жава и до днес ... След това 
почти същите хора направих
ме „А бяхме млади". 
Малко е да се каже, че рабо
тата в тези два филма за млад
актьор като мен беше школа, 
трябва някаква друга дума да 
употребя. Но ... във всички слу
чаи те бяха едно голямо чо
вешко преживяване. Хубаво, 
много хубаво... преживяване. 
Това е Христо ... 

Ние, артистите,. и не само от 
столичните театри, си го оби
чаме, защото е артист по при
рода. Обичам неговата артис
тичност, вътрешната му чис
тота и ум - твърде прозорлив. 
И неговото човеколюбие ... 
Пак ще го подразня, но тряб
ва да си ro кажа: Христо за мен 
се родее с нашите възрожден
ци. Той е толкова модерен чо
век, толкова е напред от нас, 
а ето че намирам някакви не

. гови черти, общи с чистотата, 
със_ светлите идеали, каквито 
са имали нашите светила от 
Възраждането ... 
Как се работи с него? ... Наис� 
тина, да можеш да увлечеш и 
други хора покрай себе си в ед
на работа, без да си назидате
лен,без да си дидактичен, е 
„божа работа". При Христо го 
има това - внимателно отно
шение. Държа така да го ка
жа-внимателното отношени
е; отдава голямо значение на 
много дребни нещица. Внима
телен е към всеки човек и ви
наги усещаш, чувстваш в него 
човешкия му възторг от тебе 
самия, приемането ти. И уко
ра му. Много е взискателен. А 
най-взискателен е към себе си. 
В много отношения намирам 
допирни точки между неговия 
жизнен кодекс и този на Хе
мингуей. Спомняте ли си хе
мингуевското „аз на себе си не 
прощавам, та на другите ли ... ". 
Да, Христо трудно прощава, 
когато са постъпили, разбира 
се, неразумно, нечестно. А 
иначе той самият е олицетво
рение на благородството. 
Сега, когато приказва човек, 
всичко става някак елемен
тарно, познато ... А всъщност 
не е така. Затова се страхувам 
да произнасям думи, свързани 
с тоя човек ... Но все пак ще ro 
кажа: Христо е човек на артис
тичното благородство на духа, 
на свободния дух. Той винаги 
така приятно го е казвал: ,,Аз 
съм свободен човек." И то в 
най-неприятните, най-черните 
години за него. Точно когато 
трябваше толкова много неща 
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да направи, беше изхвърлен. 
Сега наистина е учудващо, ко
гато разбрахме колко мнози
на други са били санкциони
рани. А той правеше реклами 
за бира и за ръкавици ... Кол
ко пъти го уволняваха, а той: 
,,Аз съм свободен човек." Да, 
той е със свободен дух човек. 
В същото време чувстваш кол
ко е ангажиран. Ангажиран с 
общественото си присъствие, 
с обществената си отговор
ност. И мисля, че това днес 
особено се експонира на белия 
екран на живота - ясно и чис
то... Не знам защо ми идват 
началните думи, посвещени
ето на Егзюпери в „Малкият 
принц" - ,,На моя приятел Ле
он Верт, който сега трепери от 
студ в мръзнеща Франция. Да
но малко да стопля душата 
му ... " Знам колко на Христо 
сега му е студено на душата. 
Колко много неща бяха нера
зумни, пропуснати ... Винаги 
съм харесвал една скрита ми
съл в „А бяхме млади": ,,Нека 
да съдим за хората и по това, 
което те са искали да напра
вят." Така е, не може всичко 
да стане както си си го мис
лел. Но поне поривът, вът
решният порив на човека, не 
трябва да се пропуска. Той 
трябва да бъде оценен. Даже 
наскоро, случи се, гледах от
ново „А бяхме млади" по по
вод варненските Златни рози, 
а той получи такава. Ами ... 
„бедняшки" филм. За бедните 
кварталчета, схлупените къ
щички, окъсаните ученичета, 
кашлящите, туберкулозните 
ученичета в големия град. 
Всъщност целият филм раз
казва за една много красива 
любов и за многото неудачи, 
които следват една след друга 
тези млади хора. Не rи коре
те ... все нещо искат да напра
вят и все нещо не могат да 
направят. Ето, тоя изненад
ващ поглед на Христо към раз
казаната житейска история ме 
порази, когато прочетох за 
първи път сценария ... Неспо
луките спохождат не само 
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младите хора. Е, и какво. Важ
но е в края на краищата какво 
са искали да направят. Ами то
ва, това е животът и на Хрис
то. И на много други хора. как
во са искали да постигнат, да 
направят ... Донякъде са стигна
ли - с грешките, с издънвани
ята, с големите гафове. И пак 
нататък ... Но не съм се лъгал, 
като съм си мислел, че ако су
ма ти водачи и ръководители 
бяха повече се вслущвали или 
вглеждали в това, което таки
ва умни и талантливи хора в ки
ното, в театъра, въобще в из
куството ни правеха, е, щеше 
да има по-голяма полза за дър
жавата и за хората. А те - съм
нителни ръководители, съмни
телни специалисти - смятаха, 
като че ли ний сме така, за ня
какво разкрасяване на тортата 
- малко артистки, малко артис
ти, малко режисьори, малко
фестивалчета ... Не можаха да
оценят дълбочината и себеот
дайността, с която такива хора
като Христо Ганев навлизаха,
проникваха в тайните на изкус
твото ... Всичко това влече след
себе си толкова много огорче
ния, разочарования ... Към из
куството не се проявяваше не
обходимото доверие. А то, смея
да кажа, щом е изкуство, то
върви напред. С половин крач
ка, ама напред. Един от тези хо
ра, които JJ нашето изкуство
вървяха напред, е Христо Га
нев ...
От какво би се лишило наше
то кино, ако нямаше такива фи
гури като Христо, Бинка? ...
Ами доста по-бедни щяхме да
бъдем. Ние не оценяваме зна
чението и влиянието ·на чуд е 
сиите, които са създали некол
цина българи. Говоря за бъл
гарското изкуство. Не само
филмовото. Без присъствието
на големите творчески личнос
ти не знам какви основания
бихме имали да претендираме
за нация, за държава ... Разбира
се, че по-голямата държава ис
ка да доминира с каквото мо
же. На по-малката като едни от
силните аргументи и остава
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нейната самобитност, духовна
та и култура. И нашето изкуст
во не отстъпва на световните 
постижения. Понеже споме
нахме Бинка Желязкова, пред
ставям си какво смайване е би
ло навремето в Канада, когато 
за първи път са видели нейния 
филм по Радичков „Привърза
ният балон". Да, от това 
смайване, разбира се, ужасява
щата реакция у нас беше - да 
се забрани филмът, защсrrо там 
са го харесали. А как е напра
вен, какви артисти са вътре! 
Какво чудо е това! Те не се раж
дат същите ... 
. .. Не бях видял още Христо, 
пък имах чувството, че го поз
навам. Това знаеш ли откъде 
идваше? Бях ученик в Търно
во, в родния си град, в гимн а 
зията, когато се появи „Песен 
за човека". И прочетох: сцена
рист Христо Ганев. Тогава 
всички бяхме много под вли
янието на Вапцаровата поезия. 
А филмът окончателно ни на
кара така, докрай да се привър
жем към Моряка. И като път 
човешки, и като поезия. особе
но като път; като поет го зна
ехме. Има един епизод в тоя 
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филм. Ето, тоя епизод ме блъс
ка непрекъснато и вечно. И той 
ми е ключът към Христо Га
нев. Един пълен с гняв мъж 
върви по една кална улица, до 
него крачи Поета; той го води, 
води там из някакви коптори, 
отваря една вратичка, вътре се 
търкалят няколко болни и 
гладни деца и една майка. Той 
само погледна и каза: ,,Пиши." 
И в тоя малък епизод ... всъщ
ност това беше ... за първи път 
тогава видях това чудо на бъл
гарското кино Иван Братанов. 
После разбрах, че Христо Га
нев го е намерил. Ето, оттам 
тръгва един голям киноартист, 
истински. ,,Пиши!" 
Куросава, гениалният японец, 
казва, че в целия си живот е зас
нел доста филми, но когато пре
ценявал какво всъщност е нап
равил, установил, че от всички
те му филми се събирали около 
5 минути кино. Аз не знам кол
ко минути кино могат да се съ
берат в творчесmото на един сце
нарист, на един кинематоrра
фист като Христо, но мисля, че 
няколко минути все ще се събе
рат. Хубави и силни. 



ВАЛЕРИ ПЕТРОВ 

ЛO.JJ .JJ"6)К.JJ.A 
На .k'ji . .Т. 

f:9ин 1ta9дji njt-e9 1tucliio rfaji<te, 
ако 93.Ж9дlii не ще 9а cnµ -
каdо ни liijt.я,rfda 9/zlfZO, cliiaji<te, 
за 9а се 'tlfdcliida..ue 900µ? 

.JJa, djuШeliio не ни nожси,и, 
а и clleliiдlii е cliiaнcи, 9/ilfZ, 
но зае9но CJte се 9аjzжси,и 
не ...tошо - казси, rfu.x - 9oliilfK,

и 9/zlfZU.Я.lii каdо ще каже, 
9нес liiдЙ си знCU?Jt аз и liiu, 
<te - СJtешно ! - наnос...tе9ак 9аже
не се и сµща..ие no1tliiu, 

но dсеки знае, <te кozaliio 
е .ие, ще здj�не, cliio на cliio_, 
6' шnuoнкaliia е9но noзнaliio 
90 njiocд.i.1.яdaнe n,cи,liio ... 

На9 ...UOK/zU noкjiudu, ко...иини, 
...uacliiи...teн, orf...taкalii ducu 
и clleliiяlii с liioн на си,'1...ииний 
no9 неzо нaшuliie коси. 

llaз9jia6'el tl liiaкa 90 кj�а.я,, 
6'а6' dece...t и нellece...t 1tac, 
909eliio .,/oшaliia, Она.я, 
njiuduкa nдjidu.я. olii нас! 
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ФИЛМОГРАФИЯ -ХРИСТО ГАНЕВ 

1957 -Животът си тече - игр., сц. и съреж. с Бинка Желязкова 
1961 -А бяхме млади - игр., сц., реж. Бинка Желязкова 

1954 -Песен за чоовека - игр., сц., реж. Борислав Шаралиев 
1956 -Две победи - иrр., съсц. с Анжел Вагенщайн и Веселин Ханчев, 

реж. Борислав Шаралиев 
1963 - Празник на надеждата - док., сц. и реж. 
1967 - Парад на позора - док., съсц. с Дончо Струмски, реж. Христо 

Ковачев и Дончо Струмски 
1975 -Търсете на буква „П" - реж., сц. Никола: Златанов 
1977 -Художникът- док., сц. и реж. 
1977 - Басейнът -иrр., сц., реж. Бинка Желязкова 

1979 - Една безкрайна мъка - док., сц. и реж. 
1980 - Голямото нощно къпане - игр., сц., реж. Бинка Желязкова 
1976 - Малкият- аним., сц., реж. Генчо Симеонов 
1977 - Хипотеза - аним., �;::ц., реж. Анри Кулев 
1982 - Гайда-сц., реж. Анри Кулев, Николай Тодоров 
1984 - Сафари - сц., реж. Анри Кулев 
1987 - Хармоника - аним., сц., реж. Владимир Шомов 
1988 - Просешко трио - аним., сц., реж. Владимир Шомов 
1979 - Кавалкада - аним., сц., реж. Анри Кулев 

1986 - Веселякът - аним., сц., реж. Анри Кулев 
1988 - Нощем по покривите - иrр., сц., реж. Бинка Желязкова 
1993 - Море в средата на земята - сц., реж. Анри Кулев, аним.+док. +нпф 

Mamepuaлume nogгom6u: 
ДuмаДuмо6а 

РАЗrОВОР с r-н AHDPE ААНЖ 

Икономически експерт в 

Европейската аудиовизуална обсерватория 

А УДИОВИЗУАЛНАТА
ОБСЕРВАТОРИЯ е нова 

инстИ1уция в Европа. Основа
на е на 15. 12. 1992 година с ре
шение на Комитета на минис
трите при Съвета на Европа 
със седалище в Сграсбург. Има 
за цел да подпомага процесите 
на коопериране в специалната 
област на аудиовизията. Като 
обществена форма тя се субси
дира от своите 33 страни -
членки, в това число и Бълга
рия. 
По време на тридневното му 
посещение в България през ап
рил 1994 г. на работна среща 
със заинтересуваните българс
ки специалисти експертът по 

пазарите на обсерваторията 
г-н Андре Ланж сподели своите 
възгледи за целите на институ
цията: 
,,Главното ни намерение в мо
мента е да създадем информа
ционна мрежа между страните 
от Западна, Централна и Из
точна Европа. Тази дейност е 
продължение на усилията на 
Европейската аудиовизуална 
ЕВРИКА, която беше създаде
на през ключовата в най-нова
та ни история 1989 година. Ми
сията на аудиовизуалната об
серватория е да събира и раз
пространява данни в съответ
ната област за икономически
те параметри на аудиовизуал-
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ното производство. Доскоро в 
тази посока бяха осъществява
ни само частични проекти и 
имаше малко целенасочени 
държавни субсидии за създава
нето на подобни колекции от 
данни. JОридичесюrге и статис
тическите данни бяха непълни 
и едностранчиви и това затруд
няваше практическото им из
ползване. За професионалисти
те е от съществено значение те 
да постъпват непрекъснато и 
систематично. 
Сега за тази цел ние разпола
гаме с екип от· десет дущи в 
Страсбург от експерти за раз
личните области - юридичес
ки, за практически приложе
ния на данните, икономически, 
какъвто съм аз като специ
алист по пазарите. 
Ние работим с цяла мрежа от 
партньори. Имаме около пет
найсет организации, които ни 
сътрудничат в цяла Европа. 
Между тях_ има обществени и 
частни и всяка притежава ве
че информационна банка дан
ни в своята област. Те се отна
сят както за пазарите, пример
но за видеопазара, така и за ин
вестициите в·медиите, пробле
мите на радиоразпръскването 
и телевизията, авторските пра
ва и др. Работим в тясно сът
рудничество и с европейските 
професионални организации: 
няколко обединения на ра
диоразпространители, между 
които и такива за държавно ра
дио от Централна и Източна 
Европа, организации на частни 
и обществени те�евизии, кино
разпространищи и кинопро
изводители, международната 
организация на филмовите учи
лища СИЛЕКТ и т. н. 
Така създаваме една много доб
ра система от връзки с евро
пейските институции, с профе
сионалните организации, с ад
министрациите на национал
ните организации за кино или 
масмедиите. На път сме да из
градим и мрежа от кореспон
денти в отделните страни. То-
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ва са организании, 11онn()мага
щи с,ъбирането на информация. 
Целта на нашия семинар и 
България е )la се развие тази 
мрежа. Очсвиrtно е. че за нас 
с1,бирането на информация в 
Центр,tпна и Изн,чна Еврош, 
с по-трудно, отколкото в стра
ните от За11а1tна Европа. Това 
е следствие Н3 исторически 
сложилите с<: обстоятелства. 
13ъв ш11�1ите страни има много 
промени. Цели инсти1уции са 
ючезнали. Други се с1,здават. 
Пошшват се нови-формирова
ню1. Пазар1,т еволюира много 
бъrзо. :1аrното се появяват час
тнотt) rанио и телевиЗИ}I. Поч
ти навсякъде Се наблюдашi. у1ш
пък на кинопс-tзара. нокато ви
нсо11азарът 11роспсрира. Но 
именно на него се проявнnа 
важният 11роблсм за видt:опи
р,rгство. В нша отношение оба
че е почти невъзможно fla се 
11tшучат -1nчни статистически 
1щнни. 3а нелта не може на се 
с1,трудничи с пиратската ма
фи,�, а и те. разбира се, не ни 
търс,�т. 
За нас nсновни7п 11rоблем сега 
с I ю11борът на партньорите. Из
дир1iане на вече сыцествуващи 
източнини на информация и 
осигуряване на надсждностга 
на тази информация. Защото 
наличието на официална ин
<jюрмация за Източна Европа 
все о,це не означава, че тя е дос
товерна и полезна за професи
оналистите. Ето например рус
кия г1рофссор Кирил Разлогов, 
който присъстnа на семинара, 
обрисува катастрофалната кар
тина относно възможността да 
се нолучи достоверна информа-
11ю1 в Русия сега. 
И по отнон1ение на статисти
ката има много неща, които 
предстоят. От българска стра
на получихме възможност да се 
запознаем с десетина институ-
11ии, обществени фондации, 
професионални организации, 
изследователски бюра, универ
ситетски департаменти. 
На семинара от българските 

участници беше направено 
предложение за публикш1ия
сборник на съrцесп,уващите 
статистически данни. Това ще 
послужи не само на обсервато
рията, а и на всички заинтере
сувани професионалисти от 
други страни, както и в самата 
България, за конкретизиране и 
прецизиране на НfUiичната ин
формация в изследваната об
ласт. Това намерение ние ис
кам<: да окуражим не толкова 
от гледна точка на финансира
нето. а от гледна точка на ме
тодологията. Ние самите не 
разполагаме с подобни финан
сови сре!\ства, за щ1 суfiсинира
ме издаването на годи,пници с 
нанни от страните - членки на 
организацията. Създавайки ме
тодология, ние се опираме на 
примери от други страни, като 
Франция, Белгия, Скандинав
ските страни или Испания� къ
де'!') статистическите ГОJ\ИШ
нипи съ1цсствунат отдавна. 
Ако по1ърсим по-общата глед
на точка, н..1,е видим каква е пот
ребността от статистика за 
аудиовизията при положение, 
че тя може да се възприеме ка
то материя, състшпца се от раз
кази, образи, музика, които но
сят своето послание, докато 
статистиката е твърде ре11у�1и
раща по отношение на гrроиз
веденията на изкуството. Смя
там обаче, че и създателите на 
това изкуство си дават сметка, 
че не би моr ло да се реализира 
творчество без системата за не
гово-ю финансиране, била тя 
частна или публична, или чрез 
меценати. Всички разбират 
потребността от наличието на 
данни за икономическия поток 
в сектора на аудиовизията, за 
да се оцени неrовото nбщест
вено значение. В 3ападна Ев
ропа например са направени 
проучвания не само за аудиови
зията, а и за целия сектор на 
културата, •1рсз които се гюлу
чава представа за икономичес
ките стойности. Те показват, че 
в развитите страни тази област 
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дава 3-4% от брутния национа
лен пrодукт, което е доста·п)ч
но значимо. Този арrумснт мо
жt: да бъде много важен за про
фесионалистите и за министер
ствата на кутурата, за да изис
кват от държавните структури 
да се вземат мерки за защита 
на културата. Това е начин за 
самата куЛ1ура да се защити 
както със своите собствени ар
rумснти като гарант за разви
тието на духа и· демокрацията, 
така с иконnмическите си из
мерения в националната произ-
1юдствсна система. При 3-4% 
участие в произвлдството тази 
сфера създава раfхrгни м<:ста, 
които засягат хиляди _хора в со
циалната сфера. Това е (УГ зна
чение и за заплащането на то
зи ч1уд! Имам данни например 
за стойността на американски
те аудиовизуални продукти -
тел<:визионни програми или 
филми, който „Европа на два
найсстге" плшда. За страните 
- членки на Съвета на Европа,
това са 3-4 милиарда долара го
ди�11но - огромна сума в стоко
обмена им. От друга страна, тя
е значително перо за самите 
американци, що се отнася до 
телевизионната, филмова и вис 

- деоиндустрия в техния плате
жен баланс. На тази база само 
от дискове те реализират пе
чалба от около 1 О-милиарда до
лара годишно и това е много 
важно за тях. Ето само нагле
ден пример, за да се из-п,кне 
значението на статистиката -
вижла ·се икономическата те
жест на аудиовизията в цялос
тната система на производст
вото. Статистиката е необходи
ма и за по-доброто дефинира
не на аудионизуалната полити
ка. Позволява да се види обща
та картина, по-добре да се пре
ценят слабостите на някои сек
тори или подразделения на ин
дустриалното производство. Да 
се определят местата, където 
са необходими държавни суб
сидии за това производство. 
Възможно е да се прецени от-
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къде биха могли да дойдат из
точници на печалба, като се въ
веде система от такси, чрез ко
ято да се осигури финансиране
то на аудиовизуалното произ
водство. В това отношение 
френската система е• много 
ефикасна. Телевизионните ка
нали реализират високи печал
би. Те идват както от таксите, 
които зрителите плашат, така 
и от абонаментите за платени
те канали. Във франция печал
бите от тях възлизат на огром
на цифра, зашото има 4 мили
она абонати. Големи суми пос
тъпват и от рекламите. Теле
визионните канали са задълже
ни от закон да инвестират оп
ределен процент от печалбите 
си в националното филмопро
изводство. По този начин дър
жавата регулира производt,"Гво
то и пренасочва средствата от 
един сектор на аудиовизията 
към друг. В случая производс
твото е по-слабо от разпрост
ранението и затова то се сти
мулира. Във франция Канал+, 
който беше създаден преди де
сет години, през 1984 r., реали
зира печалби от 5 милиарда 
френски франка. Чрез система
та от законодателни мерки той 
съдейства за производството на 
25% от националния аудиови
зуален продукт. Ако такива раз
поредби не съществуваха, кана
лът щеше да инвестира много 
по-малко в производството на 
филми, а щеше да даде повече 
печалби на своите акционери 
или да реинвестира в междуна
родни проекти. В страните, къ
дето не съществуват подобни 
законови разпоредби, се ощетя
ва националното производство. 
В Западна Европа усложнени
ята идват поради факта, че вся
ка страна има своя собствена 
система за организация и под
крепа на аудиовизуалната ин
дустрия. франция разчита мно
го на държавната субсидия. 
Белгия прилага френския мо
дел. Но във Великобритания е 
точно обратното. Там система-
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та е гарантирана от Британс
кия филмов институт и разчи
та повече на частната сфера. 
Развива се разпространението 
на частни станции, кабелната 
телевизия, които имат по-мал
ки задължения към производ
ствената зона. Те получават и 
облекчения за износ, защото 
могат да разчитат в много по
голяма степен от французите 
на. американския и изобщо на 
англофонския пазар. Това е бла
гоприятно както за англичани
те, така и за американците, за
щото те разполагат със собст
вен лингвистично обособен об
мен, благоприятстващ техните 
икономики. 
Ако вземем за пример една 
малка страна - Ирландия, мо
жем да посочим добрата и сис
тема на данъчни облекчения за 
предприемачите. Това им поз
волява да привлекат американ
ски капитал на независими 
производители. Те пък имат 
интерес да разширят обхвата на 
своите предприятия на терито
риите на други страни като Хо
ландия или Норвегия, които об
ръщат специално внимание на. 
филмопроизводството. Така 
може да се печели от малки и 
средни предприятия. 
Що се отнася до впечатленията 
ми от България, придобити 
тук, в София, те са най-вече във 
връзка със състоянието на пре
ход; в което се намирате. Това 
се дължи и на факта, че все още 
не е приет законът за аудиови
зията. А от r ледна точка на За
пада това е едно необходимо ус
ловие, за да може да се говори 
за индустриално развитие. Раз
бира се, както навсякъде, така 
и в България някои от участ
ниците в тази система са по
силни, а други са по-слаби. По 
принцип разпространителите, 
били те държавни или частни, 
държат ключовата позиция в 
областта на аудиовизията и 
представляват по-мощни инс
титуции. Докато производите
лите са в по-неизгодна ситуаци-
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я. Регламентирането на техни
те отношения има основопола
гащо значение. Другото най
слабо звено са самите създате
ли на ф�ми -режисьорите, ав
торите, кои-rо са отделни инди
види. Техните права трябва да 
се осигуряват от закона за ав
торското право. Общите проб
леми, които се наблюдават в 
цяла Европа и засягат Бълга
рия, са най-драстични в сфера
та на масово закриване на фил
мовите театри. Те съществуват 
и в другите страни от Централ
на и Източна Европа, но тук са 
особено .забележими. Рестит у 
ирането. на кината на техните 
предишни собственици довеж
да до трансформирането им .в 
дискотеки, магазини, казина и 

това поставя в изключително 
трудно положение разпростра
нението на филми. Вижда се 
също, че главните разпростра
нители на филми тук предла
гат американска продукция. 
Особено интензивно се разви
ва разпространението на виде
окасети, но данните в тази об
ласт е много трудно да се полу
чат поради значителното учас
тие на пиратите. Единодушно 
е мнението, че борбата с тях, 
както навсякъде, така и тук, 
трябва да се води ефикасно. Не 
е достатъчно само да има един 
добър закон за авторското пра
во. Наказателните мерки тряб
ва действително да засягат ико
номияески пиратите. Докато 
глобите за пиратска дейност 
възлизат само на един процент 
от печалбите им,.те ще продъл
жат да го правят. Необходими 
са полицейски структури, ко
ито да разбиват икономическа
та основа на пиратството. За 
материалното унищожение на 
пиратските касети и дискове са 
необходими и много средства. 
Сгава въпрос н;щстина за кри
минална дейност, борбата сре
щу която, е и деликатна. Дори 
в САЩ има специални струк
тури във фБР, които изразход
ват за това значителни средст-
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ва. В Западна Европа също се 
11ровеждат специални акции. И 
в Белгия, която беше известна 
с трафика си на пиратски дис
кове през 70-те години, имаше 
11олицейски акции. В момента 
проблемът за пиратството в За
падна Европа е практически 
разрешен. По-малко от 5% от 
видеопазара са останали пират
ски. Съществуват всички 
структури, които да се грижат 
нарушителите да се осъждат и 
вкарват· в затвора. Чисто тех
нически погледнато, това мо
же да изглежда на някои нераз
решен проблем, но принципно 
той не съществува за Западна 
Европа. 
Третият аспект на впечатлени
ята ми 1.ук е свързан с начал' 
ните стъпки на частните теле
визионни канали. Аз не бих да
вал конкретни препоръки, но 
това, което е същностно необ
ходимо, когато се прави подоб
на стъпка, е да съществува за
конова уредба, която да гаран
тира предприемачите, а не та
зи дейност да се управлява с 
декрети.Юридическата гаран
ция е необходима както за доб
рото здраве на цялата система, 
така и за осигуряването на спо
койствието на инвеститорите 
поне за определен период от 
време чрез лицензиите, които 
ще получат. В Западна Европа 
и САЩ тези лицензии се изда
ват най-малко за десетгодишен 
период, за да се убедят инвес
титорите да поемат риска при 
създаването на частни канали. 
Това е и грижата на Европейс
ката аудиовизуална обсервато
рия, без да дава препоръки, ко
ито са в компетенцията на дру
ги общоевропейски структури 
като Съвета на Европа, да ста
не ясна потребността от цялос
тна законодателна система. Та
ка правилата на играта ще бъ
дат ясни както за инвеститори
те, така и за цялостната иконо
мика на системата. 

Разговаря 
Mailя Дuмumpo6a 

„КАВЕАНАТА ТЕАЕВИЗИЯ ОЗНАЧАВА 

СВОВОПА И ПРАВО НА ИЗВОР" 

Разговор с Емил Лозев, програмен gupekmop 

на kабелна телевизия .,Глоба" 

- Г-н Ло
зев, ли
цензът за
изгражда
не на ка
белна те
левизия в 
София ве
че е пре
доставен 
на „Гло-

бо". Какви възможности ще 
· предлага кабелната мрежа, 
която смятате да изградите? 
- Една от особеностите на на
шата задача на този етап е да , 
се опитаме да съвместим ка
белизирането на първите ра
йони с включването към наша
та система на вече изградени 
кабелни мрежи в някои квар
тали. Въпреки че всички те са 
незаконни, ние сме готови да 
преговаряме с хората, които 
са ги изградили, разбира се,
когато те съответстват на за
дължителните технически
стандарти за една модерна ка
белна разпределителна систе
ма. Съществено е да се има 
предвид, че всички действащи 
в момента кабелни мрежи в 
София са изградени без лицен
зи и без gоговори с чужgите 
канали, чиито програми преп
редават. Нещо, което не може 
да съществува в една право
ва държава и на което с офи
циалното предоставяне на ли
ценза на ,,Глоба" трябва се на
мери някакво разумно разре
шение. И то да бъде от такъв 
характер, че да вземе предвид 
и социалните потребности на 
gосегашните зрители от ка
белна ТВ, �а да не бъдат те ли
шени от нея. 
- Какво ще могат да гледат 
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зрителите благодарение на 
вашата кабелна разпредели
телна система? 
- Най-кратко казано: много по
вече програми, отколкото са 
гледали, докато са били або
нирани за незаконно изграде
ните кабелни мрежи. На пър
во време. ние ще предложим 
на зрителите възможността да 
избират от 24 канала, подбра
ни между най-интересните, ко
ито предлагат европейските
спътници. Едва ли има смисъл 
да изброявам, тъй като прог
рамите им са всеки ден на 
страниците на българските
вестници. В същото време оба
че правим проучвания и за 
възможността да срещнем
българските зрители с някои 
по-малко известни канали ка
то например френско-герман
ския културен канал АРТЕ, ла
тиноамериканския екзотичен 
ГАЛАВИЖЬН, новия френски
музикален конкурент на МТВ -
МСМ Евромюзик и gруги. 
- В с.ъщото време, надяваме 
се, не сте се отказали от пла
·новете си да излъчвате и 
собствена програма? 
- В никакъв случай. Разбира 
се, на първия етап ще започ
нем предимно с излъчването 
на една наша програма освен 
тези на Канал 1 и Ефир 2, рус
ката „Останкино" и още 20 чуж
gи канала, получавани от спът
ниците, плюс 11 раgиопрогра
ми от чужбина на УКВ. По от
ношение на чуждите програми 
стремежът ни е към онези, ко
ито предлагат най-голямо раз
нообразие: национално, езико
во, географско, тематично и 
жанрово. Главните акценти
ще бъдат филмите, музиката, 
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спорта, шоу-предаванията, ТВ
игрите, анимация (за най-мал
ките), без да пренебрегваме и 
специализираните канали, 
предлагащи новини и биз
несинформация. Имаме наме
рение да се опитаме да пре
вежgаме симултанно някои 
най-интересни предавания, 
макар да си даваме сметка, че 
никак няма да ни е лесно. На 
един по-късен етап ще пред
ложим на нашите абонати два 
собствени специализирани ка
нала: еgин за филми и gруг из
цяло развлекателен, както и 
редица услуги като видеотекст, 
телетекст, телешопинг и т.н. 
- Тук стигаме, г-н Лозев, до
точката от нашия разговор,
която ще представлява мо
же би най-голям интерес за 
читателите на сп. ,,Кино".
Какви ще бъдат филмите,
към които _ще се обърнете,
какви ще бъдат критериите 
за техния подбор ? 
- В самото начало още искам 
да подчертая, че програмата 
на този канал ще бъде подчи
нена на разбирането, че но!Зо 
е не само онова, което е про
изведено в последните годи
ни, а и онова, което зрителят 
не е гледал - разбира се, с из
вестни уговорки. Една от тях е 
във филма да няма такава фак
тура, която да дразни: несъот
ветствия в облеклото, в при
ческите, както и очебийно ар
хаични интериори, които биха 
могли да влязат в противоре
чие със съвременото възпри
ятие на зрителя и да го под
разнят. Но има редица филми, 
които, стига да са цветни- за
щото това е може би вторият 
най-важен елемент (липсата 
на цвят), от който публиката 
може да се подразни, - дори 
да са създадени много отдав-. 
на, щом са цветни, демодира
ната фактура едва ли ще отб
лъсне някого. На първо място 
имам предвид комеgиите, ко
ито така завладяват зрителя, 
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че той въобще не забелязва 
допълнителните елементи на 
стил и епоха. Тук влизат още 
историческите суперпроgу к 
ции, научнофантастичните 
филми, уестърните, приклю
ченските, онези, в които дейс
твието се развива в далечни 
екзотични страни. Това са 
филми, които според мен са 
„вечнозелени", и те не биха 
подразнили зрителя дори да 
са създадени през 50-те или 
60-те години, стига да са цвет
ни. Много деликатен е въпро
сът как би се отнесла широка
та публика към класическите 
филми от черно-белия nepuog. 
Но и тук вероятно атрактиВ
ността (особено в комеди
ите) и острата сюжетност 
ще компенсират противоречи
ето със съвремените нагласи 
на зрителите. 
Освен това, разбира се, в на
шите програми ще намерят
специално място и редица
филми, от които сме били ли
шени по едно или друго съоб
ражение през изтеклите 45-50 
години, а сред тях много мо
гат да се окажат изключител
но интересни не само за „ки
номаните", но и за по-широка 
публика. Значително събитие 
в това отношение би бипо за
познаването на българския
зрител с редица големи твор
би, които той е пропуснал и с 
които ще се запълни празнина
та при Възприемането на сВе
тоВното кино като процес. 
Освен пропуските във време
то има и някои жанрове, които 
според мен просто липсват на
българския екран и съвсем ес
тествено стоят в центъра на
нашето внимание. Така напри
мер, ако погледнем сегашния 
филмов репертоар, ще се убе
дим, че той се състои почти из
цяло от един единствен жанр 
- ,,екшън"-а. Ще дойде време
то, а на практика може да се
каже, че то вече е дошло, ко
гато това еднообразие ще до-
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веде до пресищане. Защото се 
оказва, че зрителят с изклю
чително голям интерес глеgа 
и gруги жанрове, но просто па
зарът не му ги преgлага. Така 
че ние ще се стремим в това 
·отношение да разширим мак
симално спектъра, като въз
можностите са наистина ог
ромни: и комеgии, и мюзикъли, 
и научнофантастични, и фил
ми на ужасите, които дълго
време бяха забранени - раз
бира се, без да говорим за та
кива с крайности, които нап
раво отблъскват - а за онези, 
превърнали се вече в класика 
на доброто развлечение. Ако 
ли пък ужасът в тях е по-екст
ремен, то те могат да се прог
рамират в подходящи (по-къс
ни) часове, за да не засягат 
широката публика и да не пов
лияят негативно особено вър
ху вкусовете на подрастващи
те. Естествено, ще има и еро
тични филми, разбира се, ка
то оставим настрана онази ка
тегория, т. нар . .,хард парно", 
което просто не се допуска от 
закона и няма място въобще 
извън тясно специализирани 
публични екрани, както нався
къде по света. 
Освен в жанрово отношение 
ние сме готови да търсим раз
нообразието и в географско 
отношение, преоткриВаики ре
дица национални кинематог
рафии, които по най-различни 
причини са били относител
но пренебрегнати. Например 
инgийската кинематография. 
много популярна най-вече с 
две категории филми: едните, 
малко на брой, на голяма ес
тетическа висота - като фил
мите на Сятаджит Рей, Мринал 
Сен и др., както и другите, ко
ито предизвикват голям инте
рес и сред самото индийско 
население, но са правени
главно с оглед на американс
кия и европейския пазар, а 
както показват и нашите со
циологически проучвания и 
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прости наблюдения, те силно 
се търсят от нашата публика, 
а липсват на всички екрани. 
Разбира се, ние не можем да 
залеем канала само с такива 
филми, но представянето на 
тази кинематография ще за
пълни голяма празнина, още 
повече, че Индия е най-голе
мият филмопроизводител в 
света. Следващият акцент в 
нашия стремеж за разширява
не на филмовата география е 
Япония. Японското сериозно 
кино е много специфично, но 
между сериозното и развлека
телното кино в Страната на из
гряващото слънце има един ог
ромен спектър от жанрове, ко
ито могат да се предложат, ка
то се има предвид, че японци
те са особено силни в специ
алните ефекти и са развили 
върху тази основа интересно 

научнофантастично кино глав
но през 60-те години, а и до 
ден-днешен. Същото се отна
ся за анимацията, ,,екшън" -ите 
от типа „якуза", както те нари
чат филмите за своята мафия 
и борбите между всевъзмож
ни гангстерски групировки. 
Сред другите кинематографии, 
които биха представлявали оп
ределен интерес, ще спомена 
австралийската, която ние на 
практика почти не познаваме, 
канаgската, новозеланgската. 
И в трите страни се произвеж
дат филми не само за вътреш
ния пазар, но и поради езико
вото сходство с намерение за 
реализация на огромните аме
рикански и европейски паза
ри. Интерес представляват за 
нас и някои европейски стра
ни, макар и с по-малко произ
водство, например сканgинав-

ските, Испания, Белгия, Холан
gия. Разбира се, не трябва да 
пропускаме и балканското ки
но, чието представяне е съв
сем занемарено. Вярно, че 
сред филмите, които се произ
веждат, значителна част са от
кровена масова култура, но 
между тях сигурно има и таки
ва, които заслужават опреде
лено внимание, а ние въобще 
не ги вижаме. Това в еднаква 
степен се отнася и за гръцко, 
и за турско кино, а да не го
ворим за една Югославия, ко
ято поради сега съществува
щата ситуация е изгубила вся
каква връзка със света, а ние 
знаем, че югославските фил
ми открай време са на едно 
много високо равнище пора
ди факта, че още преди време 
югославската кинематография 
беше принудена да се бори за 

Схема, uлюсmрuраща разлuчнumе Оъзмо>kносmu за uзnолзВане на kабелно-mелеВuэuоннаmа cucmeмa 
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своето оцеляв_ане, и като 
следствие дори силно идеоло
гизирани филми, каквито бяха 
партизанските, се създаваха 
на изключително високо рав
нище и бяха може би най-доб
рите филми за Съпротивата, 
които се създаваха в рамките 
на бившите социалистически 
страни наред с всички остана
ли жанрове - комедии, крими
нални, - в които те имат трай
но запомнили се образци, То
ва е една кинематография със 
значителен потенциал за при
съствие на кабелно-телевизи
онния екран, а забележител
но е, че при нея няма и почти 
никаква бариера при езика, 
както и по отношение на бита 
и манталитета, което улесня
ва общуването, Разбира се: за
остряйки вниманието към по
,, екзотични" кинематографии, 
в никакъв случай не сме заб
равили големи филмови стра
ни на Стария континет (Фра н 
ция, Англия, Германия, Италия), 
още повече, че според предос
тавения ни лиценз имаме за
дължение 20 % от показвани
те от нас филми да са евро
пейски, Същата квота се отна
ся и за българските филми, но 
имаме опасения, че по съвсем 
понятни причини твърде ско
ро тя ще се „пълни" доста труд
но, 
- В същото време едва ли ще
обърнете гръб и на филми
те, които сме пропуснали, а 
и днес се правят в страните 
на територията на бившия
Съветски съюз, но: все по
трудно достигат до нас ? 
-0, разбира се_ Често, като го
ворим за тези възможности, 
ние, съзнателно или не, сякаш 
ги поставяме на по-заден
план, защото навремето бях
ме залети със съветски фил
ми, Сред тях също имаше мно
го добри, но точно те като че
ли най-трудно достигаха до на
шия екран, Тук бих искал осо-

КИНОТО В БЪЛГАРИЯ 

бено да подчертая филмите от 
т, нар, прибалтийски страни, 
без, разбира се, да забравя
ме Русия, както и някои други 
бивши съветски републики с 
голяма филмова традиция ка
то Грузия, Армения, Казахстан, 
Днес, когато отбелязваме за
немаряването на икономичес
ките връзки с тях, в същата 
степен това се отнася и за кул
турата, а в частност и за кино
то, Общуването с тях просто 
трябва да бъде възстановено, 
а от разговорите с някои рус
ки колеги като гостувалия на
последък проф, Кирил Разло
гов, директор на московския 
Институт по културата, разби
рам, че същият стремеж съ
ществува и от тяхна страна, ко
ето е знак, че това непремен
но ще стане, Особено като се 
има предвид, че филмите, ид
ващи оттам, които гледаме на
последък, са на много високо 
художествено равнище, както 
професионално, така и техни
ческо, А това още веднъж ни 
напомня, че там има творци, 
чиито произведения трябва да 
се познават, така както се поз
нават големите имена на аме
риканското или западноевро
пейското кино, 
- Един от основните въпро
си на съвремената телеви
зия е свързан с рекламата. 
Ще се излъчват ли реклами 
по кабелната мрежа на „Гло
бо" ,какво ще бъде тяхното 
място сред другите елемен
ти на програмата? 
- Във всички случаи ние не
трябва да възприемаме тази 
система, която съществува в 
редица страни, при това не са
мо в кабелните, но и в ефир
ните телевизии - филмите да 
се прекъсват за реклами, То
ва е чиста вандалщина, Меж
ду филмите съвсем естестве
но биха могли да се излъчват 
реклами, даже съществуват
форми на договаряне, при ко-
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ито някои големи фирми· пре
доставят на телевизионните 
комnании филмови произве
дения, продуцирани от тях, 
срещу задължението да се 
рекламира продукцията им, 
Така че рекламите неминуемо 
ще присъстват и в нашите 
програми, но в никакъв случай 
няма да въздействат в ущърб 
на естетическите качества на 
филмите, 
- На колко ще възлизат спо
ред предвижданията вашите 
потенциални зрители? 
- По наша преценка потенци
алните клиенти на нашата ка
белна мрежа ще бъдат около 
220 хиляgи gомакинства, които 
днес при статистически при
ето средно българско дома
кинство, равно на 2,5 души, оз
начава около 550 хиляgи gуши
В София да имат възможност 
да се включат в кабелната сис
тема, Разбира се, това ще ста
не на етапи за един срок от
около 3 години, Във всеки слу
чай go края на 1995 г_ амбици
ите ни са да обхванем около 
100 000 абонати, Принципите 
на изграждане на системата 
от техническа гледна точка по
начало са насочени към 1 ОЬ 
процентово кабелизиране на 
София, а хората сами да ре
шат -дали да се включат, или 
не към една мрежа, която ще 
покрие всичките 24 общини на 
територията на днешния сто
личен град, Кабелната телеви
зия в същността си означава 

- свобода и широко право на из
бор, 
- Пожелаваме ви успех и се 
надяваме веднага след стар-
- та на вашата кабелна разпре
делителна система да има
ме възможност да погово
рим отново! 

Разговоря 
Алеkсанgър Донев 
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ЕВРОИМАЖ В ВЪАrАРИЯ 

Еврnимаж е пан-европейски фонд за подпома
гане производството и разпространението на 
игрални и документални филми и е създаден в 
края на 19RR година като Частичнn споразуме
ние на Съвета на Европа. 
Неговата цел е да предоставя финансова по
мощ на продуценти и разпространители от 
страните-членки за осъществяването на копро
дукции, разпространение и показ на игрални, 
документални и анимационни европейски фил
ми. 
В самnто начало на лансирането и създаване
тn на Евроимаж страните, подписали Частич
ното споразумение, са били дванайсет. Бълга
рия става член на 1. I. 1993 година. В момента 
в Енроимаж членуват двайсет и четири стра
ни, а име�но: 
Австрия, Белгия, България, Великобротания, 
Германия, Гърция, Дания, Италия, Ирландия, 
Исландия, Испания, Кипър, Люксембург, Нор
вегия, Полша, Португалия, Турция, Унгария, 
Финландия, Франция, Холандия, Чехия, Шве
ция и Швейцария. 
Всички решения на Фонда се взимат от него, 
вия Управителен съвет, в който всяка страна
членка има свои национални представители. 
Управителният съвет определя политиката и 
правилата за финансово подпомагане на кон• 
кретните проекти. Той е и органът, който взе
ма всички решения, следващи от Резолюция 
(R8)15, с която е създаден самият фонд. При 
вземането на решения за финансовото подпо
магане на един или друг проект Управителни
ят съвет се съобразява: 
- с художествените качества на проекта;
- с професионалните качества на ключовите 
специалисти, участващи в неговото изпълне
ние;
- с фин'ансовата обезпеченост на проекта.
Работните сесии на Фонда се организират от
неговия Секретариат, начело на който стои из
пълнителният секретар.
Финансовите постъпления на фонда се захран
ват от членския внос на страните-членки, как
то и от възстановяването на вече отпуснати
помощи.
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Основните програми на Евроимаж засягат три 
nсновни области на кинnпромишлеността: 
1. Копродукциите на пълнометражни игрални,
анимационни или документални филми; 
2. Разпространението; 
3. Кинопоказа. 
Финансова гюмощ за игрални филми се оказ
ва само ако са изпълнени основните изисква
ния на Фонда - независими продуценти от по
не три страни-членки на Евроимаж трябва да 
участват в представянето на конкретния про
ект.
Фондът оказва специално внимание на проек
ти, предлагани от страни-членки със сравни
телнn ниско ниво на кинопроизводство.
По отношение на документалните филми фи
нансовата помощ се отпуска при условие, че в 
проекта участват независими продуценти от
най-малко две страни-членки. Освен това ки
норазпространители или телевизионни мрежи 
от най-малко три страни-членки трябва пред
варително да са закупили разпространителски
те права на бъдещия филм. 
Разпространителската програма на Евроимаж 
е ориентирана към България, Кипър, Чехия, 
Унгария, Швейцария и Турция, които не чле
нуват в Europiaп Film Distribu,tion Office (EFDO) 
и MEDIA - програма на страните-членки на
Европейския съюз. 
Разпространители от тези страни могат да кан
дидатстват за финансова помощ при разпрос
транението на филми, чийто произход може 
да е от всяка една страна - членка на Евро
имаж. Помощта се дава за изработването на
филмови копия и тяхното субтитриране.
Управителният съвет на Евроимаж неотдавна
взе решение за оказване на финансова помощ
на отделни киносалони във вече споменатите 
шест страни, нечленуващи в EFDO и MEDIA. 
Задължението на отделните киносалони е да
програмират на своите киноекрани поне 50%
европейски заглавия. Координатор за изпъл
нението на тази програма се явява Europa Cin
emas - разпространителска организация със се
далище в Париж.
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ЗА ПЕТ ГОДИНИ СЪЩЕСТВУВАНЕ - ОТ 
19R9 ДО 1993 Г., ЕВРОИМАЖ Е ПОДПО
МОГНАЛ 227 ИГРАЛНИ КОПРОДУКЦИИ 
И 44 ДОКУМЕНТАЛНИ. В ТЯХ СА УЧАСТ
ВАЛИ 800 НЕЗАВИСИМИ ПРОДУЦЕНТИ 
ОТ ЕВРОПА. ОБЩАТА ПРОИЗВОДСТВЕ
НА СТОЙНОСТ НА ПОЛУЧИЛИТЕ ФИ
НАНСОВА СУБСИДИЯ ПРОДУКЦИИ ДО 
ТОЗИ МОМЕНТ НАДВИШАВА 4 МИЛИАР
ДА FF. 529 МИЛИОНА ОТ ТЯХ СА ОТПУС
НАТИ ОТ ЕВРОИМАЖ. 
92 РАЗПРОСТРАНИТЕЛИ СА СЕ ВЪЗПОЛ
ЗВАЛИ ОТ ФИНАНСОВА ПОМОЩ ЗА РАЗ
ПРОСТРАНЕНИЕТО НА 59 ЕВРОПЕЙСКИ 
ФИЛМА. 

КАНДИДАТСТВАЛИ ПРОЕКТИ С БЪЛГАРСКО УЧАСТИЕ 

ИГРАЛНИ: 
1. ,,Последна комедия" (Италия, България, Франция). Ис
кана помощ 1 900 000 FF. 
2. ,.Суули" (Франция, Гърция, България). Искана помощ 
1 300 000 FF.
3 . .,Границата" (България, Франция. Чехия). Искана по
мощ 3 200 000 FF.
4. ,,Крилото на мухата" (Гърция, Бълrария, Кипър), 
режисьор Христос Шопохас. Отпусната помщ 1 000 
000 FF. 
5 ... Мордбюро" (Франция, Дания, България). Искана по
мощ 2 850 000 FF. 
6. ,,Америка на някой друr" (Франция, Великобрита
ния, Гърция, Бълrария), режисьор Горан Паскале
вич. Отпусната помощ 3 000 000 FF. 
7. ,,Дуелът" (Франция, Бълrария, Чехия), режисьор 
Лучиан Пинтилие. Отпусната помощ 2 200 000 FF. 
8. ,, Черната лястовица" (Бълrария, Франция, Унrа
рия), режисьор Георrи Дюлrеров. Отпусната помощ 
1 100 000 FF. 

ДОКУМЕНТАЛНИ 
9. ,,Двойният живот на Анани Я." (Бълrария, Фран
ция), режисьор Георrи Балабанов. Отпусната помощ 
250 000 FF. 
10. ,,Балкански биоскоп" (България, Гърция), режисьор 
Фотос Ламбринос. Опусната помощ 300 000 FF. 

ЗА РАЗПРОСТРАНЕНИЕ 
11. ,,Ела, завържи ме" (режисьор Педро Алмадовар), 
25 000 FF за разпространителска фирма „Е. R. Pro
duction". 
12. ,,Тото rероят" (режисьор Жако Ван Дормел), 
25 000 FF за разпространителска фирма „Е. R. Pro
duction". 
13. ,,Стреляй" (режисьор Карлос Саура), 20 800 FF за 
разпространителска фирма „Дыа филм". 
14. ,,Нищо сериозно" (режисьор Марко Пико), на раз-
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пространителска фирма „Дыа филм". 

УЧАСТНИЦИ В 32-АТА СЕСИЯ НА ЕВРОИМАЖ 

1. Г-н Геатано Адинолфи -президент
2. Г-н Бари-Елис Джоунс -изпълнителен секретар 
3. Г-н Жан-Клод Лазаро -администратор 
4. Г-жа Карин Фьолкнер -администратор 
5. Г-н Дейвид Хенкок - администратор 
6. Г-жа Франсин Бауер - асистентка
7. Г-жа Ани Ложел -асистентка
8. Г-жа Соня Пилгрим -асистентка
9. Г-жа Бернадет Бертран -асистентка
10. Г-жа Корин Вероник Ардан-преводачка
11. Г-жа Франсоаз Брон-Хаджиниколау - преводач'ка
12. Г-жа Иван Русо -; Австрия, Австрийски ф�лмов ин
ститут
13. Г-жа Пол Караел - Белгия, Министерство на фран
кофонската общност, началник отдел в Генералната ди-
рекция на Аудиовизията . , ' · 
14. Г-н Валтер Льоруж - Белгия, Министерство на фла
мандската общност, административен директор 
15. Г-н Георги Чолаков - България, заместник-директор 
на НФЦ 
16. Г-жа Павлина Желева - България, експерт в отдел
„Международна дейност" на НФЦ
17. Г-н Андреас Агатоклеос -Кипър, Министерство на 
вътрешните работи, отдел ,,Преса и информация" 
18. Г-н Яромил Иреш - Чехия, Министерство на култу
рата, отдел „Кинематография"
19. Г-жа Мана йенсен -Дания, заместник-директор на '
Датския филмов институт 
20. Г-жа Мариян Мьолер-Финландия, изпълнителен ди
ректор на Филмовата фондация на Финландия 
21. Г-жа Ан Дьовошел -Франция, директор на европейс
ките и международни организации, Френски национа
лен филмов център, вицепрезидент на Евроимаж 
22. Г-н Дуат-Франция, отдел ,,Продуцентство" към Френ
ския национален филмов център
23. Г-жа Петра Верш -Германия, експерт от Федерална
та организация за подпомагане на киното
24. Г-н Костас Вретакос -Гърция, президент на Гръцкия 
национален филмов център 
25. Г-жа Василики Канелопуло-Гърция, началник отдел
за образователни програми в Гръцкия национален фил
мов център
26. Г-н Жолт Кезди-Ковач -Унгария, генерален дирек
тор на „Маджарфилм Унио"
27. Г-н Олафур Онарсон-Исландия, експерт по филмо
вите въпроси 
28. Г-н Род Стоунман -Ирландия, изпълнителен дирек
тор на Ирландския филмов съвет 
29. Г-н Марио Лиджери -Италия, заместник генерален
директор на Генералната дирекция на спектаклите
30. Г-н Джой Хофман-Люксембург, завеждащ отдел „Ки
но" в Националния аудиовизуален център
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31. Г-жа Барбара Строинг-Холандия, изпълнителен сек
ретар на Холандския филмов фонд 
32. Г-н Одвар Бул-Тухус -Норвегия, началник отдел „Про
дуцентство" в Норвежкия филмов институт 
33. Г-жа Ирена Стржаловска -Полша, заместник-дирек
тор на филмова студиа „Тор" 
34. Г-н Салвато Телес де Менезас -Португалия. вицепре
зидент на Португалския филмов център 
35 . Г-н Кармело Ромеро де Андес- Испания, заместник . 
генерален директор на Испанския институт ·за· кино. и 
аудиовизия 
З-6. Г-жа Росарио Албуркерке-Испания, технически съ
ветник в Испанския институт за кино и аудиовизия 
37. Г-жа Ингрид Едстрьом - Швеция; изпълнителен ди
ректор на Шведския филмов институт, вицепрезидент на 
Евроимаж 
38. Г-жа Мадлен Фонжаяз - Швейцария, отдел „Кино" 
във Федерални·ядепартамент за култура на Швейцария 
39. Г-н Фарук Тюналтей - Турция, съветник към Евро
пейския отдел за кино към Министерството на култура
та на Турция 
40. Г-н Гейбриъл Денвър -Великобритания, Национален 
департамент ·за културно наследство 
41. r-'жа Джанет Уолкър -Великобритания, заместник
директор по финансовите въпроси на „Chanel 4" 

РЕШЕНИЕ НА УПРАВИТЕЛНИЯ СЪВЕТ 
НА ЕВРОИМАЖ 
ПО ВРЕМЕ НА 32-АТА СЕСИЯ НА ФОНДА 

На своята 32-ра сесия, състояла.се от 27-30 VI. 1994 
година във Варна (България), Управителният съвет на Ев
роимаж реши да подкрепи 22 европейски игрални фил
ма и 3 европейски документални филма. 

ИГРАЛНИТЕ ФИЛМИ СА СЛЕДНИТЕ 

,,Une trop bruyante solitude" -реж. Вера Каис (Франция, 
Чехия. Германия) 
,,Pire, tu meurs" - реж. Марчела Сезена (Италия, Фран
ция, Испания) 
,,La pasion turca" -реж. Висенте Аранда (Испания, Фран
ция, Турция) 
,,Merisairas" - реж. Вейка Аалтонен (Финландия, Шве
ция, Франция) 
,,Zoe" -реж. Георгес Катакузинос (Гърция, Холандия, Тур
ция) 
,,Antonia's Line" - реж. Марлийн Горис (Холандия, Бел
гия Великобритания) 
„Par0delit les nuages ou meditations" -реж. Микеланджело 
Антониони (Франция, Германия, Италия) 
,,La comedie de Dieu" -реж. Жоао Сезар Монтейро (ПЬр-
тугалия, Франция, Дания, Италия) 
„Кirikou et la sorciere" -реж. Мишел Осела, Реймон Бюрле 
(Белгия, Франция, Люксембург) 
,,Between the Devil and the Deep Biue Sea" -реж. Мариан 
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Хензеr (Белгия, Великобритания: Франция) 
,,Тhе Pillow Book" -реж. Питър Гринъуей (Холандия, Ве-
ликобритания

„ 
Франция) 

· 
. 

,,Une femme franvaise" - реж. Режис Варние (Франция, 
Германия, Италия) 
,,Le cri de la soie" -реж. Иван Марсиано (Франция. Швей
цария, Белгия) 
,,La petite Lola" - реж. йоланд Цауберман (Франция, Хо
ландия, Португалия) 
,,Acropol" - реж. Пантелис Вулrарис (Гърция, Бълrа
рия, Германия, Италия) · · 
,,Breaking the Waves" -реж. Ларс фон Триер (дания, Шве-
ция, Норвегия) 
,,Тhе Sunset Boys" -реж. Лейдулв Рисан (Норвегия, Гер
мания, Дания)· 
,,La promise du lion" -реж. Маргарета Винтерхеден (Шве
ция, Финландия, Германия) 
,,Seven Sighs" - реж. Кен МакМулен (Великобритания, 
Австрия, Португалия) 
,,Му Mother's Courage'· - реж Михаел Верхьофен (Гер
мания, Великобритания, Австрия) 
,,Benjamin Dove" - реж. Гизли Снаер Ерлингсон (Ислан
дия, Швеция, Германия) 
,,Animal" - реж Триш МакАдамс (Германия, Ирландия, 
Великобритания) 

ДОКУМЕНТАЛНИТt ФИЛМИ СА 

,,Nikos Kavvadias -Croisiere sur la vie" -реж. Оливие Ги
тон (Франция, Гърция) 
,,Lettre а Lee Miller" - реж Силвен Румет (Франция, Бел
гия) 
,,А propos de l'age ingrat" -реж. НенадДиздаревич (Фран
ция, Турция, Босна-Херцеговина) 

Постигнато беше споразумение за подкрепата на след
ните разпространителски фирми, разпространяващи ев
ропейски филми: 
„Регина филм" (Швейцария) - за филмите „Фоусто" на 
Реми Душмен и „Либера" на Папи Корсикато и „йонас, 
който живееше в долината" на Роберто Фаенца 
,,Умут Санат Юрюнлери" (Турция) -за „Моят любим се
зон" на Андре Тешине 
,, Инстанбул Филм Агенци" (Турция) - за ,,Три цвята: 
синьо" на Кшищоф Киешловски · 
,,Джемини филм" (Чехия) - за „ Тенекиеният барабан" 
на Волкер Шльондо.рфе 
„Дыа филм" (Бълrария) - за „Нищо сериозно" на 
Марко Пико 

Освен това, съветът реши да подпомогне финансово от 
1. IX. 1994 г. следните филмови зали, разпространява
щи 50% от филмовия си репертуар европейско кино: 
Бълrарm�: кино „Глобус" и кино „КуЛJура" (София) и 
Зала 2 на фестивалния и конrресен център във Варна. 
Швейцария: три зали в Цюрих и 2 зали в Женева. 
Полша: зала „Ванда" в Краков. 
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ЕВРОИМАЖ ПОДКРЕПЯ 
ДВЕ СОфИИСКИ КИНА 

Р�р с Po.CIUf,'i, !lluшe/,a,, 

,;и-реlzии,.р ,и;;, t(')(')� ,, &rfu,..,i Ф---
,, 

п реJ\И 10 го11ини кината в София бяха око
ло RO. Пре!\И 5 ГОJ\Ини бях;� 25. А сега, 11 

летните месе11и, когато се нишат тези реJ\О
ве, 11ърж,111н,1та ни киномрежа II Софю1 об
х11аща само 1 О салона. От тях работят осем -
енно е II ремонт, J\руго з;�творено от ХЕИ. 
От11авна е ясно, че никак не е лесно /\а се 
нечели от кино, макар че 1ю-разпростране
но е обратното становище. Но наЙ-1\Оброто 
мнсто за rле11ане на кино, което безснорно е 
киносалонът, все 11овечс се стеснява ... Те 11ък
е/\НИ филми ... 
С Росица П 11111с11а- ни ректор на ЕООД „София 
филм"', се 011итваме да 0·1то13орим на нелекия 
в1)11rос: Какво става със софийскt1.та киномре
жа'! 
Роеи11а Пи111е11а обича Хичкок и изобщо ху
ба11ото кино. Никак не си IШJ\il по еднотип
ните тийнеЙJ\жърски филми, които рнз11рое
траю111<1. · Но няма как. Само те се глс11ат. 
Филморазнространителите каз11ат, че труд
но се разбират с нея. Но ннй-сигурно е, че 
п�е спечелят от кината, за к.оито тя отгова
рн. Знтова с подчертани усилия се опипщт 
l\il и се харесат. А тя знае как и може да бъде 
кнтегорична. Затова им е трудно - и на пrх, 
и на нея вероятно. Най-често, след като е 
уволнила норедната хваната II кражбн каси
ерка, която :1с1дължитслно н .съди елен това. 
IЗестниците не нропускат 11а на�юмюп, че фа
милиита и е като на доскорошния ни посла
ник II САЩ. Какво да се 11ра11и, брат и е! Не 
знам защо се забравя, че Роси11а Пише11а рн
боти 11 „Кинефикация" - София, от 19R3 r. 
Загючнала е като кинопедагог. За да е ясно 
на 1ю-мла,1ите - това бнха rруна квалифи11и
рани ентусинсти, които про11а11аха билети за 
кино в училищата, организираха нрожекции 
и често носеха на ръце филмовите копия. 
Доста тежки кутии впрочем. Оттогава е ос
танал шегонит израз - този филм е много „те
жък". След като управшшащите разбраха, че 
тая работа за „най-важното от всички изкус
тва" е поредният к1,орфи111ек, Росица работи 
ю,колко. години в отдел „Репертоар и рекла
ма", 11ак в кинефикацията. Внрочем тн е ма
гистър по история и теория на театъра и ки-
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ното с J\инломн от Философския факултет на 
Карловия уни11ерситст, Прага, вали)\на н<111-
сякъJ\е 1ю снета. От април 1992 г. Роси11а Пи-
111е11а е J\Иректор на „София филм" след 1ю
редица от 11рекнлено неуснешни назначения 
в този „кабинет", които обаче съси11аха как
uото можаха. 
А н този кабинет никак не е нросто J\a се за
J1ържи111. Проблемите са безкрайни - като се 
за1ючне от кочаните с билети и чистотата 
нн тоалетните, нрез 11ечнитс раз11ра11ии с 11а
н1�чнитс власти, ll()Жарникаритс, синдикати
те, ХЕИ, електроснабдя11ане, водоснаб11ш�а
не, резервни части за от}\авнн амортизира
ните кинпмюпини, за да се стигне дР най
главното - проrрамацията и рекламата на 
филмите II кината. Росица и нейниит еки11 
изстра11аха J\Оста загуби. Помните ли кино 

СлL1.всйков"? То вече е магазин „Бонжур". 
"Ка11итол" 11\С остане само в .-1есничкатс1 за 
;онския вагон. ,,Иван IЗазов'' с затворено ве
че трета година. ,,Красно село" с „Американ
ски маркет". ,,Глория 11алас", или кино „Со
фиJ1", с11омняйтс си го както искате - вече е 
Бинго-зала ... Кината станат 13се но-малко. Из-
11р1,жката им е вс.е 1ю-ск1,1�а. А и Росица нра
ви вс}1какви, понякога поста отчияни, 011ити 
да ремонтира и да IIOJ\J\Ъpжa малкото, което 
е останало от ю,ржа11ната киномрежа: И то
на без никак11а ,юмощ отникъде. Само от 
11рихо11ите на билетите софийската, както 
всякн друга кинефикация н страната, трябва 
да 11лаща с1юите ремонти, обору11ване, рек
лама, данъци, такси, вона, 11арно, ток, нори и 
за,шати. При тези услови,� на труJ\, с ниски 
за11лати, само лн)fiовтн към киното заJ�ържа 
болшинст,юто от служителите на кинефика
циите ... 
И кнкто отникъде помощ не идва, на завър
шилата наскоро 32-ра редовна сесю1 на Ев
роимаж беше гласувана субсидия на три бъл
гарски киносалона от 110 200 000 френск� франка - тона са варненската зала „Евр�11а 
във фестивалния комплекс и J\ве софииски 
кина - ,,Глобус" и "Ново кино Славейкоп" 
(бившето „Култура"). С тази субси11ия се по
я11и и малка надежда, че нещо в киномрежа
та ще се промени зн J\обро. Каква ще бъJ\е 
тази i1ромяна, rюпитах Росица Пишена. 
- Пре11и всичко II програмацията в тези J\Ba
·салона. Усло1шето е 50% от репертоара J\a
се запълва от· евронейски филми. Ремонтът 
1i кино „Глобус" за�ючна, предстои и ремонт 
в „Ново кино Славейков". Ще монтираме 
стереозвук, ще сменим интериора. Ще нап
равим 1Jсичко, за което ни стигат сре11ства-
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та, за да пренърнем тези кина 11 нови и 11ри
нтни за rлсl(анс на филми. Тази субсидия ни 
l(ава възможност и да проектираме по-сме
ли нлановс. Отдавна искаме l(a правим па
норами на интересни рсжис1,ори и сравни
телно малко познати кинематографии, но ня
махме средства досега. Така че тази помощ 
ще се отрази най-нсчс II обогатsшане на фил
мовия репертоар. На11яваме се хората, които 
отюшна не са ходили на кино и все още на
ричат тези 11вс кина първи и 11тори салон на 
„Култура", 11счс да 11оискат да ходят там и да 
научат, че това са кината на Евроимаж - пър
ви и втори салон. 
- Откога е в сила дого1юрът 1ш с Евроимаж?
- От 1 септември 1994 г. до 30 ,шгуст 1995 г. е 
сеп1111ният ни ноговор. Но се надяваме, че 1_це
го прсщължавамс всяка година. 
- Известно е, че близо 96% от внасяните 11
страната ни филми са от САЩ. Как ще из
вълните условието за европейска проrрама
ция?
- Внаснт се все пак и европейски филми. Има

Cгpagama на „Моgерен meamъp", nocmpoeнa 1908 

гоguна О cmuл „сецесuон" 
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и такина, които се разпростраюшат от амери
кански компании, но са европейски, ка.къвто 
бенн.:: ,,Къп�ата на духовете". Надяваме се, че 
елен като разбраха възможностите, които пред
лага Евроимаж за 1юдгюмагане на енропейс
кото филмопроизводство и разпространение, 
все повече български фирми ще се ориенти
рат и към евронсйскm·о кино. Ние от своя сгра
на сыцо търсим подходящи европейски загла
вия. Имаме вече доста уговорки. Разговаряли 
сме с Финландския филмов център за нанора
ма на братята Аки и Мика Каурисмеки. Свър
захме се с Македонската филмотека и водим 
пrеговори за фестивал на македонската кино. 
Имаме уговарки с Белградския филмов цен
тър, с унгарци, чехи, словаци ... Ние не можем 
да си rюзволим само да чакаме фирмите разп
ространителки да ни 11редлагат падходящи заг
лавия за тези салони, но и сами ги търсим. Ще 
се опитаме дори да изнесем филмите, които 
показваме и извън София. 3а „Ново кино Сла
вейков" сме намислили да го превърнем в ки
но за български филми. Там ще правим пре
миери, панорами - не само на игрални, но и на 
документални и анимационни български фил
ми. 3а да га има кинота ни, за да не се забравя 
от зрителите. Там ще представяме и балканс
ките кинсматаrрафии. "Затова субсидията ще 
ни 1юмогне много. Макар че тези нари ще оти' 
дат преl\И всичко за ремонтите и ДДС, и отсе-
ra е· ясно, че трябва да се харчат доста пестс
л иво. 
- Знам, че в „София• филм" имате още е11на
амбиция - да реставрирате кино „Цанко Цср
коnски" (,,Модерен театър") нъв връзка със 
1 О(J.с..годишнината на киното. Ще успеете ли? 
- Голяма с болката ми, защото става дума за 
дълбока реставрация и консервация на тази
сграда, 1юстросна през 1908 r., за касто са нуж
ни агромно количество средства. Но това е 
пър1юто кино на Балканския 1юлуострав, за
пазена е в сегашния си вид от 1928 r. От 50 
години не е поддържано и сградата вече се ру
ши, даже падат цели парчета от фасадата и. 
Ние достигнахме докъдето можахме. Проек
тът за реставрацията е одобрен, като с преми
нал през всички необходими инстанции. С ин
сталирането на ултрастерео-апара'1урата кино
саланът с с най-добрия звук сред всички оста
нали сшюни в страната. Монтираха га специ
алисти, каита поддържат залата, в която се 
провежда церемонията по връчването на наг
радите „Оскар". Филмът в този салан звучи
по различен начин. Ако успеем да намерим дос
татъ,ша средства и за реставрацията, това ще 
бъде най-хубавото ни кино. Затова умолявам 
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всички, които искат и мог,ат да ни помогнат. 
Открита е банкова сметка спеt\иално за рес
тавр,щията на кино „Церковски": 423 ВО 996 
641 - 7 ОББ, клон „Доверие". Радвам се, че 
там вече постъпи първото дарение, от софийс
кнта фирма „Автоинвест" на Георги Алексан
J\ров, с когото някога заедно носихме.,,тежки
те" филми. Сред филморазпространителите 
п1,рви от „Брайт Айдиас" се отзоваха на мол
пата ни за гюмо1.ц. Фирмата дари 20% от при
ходите си n кино „Урвич" от паноrама·r-а на Ке
вин Костн1,р за реставрацинта на киното. На
ю1вам с.:, много се надявам, че и други ще ги 
ПОСЛ<'дват. 
Росица има още една мечта. Защото не 11еич
ки зрители обичат J\a усещат II киносалона 
как бомбите избухват под краката им, тя да 
запази един моносалон в София -само за най-
1iерните почитатели на киното. И то11а може 
би ще бъде последният запазен киносалон в 
света. 'да и се чуди човек на какво отгоре с 
запазила чувството си за хумор ... 

Разговаря Анmоанеmа ЦВеmаноВа 

ЗАЩО ВЪАГАРИЯ ОТИПЕ 

В.ЕВРОИМАЖ 

И ЗАЩО ЕВРОИМАЖ 

ПОИПЕ В ВЪАГАРИЯ? 

за жалост на някои бивши и особено нас
тонщи жонгльорки с пуми - в техните ус

та обаче те отдавна са заприличали на пар
цали - най-престижният фонд за подпомага
не на филмовата индустрия в Европа си има 
своя собствена политика. И тя далеч не 
побира в едрr\калибрената си стратегия за
дъхани мечтания с перловски измерения ... 
Сигурно, драги чи'гателю,"не си в състояние 
веднага да се ориентираш -за какво в край
на сметка действително става дума? Нима 
не си разбрал? От известно време и от стра
на на известни хора ти непрекъснато си бом
бардиран със сърцераздирателни „факти" за 
минали, но най-Rсче настоящи скандали в 
българското кино. Прочут вестникарски и 
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телевизионен (полу)кръr от угрижени мис
лителки постоянно писука за очуканата съд
ба на българската режисура. 
Какво да се прави, природата винаги си е ис
кала своето,. но никога не е. имала толкова 
добрата възможност да разголва собствени
те си нужди по страниците на иначе смисле
ни издания ... Жалко наистина, че Съветът 
на Европа няма достатъчно време за огра
мотяване. Така той само ли,.uава от изтън
чен ·11рием' съскащ·ата справедливост на из0 

мъчените ни· журналистически деви. А това 
осъжда доман1ните ни авторки н_а трудно и 
незаслужеf!О самозадоволяване ... 
Жалко наистина. Зшното колкото и да вни
маваха анминистративните люде от финан
совия фонд за подгюмагане на европейски 
копродукции, разпространение и показ на ев
ропейски филми Евроимаж, те сториха не.
поправимото - повярваха на Националния 
филмов център и на неговия екип. Отчетоха 
·поставя.нето на трупното начало, което тряб
ваше да обедини куп действия, насочени към 
с11асявансто на почти пометеното ни наци
онално кинL\-безза·щитна жертва на внезап
но избухналия нов икономически ред. Реши
ха, че България може да се окаже важна стра
на на Балканския полуостров, с професионал
на база, способна и на доброкачествени ус
луги, но най-вече със сегашни и бъдещи та
ланти, които биха играли собствена роля във
филмопроизводсп.юто на района и на кон
тинента. Без да се допитват до специалист
ките по ключовия за тях въ11рос кой може и
кой не може да на11уска пределите на роди
ната, те намериха онзи професионален кон
такт, който вече бяха предусетили. Кактоло 
отноiленис на цифрите (колко не1iриятно е, 
че филмовите бюджети се r1ълннт с конкрет
ни числа, а не с китайски йероглифи), така и
на езиците (лошо е, че Съветът на Европа
все още не се е научил да пише факсовете си
на б:ьлгарски). Сбъркаха хората, защото не 
само� че се свързаха с На11ионалния филмов 
центьр, ами постепенно започнаха да го спо
менават с уважение. (Еврriимаж е известен 
с това, че хвали наляво и наднсно, този или 
онзи, главн<J заради блясъка на черните му 
очи ... ) И започнаха сесиите. Няколко на го
дина, те трябваше да наместват мненията на
двайсет и четири страни по отношение на
50, 60, а днес вече даже на 70 проекта. Тъй
като кахърните ни колежки отдавна си имат 
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мне1:1ю1 за·това 1110 е европейски. проект за 
ко11родук11ия, то нека не им носаждам с раз
точителни обяснении. Нищо особено наис
тина - от зо до 70страници, уви, задължи
телно на щщ езика, в които спрямо редица 
11равила Х ил·и У трябва да обясни защо ис
ка да· направи този или онзи филм. А пък 
разделът е-цифричките е измежду най-скуч
ните и съвсем не вълнува никого - както 
1111рочем го доказа и най-компетентната част 
от бългi1rсю1та кинопrеса, която пък се сла
ви с 111ирок и окончателен поглед Liъpxy не11-
rа1щите, случващи се във, поц, над, встрани, 
окол.,i и въобще навсякъне по територията 
на Националния филмов 11ентър. Нищо ра
бота, най-малко две хиляди страници трябва 
ца преорат на11ионалните пrедста�штели в 
Упrавителни>1 съвет на всяка ецна стrана
членка за всяка една от сесиите. И те, разби
ра се, ннмат никакво зна,1ение за майстор
ките на националното ни -слово, защото rю
н>1кога се отнасят до режис1,ори като Вим 
13ендерс, Микеланджело Антониони, Тео Ан
гелопулос, Питър Гrинауей и кой ли не още 
самозабравил се киноентусиаст - 1юредната 
нещастна жертва на международни•i•е люби
тели на безгрижната география ... 
Пrез последната гопина и 11оловина, 11рез 
ко>1то България по 11огре111ка стана пълноп-. 
rавсн член на. фонда Евроимаж, започнаха 
на се чунат имена„1·а на отделни продуценти, 
които съвършено неправилно се втурнаха да 
се съюзяват я с френски, я с гръцки, я с ун
гарски копронуценти. Чуха се и имена на ре
жис1,ори, които пък от своя страна се „вър
заха" на несправедливите условил на меж
пународната продуllентска „мафия". Защо ли 
наистина този Дюлгеров хукна да си размах
ва сценария за циганката Магдалена насам
ш1там, а не си остана заедно с,;с Светослав 
О1Jчарщ1 тихо и кротко да си заснеме филма 
,, Черната лястовица" с девалвираните народ
ни левчета? И защо този„гвърдоглав Наци
онеален филмов център не стане наистина 
оназ_и всезнаеща слугиня, от която всички 
имат нужна, при това с готово стопроценто
во финансиране на филмите под престилка
та си? Веднага щом доведе до благополучен 
кrай произведението си, точно както в Се
верна Корея, режисьорът ще получава пра
вото, съвършено безплатно, да го предоста
вя на Националната ни телевизия, за да го 
излъчва тя колкото пъти и когато си поис-
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ка. Така и Дюлгеров, и държавата ще бъдат 
напълно доволни. При тази изключителна 
интензивност на конкуренцията филмът не 
може па не стане добър, даже много добър, 
и местната преса веднага би го отбелязала 
със задшюлстrю. Е, Евроимаж няма да знае 
всичко това, но така му се пада на този съм
нителен съюз от някакви си там директори, 
заместник-директори, експерти и още мно
го други не11риятни хора, застанали начело 
на воде1дите филм,iви институции в Европа. 
Долу киното На чиновниците! Да живее ки
ното на артистите! Голямото изкуство не 
обича парите, то се радва на птичките, дър
ветата, а защо не и на морските гларуси ... 
Всъщност неотдавна Националният фил�1юв 
центъr поцготви най-коварния номер на 
всички наши роцни кинаджии -убеди Упра
вителния съвет на Евроимаж да проведе сво
ята 32°ра сесия във Варна. Подготви първок
ласно организирана програма, която безвъз
вратно предаде националните ни интереси, 
още повече, че стилът му на _работа бе ква
лифициран като перфектен. Създаде климат 
на доверие и стабилност, което направи не
щата в родната ни къща направо непоноси
ми. През цялата последна седмица на слън
чевия месец юни евроимажци живяха и ра
ботиха в България. Видяха нормални хора (с 
изключение на тези от Филмовия център) и 
решиха, ч<;: у нас може да има точно толкова 
процента киноцивилизованост, колкото в 
собствените им държави. Жалко, че в пък
ления план на Съвета на Европа в крайна 
сметка влизат несъобщаваните на глас на
мерения - да се унищожава всеки стрък ис
тински качествено кино в държавите, в ко
ито се заседава. Най-активни в този процес, 
естествено, са най-големите: Франция, Анг
лия, Германия, Италия, Испания и пр. Те не 
само че се държат необосновано твърдо по 
отношение на различните си форми на суб
сидиране на филмовото производство, ами 
опорочават и невинните българи. Ролята им 

обаче отдавна се е разпознала от прогресив
ната ни кинообщественост - тя е коварна, 
двойствен.а и недействителна. Всъщност ев
ропейците не умеят нищо друго, освен да се 
къпят в собствения си копродуцентски сос ... 
Какво проникновение, каква справедливост, 
каква грижа за човечеството. За какво е всич
ко това наистина? Само и единствено зара
ди разточителното благоденствие на Филмо-
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НИ71 !lСНТЪр, :Jаrани КОЙТО IН..:ЪIHHOLT НИКОЙ В 

Б1,лгаrии вече не може да 11rави кино ЮlТО 
вчера, Jавчера и 0Iцс IН)-завчсра ... Е това вс
'IС Евrоимаж наистина не може it<l го rазбе
ре. Че е много по-добре да се дъr11а наз;щ, 
отколкото на се въrRи напред. Че у наемно
го 11щ1ече се 11снят любителските разс1,жде
ния по приннип, отколкото 11еленасочените 
конкrетни действия. Много боли, СКЪIIИ ко
лежки, знан, когато някъде нetuo, макар и 
тrудно, макаr И баRНО, RCC 11ак се движи, а 
II1)к н собствената ти менин (може да е и „ти
ви чен11л") все съ1нитс лица, все съ1ците КЛК)
ки И пrе11иrни ... 
Не11rи;1тно е, когато си сам и злобен. Или 
само сам. Или само злобен. Непrиятно е, ко
гато вече тrета година все не успяваш да се 
вкточиш в нещо наистина смислено, 111,к би
ло то и само фонд ка1-о Евроимаж. 
В Съвета на Eriroпa обаче от1щпна са се оту
чили на се занимават с душевните пrоблеми 
на споите служители. Ако все пак такива се 
пои11ят, деликатно им се посочва изходът. А 
ноносите се събират и се 11реташ1т. На ноi1а
та хаrтия се печатат усъвъrшенстваните rег
ламенти на Евроимаж. В тях, кой ·3нае за1110, 
не се вземат предвид възмутени журналис
тически мнения. Има само строги изисква
ния, 11rанила и бrой на rаботните сесии. 
Просто и ясно. Но главно за този, който не 
само може, но и иска да разбере. 
Как·1°о uсички предишни, така и 1юследната 

· сесия завi,рши несправедливо за България.
Два киносалона в София и един във Варна
11олучиха общо над шест мили\Ша лева по
мощ за година. Е, това вече е прекалено. И
се 11итам наистина, Д\Жога все 11ак ще про
дължава? 

ПаВлuна Желева 
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ОТНОВО „ЗЛАТНА РОЗА" 

11,.l-. <IЮ"М е, sмс.к,и, Фи= �•
На първия фестивал _във Варна, състоял се през 1961 
г., в програмата са били включени и игрални, и късо
метражни филми. След това фестивалите в страната 
ни се нароиха в съответствие с доста голямата по 
обем за страна като нашата кинопродукция. Така след 
неколкогодишно прекъсване, от 30 септември до 7 
октомври 1994 г., във Варна ще се проведе XXII фес
тивал на българския филм, който ще се върне към 
първоначалния си замисъл. В състезателните прог
рами ще се включат всички български игрални, доку
ментални, научнопопулярни и анимационни филми, 
които са произведени след 1. Х. 1991 г. за игралното 
кино и след 1. 11. 1992 г. за късометражните Послед
ният игрален фестивал беше в София, НДК, от 15 до 
23 октомври 1990 г. Оттогава досега игралните фил
ми вече са 28. Късометражните филми, които не са 
участвали на националния фестивал, проведен в Со
фия; в киноклуб „Великата илюзия" от 9 до 15 ноем
ври 1992 г., са още толкова. Всички тези заглавия 
без селекция ще участват на XXII фестивал на бъл
гарския филм във Варна. 
На фестивала ще работят две журита - едно за иг
рално и едно за късометражно кино, които ще опре
делят новите носители на най-голямата награда за 
българско кино „Златна роза". Три статуетки, изра
ботени от Вежди Рашидов, чакат вече новите си при
тежатели. Една от тях ще се връчи на режисьор от 
игралното кино, а останалите - съответно за доку
ментално и анимационно кино. Очакват се интерес
ни гости от чужбина. Ще има различни съпътстващи 
програми. Това е един национален фестивал, който 
се посвещава на 100-годишнината на киното. И съ
организаторите му в лицето на Министерството на 
културата, Националния филмов център, Българска на
ционална телевизия, Съюза на българските филмови 
дейци и Фестивалния и конгресен център във Варна 
се надяват фестивалът да се превърне наистина в 
празник. Пък и хората от киното ни, разпръснати в 
различни посоки, е добре да бъдат заедно, макар и 
за кратко. Очаква се на този фестивал да се осмисли 
и резултатът от извършената реформа в киното ни, а 
новата за нашите условия професия - продуцент, да 
заеме полагащото и се основно място. 

н о 
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КАН'94: сJ)ЕСТИВААНИ ПЕАНИЦИ 
13 заглавист() няма 11rотиворе
чис. Всеки нразник с за ннкой 
(lic�, t'c�ti - време на незаетост, 
на всеело суетно развлечени
е, а за нруги ,lies prof"csti - уси
лена нсйно<.:т и отговорност, 
участие в „профаничсски" де
ла, ficз които ofiaчe ритуалът 
н1..; ()и моп)л на се осъ111естви. 
Главнинт. универсалният 
11ра:н1ик на кин1У1'0 Кан е гран
ниозната инфраструктура от 
филмови 11рожекнии, 11араци и 
манифссТШtИИ, П()ЧСТНИ ТЪр
ЖСLТl\а, 11рt)СВСТНИ и 061цест
всн11 ининиативи. С 11рсдпо
ложснис. че читателите на 
.. Кию )'" са научили вече носта
т11чно '3а_наградите - върха на 
филм1ши>1 айсберг, за звсзди
тt::, ·1·схни·1·с странности и най
Нt)н итс им IIриключени>1, 
из(1611tо за вицимостта на че
тирийсет и седмото рсализи
раю: на големия rитуал Iне 
11r�.:нложа един, макаr И мно
Гt) кrат1,К мarI11ry'J' НаlП,ТрС, 
к1,м х11ра и събития, КОИТ() ()С
тават нсза6елнзани пт масме
,,,tиит�.:: кi1м филми, чиито заг
.1а1н1>1 1н1чти не се с11омснават, 
н, , ___ (iез които съfiитието не (iи 
би.r10 така пrснизно организи
rан11. така с1,Jп,ржателно и ма-
11tабно. 

Миналата година (вж. fip. 4/93 
на с11исанието) 11ренставихме 
състава и дейностI·а на Писша
та т�хничсска комисия, обез
псчава1ла ИЗКЛН)ЧИТСЛНО висо
кото качество на прожекци
ите по време на фестивала. 
Всеки йрофесионалист в кино
то може да разбере стойност
та на подоfiно з_анятие. Сега 
инва ред на не по-малко зна
чимото участие на кинопро
жскционистите. 
Имс:то му с Лойк Ленен. Бю-

рото му се намира на вторин 
стаж на фссти1�алню1 JtвOp<::11. 
Отговар11 за четирийсе·1·гс ду
ши, всеки от които ОСЪIНССТ
внва 110 нве-три кино11рожек
нии дневно. Той с най-в1,зрас
тню1т cpeJ[ тнх - Т"3Г(ЩИ111НИ
ят фестивал за него е двайсет 
и втори. 
,,Започнах през l '-J7J г. - раз
казва Лснс11- В стаrи}I нвоrе11. 
Бнхмс 1н.;тнайсстина човека. 
Тог;ша аз (;я-х оfiикновен 11ро
жекни()нист. [3с чсrите, в К()
и·111 не pafioтcx, гленах 11ерсмо
ниитс 110 изкачванст1) на фес
тивалната стълПа." 
Лl)ЙК Ленец сам изкачва стъ
г�ала ... От 191'4 г." 0·1товорник 
за кино11рожскниите. Няма 
възможност на глела нито нс
филирането на звездите, нито 
дори филмите. ,,Инвам на pa
fim'a всеки ден сутрин в седем 
и 11оловина. тоест един час 
11рсци 11ървата прожекнин -
пронължава той. - и си тrъг
вам елен 11ослел.ната. По-точ
но - елен като се извърши най
важнотn. Към 1юлуно111 идва 
техническият ски11 (техничес
ката комисия) за която J Ю-Г()
ре стана ilYl-"a- lЗ. Н.) и 11рове
р}11н1 залата (г·nлнмата зала 
,,Братн Люмиср" - В. Н.). 11ра
ви техническа ре11етйци>1 на 
филма, с кnйто 111е се започне 
сутринта. 1З присъствие на нс
говин рсжис1-.ор. Но оfiикнове
но идват поnсчетn от създате
лите на филма. Ако всеки по
желае )la изрази мнение, ста
ва какофония. :Заради това се 
ре111и от следващата гонина да 
се допускат не повече от шес
тима цуши. Случва се поннко
га режисы1рът да глепа фил
ма си тук за пръв път. 
При проверка оr�икновено 
всичко-с нарсi1. Тази година 
имахме спмn снно прекъсване_ 
на 11rожсКitИ}па от нстНайсст 
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секунни, 110 време на филма на 
румъне1�а Лучан Пинтилие 
,,Едно незаfiравимо лнто". Но, 
об11ю взето) техническите пrо
изшествия са рндкост." 
CлeJl Кан Ле11е11 оfiикновсно 
си взима няколко !(НИ IЮЧИU
ка, за на се приготви за ... друг 
фестивал. Работи за нстнайсе
тина през гонината. ,,Моята 
истоrия - казва ТОЙ - е НСIЦО 
като ,,Новn кино „Парадизо''. 
Чичо ми имаше кинотеатър. 
О111е като момче гленах фил
ми и rпзлиствах списание 
„CinC - Mondc"', с11сциалното 
ИJ)lание за Кан. Това ме к,�ра
шс ла мечтая ... " 
Урок 1ю кино. През 11осле11-
ните години Кан кани видни 
рсжис1,ори за изнасяне на урок 
110 професията. Наричат ги 
„професори за СJ.\ИН ден". Слс)l 
IЗен)lерс, Роси и Таверние та
зи го11ина е дошъл редът на 
ф,,лкср Шл1,ондорф. 
Ур<>КЪТ на Шлt,ОНJ\Орф с твър
де своеоfiразен. ,,Аз не вярвам, 
че режисурата може )la се прс
понава - заявнва той. - На ня
колко нъти се мъчих да нап
равя това в учили,ната в Гер
маню1. Може би бf[J( лош учи
тел, но настроих учениците 
срещу cefie си. За съжаление в 
нито енин от случаите нямах 
1.11анса на направн студентите 
си мои асистенти 1ю време на 
снимане на филм, което спа-==-· 
ред мене е единственият на
чин да се научат на нещо. Ще 
кажете- преподаването на ки
но все пак съществува. Така е, 
аз самият започнах да го изу
чавам в IDEC, но истина е, че 
нищо не научих, докато не ста
нах асистент. 
У<1ителите ми? Това са Жан
Писр Мелвил и Луи Мал; те 
са нвете противоположни ли
щ, на киното. С Мелвил раfiо
тихме в СJ\ИН стар гараж, къ-



36 

дето той и живееше. Това бе
ше истинско занаятчийство. 
Луи Мал беше по-луд, гю-иг
риu. Върху една табла изуча
вахме мизансцена, учихме се 
също така как да ръководи.м 
актьорите, за да могат да го
rюрят и общуват по съответен 
начин. 
Но човек се учи и от гледане 
на филми. Несравними са уро
ците на класическите неми 
филми. През годините аз се 
връu.�а.х към тях отново и от
ново както заради визи ята, та
ка и за да си отговарям на кон
кретни свои въпроси. Но как 
да се сгюдели тази култура с 
младите - те не прояв,шат ве
че съ1uия интерес ... 
Присъствах ·на „уроците" на 
Вендерс и Роси - продължава 
Шльондорф. - Те също имп
ровизираха като мен. Разб_ира 
се, аз си приготвих тематичен 
план, но съм убеден, че как
вото и да искам да кажа, един 
час няма да ми стигне. Може 
ли изобщо да се научи нещо 
за един час?!" 

Да спасим паметта. Предназ
начението на всеки празник е 
да освещава новите достиже
ния в дадена област. И същев
ременно да възвръща към на
чалата, да припомня на колек
тива сакралните му ценности. 
В Кан винаги се отдава почит 
на големи творци от далечно
то и близкото минало, от нас
тоящето. Почитта към Фели
ни пронизваше сегашния фес
тивал. Роденият една година 
преди киното Жан Реноар не 
само присъстваше с всичките 
си филми, но ни гледаше отв
сякъде - от портала на фести
валния дворец, от стените -
пред и зад камера, ограден от 
любимите си артисти, иронич
но усмихнат, проницателен. 
От живите „големи" специал
но представен бе Роберт Олт-
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ман. 
... Кан винаги се връща към на
чалата, но наближаването на 
стогодишния юбилей изостря 
чувството за история, насочва 
към по-голяма грижа за сът
вореното, към проверка на 
„запасите". Предстоящата 
смяна на века също добавя не
що към напрежението - из
никват въпросите какво ще 
пренесем, как ще преодолеем 
труса от промяната. В този 
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контекст особено значение 
придоби словото на генерал
ния директор на Юнеско Фе
дерико Майор, произнесено на 
тт,ржествен обяд пред „избра
ни", но оповестено във фести
валната преса. В него той из
дигна апел за подкрепа на 
филмотечното дело. 
Неотдавна Федерико Майор и 
Габриел Гарсия Маркес са по
сетили филмотеката в Сао Па
уло. ,,Там се съхраняват чуде-



са - споделя той. - Колко ли 
време те ще живеят още? Кол
ко ли от филмите ще оцеле
ят? Аз, който обичам да каз
вам, че единствената памет, 
която ме интересува, е бъде
щето, ви казвам днес, че тя не 
може да съществува без мина
лото." 
Киното; това е нашата исто
рия, казваше Мелина Мерку
ри - продължава Майор. - И 
тази история е на път да из
чезне. Всички филми отпреди 
петдесетте години се унищо
жават или са на път да бъдат 
унищожени поради лошо съх
ранение. Навсякъде по света 
тъканта на паме·1га се руши. 
Тази памет трябва да се въз
становява, да се спасява. Това 
е въпрос и на етика. 
САЩ дадоха 5000 долара на 
ФИАФ. Да се надяваме, че то
ва ще подтикне и други, които 
имат ВЪЗМО?КJiОСТ да nомС1гнат, 
за запазв,у;�е на наследството 
Не можеl\(да се :4адоволим са

·мо с това да снимаме нови
филми." 
П. П. Прочетена по българс
ки, последната фраза от апел�
на федерико Майор би тряб' 
вало да звучи така: заедно с 
грижата ни по създаване на 
нови филми - ,,паметта на бъ
дещето"., би следвало да' ни 
тревожи и (НJазването на фил
мотечното ни съкррвище . .За 
нашите мащаби то едва ли с
по-малко от онова в Сао Па
уло, а състоянието му навяр
но е и по-лошо ...

*** 

Да правиш филм по английс
ки. По общо признание най
голямото събитие на минало
годишния фестивал бе цялос
тното представяне на англича
ните: Кен Лоуч, Стивън Фри
ърс, Питър Гринауей, .Майк 
Лийг, Кенет Брана ... Тази го
дина имаше само един предс
тавител на школата - Майк

Фиджис. 
„Беше само въпрос на време 
- пояснявюпе той. - Филмите
на моите колеги не бяха гото
ви и това е всичко." 

·четирийсет и шест годишни
ят музикант, кино- и театра
лен режисьор, Фиджис участ
ваше в състезанието с филма
си „Мъглява история".iМакар 
и да не му бе отредена цент
рална премиера, т. е. прожек
цията в деветнайсет и трийс�т, 
„Мъглява история" заслужава 
да бъде отбелязан, защото
въпреки известния привкус на 
ме.тiодраматизъм с белязан от 
марката на английската ста
билност. Стойността му се по
вишава и. от присъствието на
големия актьор Албърт Фщш,
когото по-13ъзрастните зри·,'е
ли у нас пом;нят qт „В cъ(io·ra
вечер, в ,неце.ля ·:су1·рин" на ,
Р�йс ( 1960)., . 
Фини въплъщава 'р<),1>1·1'а на
учител по латински в а.,.,,лийс
ки колеж, ,,предаден'.,· 0;1, �no-

. ята съпруга ( актрисата Грета.
Ска ки), но обожавщ!'от учени
ците си. Филмът е създаден п@
едноактната пиеса на Теренс 
Ретиган „Сянката на един чо
век". фиджис я открива по 
филма на Антони Аскуит, кой-
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то неотдавна видял по кабел
ната телевизия. Този 'филм е 
участвал в Кан през 1951 г. и 
изпълняващият ролята на учи
теля Майкъл Редгрейв получа
ва наградата за мъжка роля, а 
Ретиган - за сценарий. 
Без да подценявам решението 
на тазгодишното жури, удос
тоило с награда за мъжка ро
ля китаепа Ги Ю, в моята лич
на клас�ция редицата в това 
отнопiение се водеше от Ал
бърт Фини. 
Що се отнася до режисьора 
Фиджис, то той е близък до 
независимите кинематоrра
фисти, триумфирали групово 
миналата година в Кан. Т. е. 
представител е на поколени
ето, което по техните думи 
·Гопеля през ерата.на Тачър", 
когато не получаваха парична 
подкре[!а от своята страна.

Подобно \Ш Стивън фриърс, 
и той е сни·мал .отвъд океана, 
. нd� ·кактq с'ам к�зва, ,,сирени
те на Холивfд съiцо не.ме оча
роваха". ел·ед първия qи филм
„Бурен ден" ( 1988) той прави
три·в САЩ. Началото е_сти
мулиращо, но при последния,
„Мистър Джонс" (1993), идва 
катастрофата. ,,.Филмът беше
пренаписван;преправян и rrpe-

Апбьрm Фuнu · В „Мъглява ucrriopuя" 
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монтиран зад гърба ми" - каз
ва фиджис. Сега желанието 
му е да снима в „човешки ус
ловия" - в Англия, а може би 
във Франция ... 

От екрана ни гледа самата До
роти Паркър. Писателката, 
красива, странна, цинична и 
меланхолична, изписала мно
го чернови на поеми и разка
зи върху отчуждението, само
тата, несподелената любов. 
През двайсетте години е в 
компанията на Хемингуей и 
фицджералд, в центъра е на т. 
нар. нюйоркска „кръгла маса" 
заедно със своя приятел Ро
берт 'Бенчли, също писател
сценарист. За киното пише 
сценарии и критики. Умира 
през 1967 г., самотна, алкохо
лизирана, забравена от всич-

ки, изпълнена, подобно на 
персонажите си, с горчивина 
и разочарование, но запазила 
докрай язвителния си хумор, 
с който се отбранява. 
,,Кога открихте Дороти Пар
кър?" - питат режисьора на 
филма „Дороти Паркър и по
рочният кръг" Алан Рудолф. 
,,Може би още в училище -
казва той. - Тя не е много по
пулярна, макар че разказите и 
се преиздават всяка година. 
Отдавна работех по филма, 
сложността на персонажите 
ме затрудняваше. Не исках да 
правя биографичен филм, ка
то тези, които съм гледал по 
екраните. - романизирани, 
фалшифициращи фактите в 
името на „драматургията". Ис
каше ми се зрителите да до
бият впечатление, че сцена
ристът Ренди Сю Ковърн и аз 
сме били съвременници на 
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изобразяваната епоха, че сме 
живели сред тези хора. И съ
щевременно се стремях към 
свобода от фактите, заради 
жанра ... Използвахме няколко 
биографии на Дороти Паркър, 
разказите и поемите и, а съ
що така запис на нейния глас. 
Колкото и странно да е, не съ
ществуват филмови матери
али за нея. Намерихме много 
архи11и за Роберт Бенчли. Той 
е персонажът, когото познавах 
най-добре, тъй като баща ми, 
режисьорът Оскар Рудолф, бе
ше близък с него и аз четях 
книгите му още като дете, ма
кар че това бяха твърде стран
ни книги ... Бях силно впечат
лен от връзката на Дороти и 
Роберт. Те са се обичали, но 
никога не са имали сексуални 
отношения, макар че са били 
известни с твърде свободните 
си нрави. Това противоречие 

. Греmа Ckaku В „МъаnяОа ucmopuя" 



изключително много ми ха
ресва." 
Интересът на журналисти 
к1,м тnзи филм предизвиква и 
продуцентството на Роберт 
Олтман. ,,Боб е един от тези, 
които много държат на мен" 
- казва Алън Рудолф. Творчес
ката им дружба започва от
времето, когато Алън му асис
тира, после Олтман продуци
ра двата му първи филма. Без 
неговата подкрепа не би се 
()СЪLЦССТВИЛ и този, последни
нт. Той е представил на Алън 
Рудолф актрисата Дженифър 
Джейсън Лий. ,.Когато я гри
мирахме -казва Алън Рудолф, 
- избухна буря, прожекторите 
светнаха и ние всички имахме 
чувството, че оттам ни поздра
вява самата Дороти Паркър.
Онази същата, за която Фиц
юкералд е казал: ,,Тя е светли
ната, пронизваща буря." 
Достойнствата на образа, съз
даден от актрисата, далеч оба
че не е само в приликата, във 
видимостта. Необикновената 
индивидуалност на писателка
та-сценаристка, изгоряла .на 
кладата на духа, е пронизана 
от неординерната чувствител
ност и интелекта на изпълни
телката Дженифър Джейсън 
Лий, коЯ'l:о според мен, позво
лявам си пак да отбележа, не 
по-малко заслужено от Вирна 
Лизи би могла тази година да 
т·несе отличието за изпълне
ние на женска роля. 

*** 

„Горещо шоу" - така един 
журналист нарече филма „Ек
зотика" на канадския ре
жисьор от арменски произход 
Атом Еrоян. Създателят му е 
участвал в Кан и преди - два 
пъти в петнайсетдневката на 
режисьорите. Пълнометраж
ният шестнайсетмилиметров 
филм „Календар", сниман в 
Армения, му нос?! най-голям 
успех. 

По думите на режисьора в „Ек
зотика'' той ·1ърси баланс меж
ду емоцията и естетиката. И 
още, искал е да построи „Екзо
тика" като стриптийз, което се 
отнася до всички негови играл
ни филми. Когато човек гледа 
един стриптийз, той не знае 
какво ще види накрая, но все 
пак се увлича, защото се пото
пяnа в ритуала; възбуждащото 
в случая е играта между наше
то очакване и реалнос·1-га. 
,,Но в „Екзотика" деЙ(."ТВител
но има съблазни" -отбелязват 
журналистите, като имат 
предвид събличанията в тан
цова стъпка, нелишени от 
привкуса на източна пикант
ност. 
„Да, но това са преди всичко 
визуални съблазни -отговаря 
режисьорът. - Аз съм много 
горд, че успях да направя фил
ма си с един малък бюджет. 
За главна особеност на обра
зите смятам своеобразното 
съчетание между хладността и 
горещия магнетизъм." 
„Често ви упрекват за тази 
хладност." 
,,Въпреки всичко емоционал
нос-гга винаги присъства в сю
жетите на филмите ми. Прос
то ·  каза·но, аз обичам да граб-
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вам зрителите. Никога не им 
оставям възможност да отгат
нат онова, което ще последва." 
Макар и nъншно ненатрапва
ща се, съществува връзка 
между „Екзотика" и увенча
ния със „Златна палма" аме
рикански филм „Криминале" 
на Куентин Тарантино. Това 
бе главният ми подтик да го 
представя на читателите на 
,,Кино". С малък бюджет, мо
же да се каже, камерно, и два
ма та режисьори успяват да 
постигнат виртуозен синтез на 
всички известни ни, а най-ве
че всички съблазнителни ки
ножанрове ( при Тарантино до
минират елементите на „кър
вавото криминале", при Его
ян -еротиката). Н.о жанрова
та цел и на двамата творци е 
амалгамата от всичко това, 
някаква формализирана-;;иrра 
на стъклени перли", при която 
„мънистата" са майсторски 
шлифовани, авторски освеже
ни клишета. 
Без да може още точно- да се 
формулира, представена във 
фестивалната картина само от 
тези два филма, това навярно 
е посока, която се усеща като 
някаква своеобразна и нова 

· тенденция в киното. Струва ми
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се, че така би било по-реално 
да се обясни награждаванеrо на 
,,Криминале", СУ1·колкото с вер-• 
сиите за подмолния диктат на 
американските продуцентски 
капитали върху фестивала ... 

*** 

Очертах само няколко щриха 
от вътрешнос·1·1·а на празника, 
но те добре подсказват обхва
та на неговия сценарий, много
образието на.ролите, с които в 
ри·1уала се включват множест
вото участници, операциите и 
механизмите, кои·rо преодоля
ват хаотичните сили, действа
щи във всяко сбори�.це, във вся
ко веселие. 
Самата концептуална схема· на 
грандитния фе<--тивал е замис
лена така, че в него да се усе
тят равни и празнуващите, и 
работещите, и ·наградените, и 
просто участващите. Може да 
се разкаже още за армията на 
полицаите (10 000), цивилни и 
в парадна униформа, за журна
листите, около 50()(), дошли от 
всички краища на света. И се
га, както 110 времето на Андре 
Базен, т. е. през петдесетте го
дини, когато са били далеч по
малко, те работят най-много и 
живеят най-<жромно. Или, по 
израза на Базен, образуват не
LЦО като „монашески орден". 
Но не са недоволни, и на след
ващата година отново тръгват 
нататък. Както за да видят но
вите достижения на свеговния 
филмов колектив, така и да 
пренесат видяното по своите 
земи. 
Направеното от близките до 
фестивала именити и безимен
ни журналисти ми помогна и 
при изготвяне на този матери
ал. Направих го с убеждението, 
че Кан съществува не само за 
това да ни представя високите 
примери на киното, а и за това 
да ни учи как се прави фести
вал. 

Вера Haugeнo6a 

СВЕТОВЕН ЕКРАН 

ЗА ИЗТОКА И ЗАПАDА 

P�k.p с � Л,и, 

режис1,орът Едуард Янг е 
един от най-значителните 

представители на дал�:,коиз
точните кинематографии, ко
ито заемат все по-високо мяс
то в очите на европейската 
критика и публика през пос
л�:,дните няколко години. Име
то му е цитирано редом с Чан 
Иму (,,Съпруги и наложници" 
и „Да оживееш", предстивен в 
Кан през 1994 r.) и с Анг Ли 
(,,Сват6"'н банкет", най-гледа
ният чуждестранен филм 13 
Америка през 1993 г.). 
Провъзгласен за гений от 
френския печат, четирийсет и 
седем годишният Янг е автор 
на пет пълнометражни филма, 
най-прочу'�-ият от които е „Ху
бав летен ден" (1991 ), на две 
пиеси и на няколко теле,тзи
онни филма. Тази година той 
е в Кан с „Конфуцианско обър
кване", впечатлявюца коме
дия за днешните и вечните 
проблеми на китайското об
щество. Режисьорът е роден в 
Китай, но живее в Тайван и 
познава отблизо последиците 
от главозамайващото иконо
мическо развитие на страна
та - той е следвал информа
тика и е участнал активно в де
ловия живот, преди да се пос
вети изцяло на творчеството 
си през 1981 година. 
Героите на „Конфуцианско 
объркване" са богати делови 
хора, свързани с телевизията 
и с рекламата, а също и артис
ти - един някогашен автор на 
бестселъри, който търси исти
ната за себе си и за изкуство
то, решавайки да не прави 
компромиси с масовата пуб
лика, и един преуспяващ теат-
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рален режисьор, ловък изпол
знач с развит нюх за художес
·,·вената и обществената ко
нюнК1ура. Всички те са г1ре
минали и през китайския ко

мунизъм, и през „дивия" капи
тализъм на Тайпе, столицата 
на Тайван. Всеки от тях се 
сблъсква с неразрешими проб
леми, свързани с „объркване

то" от заглавието на филма. 
Помплих Едуард Янг да го ко
ментира. 
Е. Я.: Основните понятия на 
конфуцианското учение са 
пр�:,успяването и хармпнията. 
От 2500 години насам в Китай 
хоrата измират от глад или 
във войните и копнеят за до
бър живот. Затова и „Кпнфу
нианско объркване"·започва с 
цитата : ,,Попитали Конфуций 
как да се справят с проблеми
·1;е на пренаселена страна. Тай 
отговорил: ,,Нека всички жи
тели забогатеят." От двайсе
тина години насам в Тайван
всички забогатяха - за първи 
път в китайската история меч
тата на Конфуций се осъщес
тшша. Само че философът не 
се е замислял по въпроса как
во ще стане, след като забога
теем, и как да живеем тогава.
И никой друг не се замисля,
защото хората са научени на 
сляпо послушание и не знаят 
да мислят. 
Д. Б.: В известен смисъл
„Кпнфуцианско объркване" е 
филм за конформизма, общес
твен и духовен ... 
Е. Я.: Да, точно така. Основ
ният проблем, който поста
вям, е лип�ата на духовен жи
вот, свързана с конформизма. 
Героите са лишени от собст-
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вена личност, те живеят все в 
rpy11a - в предприятието, n се
М<' Йството, с прият<'ЛИТ<' -
бивши съученици, - непрекъс
нато С<' приспособнват, до та
кава степен, че забравят, че 
сън1ествуват като личности. 
Духовни.нт живат, това са лю
f>овта, приятелството и изкус
твото - всичко, с което човек 
се занимава извън работния 
си цен. Нещата, които ти поз
воляват ла почувства111, че си 
личност, а не робот, не чисто 
и пrостп зъf�чато колелце от 
конфуцианската, комунисти
ческата или изобщо общ<;:стве
ната маu1ина. Най-значител
ният проблем на нашето, а и 
на вашето западно ()бнtество 
е, че хората нямат духоnсн жи
вот. 
Д. Б.: Една от героините ви се 
омъжва. за да увеличи се
мейния капитал, а друга води 
телевизионно предаване, в ко
ето представя живота в розо
во и отрича съществуването 
на проблемите, на които е 
жсртна ... 
Е. Я.: Да, тш�а "в<:чен въпрос 

- духовният живот Hlf)(O,a не 
е бил център на интереса на
абществато, то се стреми към
ред и към успех. Хората се
опитват на ги постигнат с 
всички средства - вие спаме
нахте телевизианнота преда
ване; и у вас в Европа те са съ
щите. Целта им е уж да nдъх
нат и надежда на нарада, а 
вс,;1днос1· ГО тр()ВЯТ, зшuото ГО 
лъжат, пречат му да мисли за 
грижите и труднастите си и да 
ги разрешава. Ние, коита сме 
възпитани в конфуциански 
J\YX, издигаме в култ реда -
всички трябва да се стандар
тизират, да се уелнаквят, за да 
живеят в хармония ... 
Д. Б.: ... обаче се оказва, че хар
монията е невъзможна! 
Е. Я.: Именно - хармонията е 
мит, мечта. От стремеж към 
нея rераите стават конфор
мисти. Но конформизмът во
ди единствено до оf>ъркване, 
не до хармония. 
Д. Б.: Героите на филма смя
тат, че люf>езнос-гга и добро
тата на сскрстаrката Кики са 
11ресторени ... 

,,Конфуцuансkо обърkGане" 
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Е. Я.: Защото според конфу
цианския конформизъм човек 
трябва да бъде мил и услуж
лив, да се прес-трува на добър, 
за да успее в обществото. На
истина, Кики успява да се ха
реса на в�ички, но успехът си 
има и обратна страна - никой 
не вярва, че преуспелият е 
чист и искрен. Това е „абърк
ването", за каето гавори фил
мът - конформизмът води до 
него. Никой не знае кой кай 
е, всички смятат, че другите 
са лицемери - като самите тях, 
и не знаят точно кои са сами
те те. 
Д. Б.: Как виждате връзката 
между комунистическата и 
конфу1�ианската иде;ология, за 
които героите гаворят често? 
Е. Я.: Комунистическа иде
ология няма! Китайският ко
мунизъм е фасада, алиби за 
конфуцианспюто, което пра
павядва силната централна 
власт, реда и конформизма. 
Всеки, който се пр<rrившюста
ви на господстващия режим, 
т. е. на реда, е престъпник и 
не може да бъде прав. А не се 
.sи 11ративопаставяш, ставаш 
жертва на объркването - слу-
111ац1 „учителите", изпълня
вав.1 и отвикваш ди мислиш. 
Кагато се сблъскаш с проб
лем, за който няма отговор в 
,,учението", си безпомощен 
ката дете - това се вижда най
ясно с богатите ни герои, 
неспособни да вземат реше
ние или да разберат какво ста-
ва с личния им живот. Кому- -· 
нистическата и конфуцианс
ката идеология са равни на 
канформизъм. 
Д. Б.: Какви са основните въп
раси, които се поставят пред 
човека на из�ството в този 
контекст? 
Е. Я.: Да осъзнае как стон·�· не
щата! Да не се заблуждава! 
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·(Смее се.)
Д. Б.: Вашият герой Бърди, те
атрален режисьор, умее да си 
проправя път в обществото -
и в Тайпей, и на Запад ...
Е. Я.: Бърди не е роден за ар
тист, а за политик! (Смее се.) 
Той може да преуспее където 
и да е и в каквито и да е усло
вия. Той е постмодернист!
Д. Б.: Вие враг на постмодер
низма ли сте? 
Е. Я.: Постмодернизмът ми се 
струва най-точният образ на 
Тайван и по-специално на 
Тайпей - хората насъбрали в 
безпорядък всевъзможни
идеи, идеологии, култури, нап
равили миш-маш и печелят с 
него големи пари. Без обмис
ляне на нещата, сред пълно 
объркване. 
Д. Б.: Тайванското кино е 
младо, в Европа не го позна
ват и много хора са смаяни от 
качеството на днешните ви
филми, и по-специално на ва
шите. Миналата седмица
Бертран Таверние ми говори
за вас, казвайки: ,,Едуард Янг 
е гений. Не мога да проумея 
как отведнъж в Тайван се по
явяват такива творци." 
Е. Я.: Много съм поласкан от 
вниманието ви и съм щастлив 
и смаян, че г-н Таварние се из
казва така за мен, но не се смя
там за тайвански режисьор.
Не мисля, че националности
те и културните особености са 
чак толкова важни. Аз.правя 
филми за общочовешките
проблеми, макар и да показ
вам местната действителност. 
Филмите ми са за човешките 
чувства, за човешката душа -
ние двамата с вас изпитваме 
едни и същи чувства, вълну
ваме се по еднакъв начин, ни
що, че не сме сънародници.
Човечеството има един-един
ствен общ духовен фонд, един-

на вътрешна основа и аз рабо
тя с мисълта за нея. 
Д. Б.: За разлика от повечето 
прочути китайски режисьори, 
вие и Анг Ли, ,,тайванците", се 
занимавате със сюжети от 
днешния живот, а не с исто
рията на Китай ... 
Е. Я.: Ние правим каквото мо
жем. Например имаме малки 
бюджети, нямаме долби-лабо
ратории - минаваме без тях и 
снимаме евтино и бързо. В 
трудни условия човек трябва 
да използва максимално изоб
ретателността и творческото 
си мислене, на мен точно то
ва ми харесва. Не работим за 
институции, не следваме ни
чия наложена отвън процеду
ра. Гъвкави сме и затова: фил
мите ни са живи. Аз обичам 
изненадите, дори и неприят
ните, по време на снимки -
тъй като съм длъжен да се 
справям с тях, правя открития. 
Това, което искам да запазя за
винаги в работата си, е свежес
тта. 
Д. Б.: Имате ли предпочита-
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ни режисьори, които считате 
за ваши учители? 
Е. Я.: Не, животът ми е учи
тел! Обмислям нещата, които 
наблюдавам около себе си, в 
обществото, и се опитвам да 
ги покажа по художествен на
чин. 
Д Б.: Чувствате ли се свър
зан със западната култура, ев
ропейска или американска? 
Е. Я.: Не особено. Мисля, че 
американците разбират по
добре от европейците ка;аю 
става в Далечния изток; те 
усещат, че XXI век ще бъде 
„китайски", и работят, за да ни 
опознаят и да се внедрят у нас. 
С европейците е по-трудно. В 
Тайван идват французи, но 
малко, и всички те са бизнес
мени - няма хора на изкуство
то, няма интелектуалци. Аз 
смятам, че Западът трябва да 
опознае Изтока и филмите ми 
са моят личен принос към об
щуването между нашите кон
тиненти. 

Деница Банчева 
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с амо няколко месеца след
кончината на своя феде

рико Джулиета Мазина тръг
на след него тихо, сякаш на 
пръсти. Какво по-голямо до
казателство за сливането на 
две човешки съдби, които пос
рещаха заедно с десетилетия 
лаврите, успеха, трудностите, 
бита, бремето. на личните си 
отношения. В един свят, кой
то ги приемаше, обичаше, а и 
всеки момент можеше жесто
ко да ги захапе. Но всичко то
ва е вече минало. Актрисата 
ДЖУЛИЕТА МАЗИНА не е 
между живите ... 
Коя е Джулиета, както я на
ричаше не само маестрото, но 
и многобройните и почитате
ли? Какво знаем за нея извън 
бляскавите и изпълнения на 
екрана? У нас те дойдоха мал
ко късно и някак наопаки. 
Първо бе филмът „Нощите на 
Кабирия". Едва след това ин
тересуващите се и посветени
те в кинолекториите в столи
цата и из страната видяха „Пъ
тят". Двата първи·,,Оскара" на 
фелини. Още по-късно се 
срещнахме на закрити про
жекции с филма „Джулиета и 
духовете". Пак по кинолекто
рии видяхме „Белият шейх", 
,,Светлините на вариетето" -
първите филми на фелини, 
първите участия в киното на 
Джулиета. 
Лично за мен общуването ( от 
екрана) с тази голяма, несрав
нима с никоя друга актриса е 
повече от силно преживяване. 
То ме държи с години в лека
та, прозрачна, но достатъчно 
жилава и трайна орбита на ар
тистични и философски вну
шения. Наричат я „Чаплин в 
пола". Но би могла да бъде на
речена и екранната МОНА 
ЛИЗА на н.екласичния ни ХХ 
век, със загадъчната усмивка, 
в която пробива плач. А защо 

не и плачещата днешна вес
талка на седмото изкуство, от 
чиито сълзи бавно и мъчител
но се ражда НАДЕЖДАТА. 
Джулиета изрази на екрана 
тъкмо тази надежда на човеш
кото същество, всеки път след 
жестоки удари вярващо отно
во и отново в това, че светът 
наоколо може да бъде добър. 
Джулиета Мазина въплъти на 
екрана архетипа на ДYIIIA ТА. 
И то в самия разгар на сексу
алната революция, когато пъ
тят на почти всяка западна ак
триса минаваше през конкур
са за красота на женското тя
ло, през кориците· на списани
ята. 
Трите големи филмови роли 
на актрисата - Джелсомина, 
Кабирия и Джулиета,.са съз-
дадени през сравнително рав
ни интервали от време-от на
чалото на 50-те до средата на 
60-те ·години. След тях идват
години на очакване. Имало е
и други, не особено големи ро
ли. Но те потъват в паметта 
на времето. И това е творчес
ка съдба. Трудна. Дори жесто
ка. След високия връх просто 
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не може да се минава от филм 
във филм. Не може всеки ден 
да се изгрява и залязва на бя
лото платно. 
Мисля си каква сила и стоици
зъм се изисква, за да понесеш 
такава творческа съдба. Да и 
останеш вярна докрай. Нещо 
повече -да я превърнеш в жи-
тейски път. 
А ето какво казва и самият 
федерико Фелини за Джули
ета: ,,Винаги съм считал, че 
моята среща с Джулиета ми е 
предопределена от самата съд
ба ... " ,,Тя е актриса, притежа
ваща редкия дар да изразява 
непосредствено своето удив
ление, объркването на чувст
вата, всеобщото веселие и ко
мичната „сериозност". Всичко 
това, което е свойство на кло
уна (рижавия)." ,,Джулиета е 
загадъчно същество, способно 
да привнася в отношенията си 
с мен изгарящата тъга по чис
тотата, по високите нравстве
ни стойности ... " 
Можем да прибавим и малко 
подробности към това. Джу
лиета М.азина - интелигентна 
млада жена, завършила право, 
която отхвърля възможности
те на престижната професия и 
поема към света на спектакъ
л а. Защото там има много 
смях и много сълзи. Става 
съпруга на начеващ киноре
жисьор, който от самото на
чало се отличава от останали
те. За скръбта по починалия 
малък син, роден през лятото 
на 1944 година, малцина зна
ят. И никой не се осмелява да 
подхвърля и спекулира с този 
факт ... 
Необуздаемият, митологичен, 
непредвидим в постъпките си 
маестро фелини от началото 
до върха на кариерата си е ви
наги с нея. И славата започва 
пак от нея, от нейната Джел
сомина в „Пътят". Тя е ням 
свидетел на дивите мятания 
на режисьора, на неговите ба
рокови изблици. На желани
ето му да надмогне света чрез 
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свпята фантазия. На г1адовете 
и въз}lиганията му. И на у1юр
ствот<> му. Може би същптп, 
косто и М.вина пршшява, нп 
някак в „сянка". Сред шумни 
,1fi1нествени скандали, сред 
търгnвски бум, след подписва
не на 1юрсдния дпговпр с 11ро-
11уцснтите сле}lват fiезбрпйни
те „пrеRълл1)111сния" на маес
тр1>т<>. Джулиета стои малко 
встрани. Hn не11птам, че да не 
за6ележи т,,р11еливата всекид
невна работа на Фелини, не
гош1та неотстъпчивост, неже
ланист<> му Jla се примири със 
станl\артите в кинптп. А и в 
живота ... 
Докато наi-i-11rк.:ле за нея се от
крива отново онова творческо 
11ространстгю, което е само 
нейн<>. Тя вече може да влезе 

риметъ[>. Ролята и е в „Джин
пжър и Фред". И заедно с Мар
чело Мастронни, един от вер
ните спътници в киното на 
Фелини, тя изиграва отново 
драмата на с1юя и неговин жи
вот. Съ,цата е - и вече съвсем 
друга. Казват, че този стил на 
игра е 1юстмnдернизъм. Да 
приемем. че е така. Спокойно, 
уверено, с приглушена усми�з
ка Джулиета се включва в иг
рата, а II rюrледа и проблясв,1 
и всег1рощаващата ирония: 
към себе си, към партньора, 
към всички нас, гре111ните. 
Към света, в кnйто има тол
кова много всекидневни гри
жи, задължения, непринзнено 
отношение, но и много радос
ти, тихи привързаности, собс
тnени малки rюбеди. Има и 

в своя ненокрит от никого 11е- мамещо сетивата и разума не-

2000-АТА ЗВЕЗDА 

ОТ ААЕЯТА НА СААВАТА 

за нея казват, че е rюслед
ната легенда на Холивуд. 

Може би последната голяма. 
Наскоро и бе отредено мяс
то - двехилядното - сред 
звездите от прочутата Алея 
на славата. Пак в Холивуд. А 
тя е италианка. Италианска 
актrиса. Сред най-известни
те, най-популярните и обича
ните през годините. Нейно
то южняшко непостоянство 
и непокорство, особеният и 
начин да противостои на 
всичко, идващо отвън, я на
каrа преди години да напус
не родината си и да избере 

за свои убежища, заедно със 
семейството си, Лос Андже
лис, Женева ... И досега ня
кои не пропускат да и се за
канят с пръст отдалече. Да я 
изш_шрат по някакъв начин 
от престижни мероприятия в 
Италия. Но София (�зсички я 
наричат така) е наистина Со
фия. Значи и мъдра, знае да 
забравя и да прощава. Още 
повече като Кавалер на Ор
дена на почетния леrион-92 
и като пряка заместничка на 
починалата Одри Хепбърн 
към ЮНЕСКО тя е събрала 
за бедстващото население по 
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що, което е неосъществимо. 
За него хората употребяват по
изтъркан ата л.ума „мечта". 
Джулиета ни убеждава, че то
ва може да бъде и лична на
дежда, догадката, че има сми
съл да си бил на сnета и да бъ
деш ... 
Какво знаем ние за Джулиета 
Мазию!? Може би нищо или 
почти нищо. Остават обаче 
ролите, които всеки може да 
си припомни. 
Казват, че на прощаването (.ЪС 

своя федерико му е помахала 
за последно. Пп-веронтно е 
обаче на нас да е казала сбо
гом. А на него 11а е казала -
здравей. 
Чао, Джулиета! ... 

Елена Ваеuле6а 

земята (не само в Италия!) 
11алеч повече средства от 
онези, които навремето и се 
предявяваха в иск от итали
анската държава. 
Но така е със „звездите". 
Около тях винаги трябва да 
има шум, скандали, сенза
ции. Колкото и те да ни уве
ряват (а и София го е прави
ла) в това, че предпочитат 
тихия домашен уют и спо
койствието. 
За нейното филмово начало 
се разказ�зат най-фантастич
ни истории. Една от тях е за
имСJ·вана от забавния сюжет 
на филма, с който в начало
то на петдесетте тя бе забе
лязана в киното - ,,Златото 
на Неапол". Обикновено мо
миче от наропа, което все
кидневно прави пици в мал
ко магазинче. 0·1-гам мина
ва филмов проду11ент (заря-
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залият писането, начеващ в 
бизнеса Карло Понти). Забе
лязва я. Влюбва се в нея. И я 
взема във филмите си, като 
я прави световна. 
Фактите от биографията на 
актрисата сочат и други, по
различни неща. Израснала 
без баща, София Ладзаро е 
момиче, което разбира, че 
трябва само да си пробива 
път в живота. Явява се на 
конкурси за красота. И оттам 
я 133емат за малки ролички в 
киното. Нейният творчески 
откривател е режисьорът и 
актьорът Виторио де Сика. 
Също южняк. Не е могъл 
той да не познае в нея женс
кото очарова.ние на юж
няшкото лице, на възмож
ностите за превъплъщения, 
за непрестанна игра. И имен
но от неговия филм „Злато
то на Неапол", от новелата с 
момичето от пицарията, за
почва дългият път на София 
Лорен към върха. Единият от 

продуцентите на филма е и 
начеващият Карло Понти. 
Другият обаче е Дино де Ла
урентис. Той има бляскава 
съпруга - актрисата Силва
на Мангано. И започва един 
своеобразен диалог между 

· двете. Не само в живота, но 
и на екрана. Прекъснат от 
бягството-венчавка на Со
фия Лорен и Карло Понти в 
Мексико през 1966 г. 
Патрицианската осанка на 
Силвана Мангано, нейната
актьорска цялост и завърше
ност, лекотата, с която тя
преминава през съвременни 
и историко-митологически
роли, вероятно са следени
зорко от София. На тях тя
противопоставя по-голяма
откритост и непосредстве
ност, някакво аристократич
но плебейство, афроконти
нентално излъчване от еги
петски тип (,;Аида"), натруп
вания 13 комедийния актьор
ски опит. За да дойде истин-
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ският момент на удържано
то надмощие - филмът „ Чо
чарка" (,,Оскар" за актьорс
ко изпълнение). И отново 
при режисьора Виторио· де 
Сика. 
Другата, по-тиха и кротка 
схватка София Лорен води с 
Джина Лолобриджида - идо
ла на младото поколение от 
края на 50-те години. Джина 
е по-традиционен тип итали
анка. Повече жена, отколко
то актриса. За немалък пери
од от време двете си поделят 
възхищенията и любовта на 
публиката. Не само в Ита
лия. Оттам може би София 
е приела стръвта да се сни
ма повече и повече. Вземат 
я дори в Холивуд (,,Черната 
орхидея", ,,Сид"). А Чаплин 
я ангажира за последния си 
филм - ,,Графинята от 
Хонконг". Но в най-висока 
степен София Лорен си оста
ва актрисата на Виторио де 
Сика -,,Затворниците от Ал
тона", ,,Брак по италиански", 
,,Слънчогледите". Без да дос
тигне вече взетия връх с „ Чо
чарка". Неин като че ли пое-· 
тоянен партньор става Мар
чело Мастрояни. Двойката 
Лорен - Мастрояни постига 
изключителна художествена 
висота във филма на Еторе 
Скола „Един особен ден" 
(,,Златна палма" в Кан). Те
зи двама режисьори, към ко
ито плахо се прибавя и фран
ческо Рози с не особено ус
пешния си филм „Имало ед
но време", съумяват да раз-_. 
бият екранното амплоа на 
София. Те я насочват към си
лата и взискателността на 
голямата творческа личност. 
В нейните изпълнения се по
явява невероятна, пленител
на простота: в жестовете, в 
приглушената усмивка, в 
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движението на силуета. Ня
каква скрита драматичност 
изпълнява екранното прост
ранство, когато тя е в кадър. 
Излиза, че естествената, не
нарочната „звезда" е и непов
торима актриса. Това скре
пява полюсите на различни
те категории нейни почита
тели. София става наистина 
СОФИЯ ЛОРЕН. Разширя
ват се екранните й възмож
ности, тя вече тежи на сво
ето място. Докато ... 
Докато щ: идва може би поч
ти цяло десетилетие - осем
десетото, през което София 
Лорен почти не се появява в 
киното. Какво е това? Отс
тъпление от приетия жи
тейски дял? Почивка от су
етата и славата? Или друг 
вид суета? Страх от възраст
та? ... Може би от всичко по 
малко. Самата София Лорен 
недиректно ro обяснява с 
грижата по двамата си си
нове - Едуардо и К�рло, ко
ито вече са зрели млади мъ
же. 
Новото начало на София Ло
рен идва от един телевизи
онен сериал „Събота, неделя, 
понеделник". Погледите се 
обръщат отново към нея. Се
щат се да й връчат престиж
ни награди за цялостно твор
чество - ,,Оскар" и европейс
кия „Феликс". А в Берлин'94 
- награда за актьорско из
пълнение. Сега актрисата се
готви да се снима при Робърт
Олтман. И в други филми.
Ако не звучеше банално, мо
жеше да се каже - за София
това е второто дихание.
,,Звездата" не стои в отво
ювания периметър от Але
ята на славата. Тя следва сво
ите пътища.

Елена Васuле6а 
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DEBET r АЕDНИ ТОЧКИ 
НА ЯН 

з аснетото от него отдавна 
принадлежи към визуална

та култура на Унгария. Спо
делените от него мисли за 
професията, за изкуството и 
за живота също могат да бъ
дат интересни и за български
те кинематографисти и почи
татели на унгарското кино. 

За 1;:дин с·нимачен ден 
Обикновено се появявам на 
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терена малко преди· да прис
тигне снимачната група. Стре
мя се по възможност да съм 
там поне с 20--30 минути по

. рано и да поостана сам сред де
кора или снимачния терен. Та
зи самота е много важна за ме
не. Когато предишния ден с 
режисьора сме обсъдили пред
стоящите кадри, тогава се раз
хождам по-спокойно, но ако 
режисьорът не е от тези и те-



първа ще се чака какво ще ста
не, тогава обмислям какво бих 
могъл да му предложа. Тези 
20-30 минути са ми нужни за 
оглеждане- ако снимаме в де
кор, обикновено избирам ед
но място и заставам там, чув
ствам, че тази гледна точка е
добра. Но все пак принужда
вам себе си да отида и да пог
ледна и от другата страна, ма
кар че знам, онова място ня
ма да ми допадне. Редно е да
се огледа и противоположна
та гледна точка.
Когато филмът е добре под
готвен, а съм се сприятелил и 
с декора; когато не съм пий
нал предишната вечер и не
съм преуморен, обикновено се 
събуждам към 4--5 часа, за да
видя дали няма нещо да ми
хрумне. Това е най-подходя
щото време - ранното утро
към 4--5, защото знае се, че ця
ла нощ преспиваш с мислите
си за филма. После на терена
всичко това обмисляш отно
во, вече и от техническата му
страна. И ето, пристига сни
мачната група. Почти няма
човек от тази група, когото да 
не обичаш. Влизаш в любов
ни отношения с различни сът
рудници, с осветители, с рек
визитори, макар и да осъзна
ваш, че това е само за непро
дължително време. Едва ли не 
ти се струва, че се кълнете във 
взаимна вечна и голяма лю
бов, а тя всъщност продължа
ва само около два месеца.
Започваш да обсъждаш под
робнnстите, изслушваш съве
тите. Със сърцетn си не ги 
приемаш, многп рядко получа
ваш използваеми съвети, но 
при всички случаи това, че и 
другите ги занимава филмът,
те амбицира и въпдушевява.
При Янчо от тази гледна точ
ка се въдворява едва ли не де
мпкрация - всеки е с някакво
хрумване, с идея· за някаква

подробност. 
Но ето, започва работата и 
поставяш първия прожектор. 
И ако този прожектор след то
ва не се налага да се премест
ва през цяла една поредица от 
кадри, получаваш усещане за 
точен и сполучлив ход. 
Работата тръгва без сътресе
ния, ако режисьорът се е под
готвил, но ако не се е подгот
вил достатъчно (въпреки то
ва филмът пак може да стане 
добър), върви с големи сътре
сения, с големи паузи, с про
дължителни обмисляния. 
Дали аз самият все по не дър
жа да доказвам своята истина, 
или просто другите все по се 
убеждават в моята правота, 
това не бих могъл да опреде
ля, но едно е сигурно: през пос
ледните десетина години все 
по-малко имам конфликтни 
ситуации. С такива ситуации 
бяха запълнени първите пет
десет филма - и в тези случаи 
никак не ми беше лесно да си 
призная, когато греших. Вина
ги се опитвах да доказвам сво
ята правота и може би чак 
след петия филм стигнах до 
онова самочувствие, че смог
нах да изрека: ,,Господа, изви
нете ме, изгасете и свалете ця
лото осветление! Започваме 
да подреждаме всичко отнача
ло!" В първите си пет филма 
гледах да прикрия, да закърпя 
грешките си. Но пък си мис
ля, че те и не бяха кой знае 
какви. 
Най-важният ми сътрудник е 
помощник-операторът, той е 
винаги до мене катп телохра
нител. По тази линия съм нап
раво късметлия. Не е лесно да 
ми се угоди, от една страна, не 
обичам сервилността, но пък 
не обичам и когато ми проти
воречат. И въпреки това ми 
провървя. През целия си жи
вот съм работил с отлични по
мпщник-оператори, изключи-

к и н о 

47 

телни познавачи на професи
ята си. Те винаги са ми пома
гали с таланта си. 
Всъщност едно от основните 
неща е - да разполагаш с ге
·нерално решение, тъй като
ако декора си осветил така, че 
въобще не си се съобразил с
характера на филма, по-ната
тък си принуден да се измъч
ваш да измайсторяваш по не
що от епизод на епизод.
А иначе обичам, когато по
време на работа хората са в
добро настроение, когато се
шегуват, когато са игриви. Но 
това не се случва винаги. Не
всеки режисьор е добър парт
ньор за такова нещо.

За техниката ...
Аз извънредно много ценя
техниката и считам за неверо
ятно важно да съм в крак със 
съвременните познания в та
зи област, т. е. да не допускам
да се появи в Америка някак
ва нова снимачна техника и аз 
да не знам за нея. Когато се 
появява нов тип лента при Ко
дак - до два месеца аз трябва 
да я изпробвам. Малко съм по
изпуснал видеотехниката и ди
гиталните устройства. Просто 
не мога да вървя в крак с поз
нанията за новите технически
постижения. Така че своето
развитие приключвам с фил
мовата лента. При реализира
нето на съвременните трико
ве въобще не се чувствам доб
ре и винаги се изненадвам, ко
гато се информирам за .опре
делените възможности в тази
област. 
Ако един ден замина за Аме
рика и там ми се наложи да 
работя с американска освети
телна техника, сигурно не бих 
се почувствал съвсем комфор
тно. Защото все още живея ня
къде в света на разните прис
пособления, прикриващите
ленти, теловете, коприните,
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различните хартии и картони. 
Те, тези приспособления, ня
кой път дават възможност за 
по-голяма фантазия, отколко
то компютъризираната техни
ка. 
Придържам се към принципа, 
че преди снимките трябва да 
извърша· ужасно прецизна 
проба на камерата, на обекти
вите и на лентата. Още от сце
нария се разбира какви специ
ални ефекти трябва да се из
вършат по-нататък. Ето най
простия случай: пали се цига
ра от запалка. Наясно си кол
.ко светлина ти е нужна, за да
стане видимо това или нещо 
друго - и започваш да изслед
ваш лентата, камерата, обек
тивите. Правиш нееднократни 
проби. След това отиваш в ла
бораторията, където от нега
тива правят копията и боравят 
с позитива, обсъждаш каква е 
плътността на негатива. Точ
но знаеш с каква чувствител
ност е материалът, какво мо
гат обективите, какви са им 
слабостите, какви позитиви 
имаш на разположение, как 
приблизително трябва да се 
разрешат специалните случаи, 
които ще възникнат във фил
ма, какво е минималното за 
този негатив, какво е макси
малното, което би издържал. 
Опознал всичко това - можеш 
да пристъпваш към филма. 
Истински снимачен брак съм 
имал два пъти в живота си и 
досега в безсънните .си нощи 
това ме измъчва ... Единият 
брак беше съзнателен. На ре
жисьора му се стори, че епи
зодът не е достатъчно тъмен, 
на което аз му заснех такъв не
гатив, че върху него нямаше 
нищо, само дето отпред може
ше да се види клапата. Не 
предприех нищо да променя 
осветлението, защото чувст
вах, че все едно няма да мога 
да му обясня, че по-късно в ла-

бораторията всичко ще бъде 
толкова тъмно, колкото е нуж
но, колкото поискам, но че 
върху негатива все пак трябва 
да се отпечата нещо, за да мо
же да. има поне някаква види
мост при копирането. Това бе
ше съвсем съзнателен брак и 
не беше никак добра постъп
ка от моя страна. Пет часа без
смислена работа за всичките. 
Другият снимачен брак се по
лучи тогава, когато се появи
ха светлочувствителните ма
териали. Исках да постигна 
изчезването на светлината 
при гасенето на свещта. Пре
цизно извърших всичко, само 
дето от стената, за която или 
съм забравил, или не съм я 
премерил· добре, се отразява 
сякаш дневна светлина вмес
то ефекта от горящата свещ. 
Трябваше да преснимаме на
ново. 

За оператора на камерата ... 
Едно от най-вълнуващите не
ща за мене е, че можах да ви
дя как работи колегата. Нещо, 
което много малко от истинс
ките големи оператори могат 
да видят. Не на всеки се пре
доставя възможността да ви
ди съвсем друг стил, друг 
принцип на подреждане на ос
ветлението. Един оператор на 
камерата.разполага с доста
тъчно време да проследи как 
работи другият, но когато аз 
съм водещият оператор, не 
разполагам с такова време, за
щото обикновено се занима
вам и с камерата, и с осветле
нието. Когато не съм титуля
рен оператор, а съм оператор 
само на камерата, върша по
ловината от тази работа или 
дори още по-малка част, тога
ва ми се предоставя възмож
ността за извънредно интерес
ни наблюдения. Не знам дали 
това се е случвало и на друг. 
Много е поучително. В един от 
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филмите водещият оператор 
се занимаваше само с освет- . 
лението на декорите и на 
портретите. А с изпълнители
те и с режисьора всъщност 
поддържах връзката аз. Ние 
обсъждахме епизодите и аз 
препредавах това на колегата 
си - водещия оператор. Съоб
щавах му какво предстои и в 
каква последователност и той, 
изхождайки от това, подготвя
ше осветлението. Сега работя 
по подобна система в друг 
филм, но този път нямам ни
каква възможност на свое 
мнение или преценка, т. е. на 
практика следвам указанията 
на водещия оператор-освети
тел и на режисьора. Между 
другото, все пак ще спомена, 
че за работата си от един анг
лийски технически профсъюз 
получих годишната Н,!Града за 
най-добър оператор на каме
рата. С нея действително се 
гордея, защото това е конкрет
на награда, която се дава за 
конкретна работа, и тя свиде
телства, че добре съм боравил 
с камерата. 
Този начин на снимане е от 
съвсем друго кинопроизводс
тво. Тук нещата не зависят от 
теб. Но работата, за която са 
те викнали, можеш да я вър
шиш единствено само добре, 
лошо не. И в същото време не 
можеш да изразяваш никакво 
отношение към фцлма. Прос
то взимаш участие като работ
ник в съответния филм, доб
ре квалифициран работник, и 
никой не очаква от теб нищо 
повече, не са любопитни към 
нито една твоя мисъл или 
мнение. За мене днес това ве
че не представлява проблем, 
защото съм заснел доста фил
ми и мога да си позволя лю
бопитствqто да следя отстра
ни как ли ще съм в една съв
сем друга, доста по-различна 
ситуация. Но преди пет-десет 



години 110 вс,-Iка вер()ятност 
r1tнx на се иJм1)чвам и нямаше 
на мога да 11rиема това пол()
жснис. 

Унгарската nпсраторска 
школа ... 
Унгарската операторска шко
ла, за която доста хора пеят 
дитирамfiи, BCЪlrtHOCT в истин
ския смисъл на това пnнятие, 
т. е. от стилистичt::ска глснна 
·,·очка, 1Jъо6111е не съ1_цест1Jува.
Унгарския оператор всъщност 
го различава или II0-скорn го 
rазличава111е nт американския 
му колега това, че 11ристъпва-
111е към работа по-,:коро фами
лиарно, ка·,·о в ссмействn.
Вр1,зката му с филма не беше
иннустриална. Меж).(у нругото
никога истински не съм вяр
вал в унгарската операторска
школа, винаги съм си мислил, 
че ние извършваме техничес
ката rсализация на филма и в
някои случаи помагаме и в rс
жисурата на нашите прш,пели. 
С други думи, това е 1ю-скорn 
еднаквост на I1nзиния. елнак
вост на възглед и ю1мt1. ниu10 
ofi1пo с никаква 011ераторска 
школа. Но независимо от то
ва все пак Г�и могло да се спо
мене, че филмите от 60---70-те
години с11рям() тогапа111ната
естетика са доста прилично
эаснети филми. В тях имаше
носта снимачни инеи, кnито
спокойно могат да се нарекат 
оригинални. Н() и тази шкnла, 
ако въобнtс може така да се
нарече, вече се· с раз1 нщнала, 
и това пък съвсем не значи, че
трябва на се n·1·нас,-1ме към нея 
със съжаление. Във всеки слу
чай фактът си е факт, че за 
t:11инна 111кола или дори за
единно ниво въобще не може
и дума да става. 

За кризата ... 
За криза може да се говори 
единствено в смисъл, че никой 

не знае какво всъ,днnст тrнб
ва да се 11ре1t11риемt:. По няка
къв начин вече всеки е стиг
нал Д() пrсненка:гtt, че енва ли 
може да залага на зрител,-I, тъй 
като !.\Ори да ти ct: случи на го 
привлечеш --- това са нвсста
триста хиляни, ако пък не ус
пееш никак - са нвеспt-трис
та. И излиза, колкото да е 11а
радоксално. че това никак не 
мnжс да се назове истинска 
разлика. Ако нък 11огленнем 
от гледна точка на nб1нестне
Н(ПО вЪЗJtействие, ,де виним, 
че там не11tата стоят 0111е 1ю
сложно. Днес вече не с съnи
тие излизането на екран на 
един или нруг филм. Не би ста
нало събитие дори и ако ня
кой от филмите не стигне дn 
екрана. И затова разбирам ко
легите режисы,ри, трудно им 
е да намернт истинското си 
място в този днешен свят. Се
га всеки гражнанин, всеки по
тенциален кинозрител за с,дна 
седмица гледа приблизително 
rю 4---5 филма по тсле,iизията. 
Когато 11рез 60-тях години аз 
започвах тази пrофесия, хора
та ежеседмично или най-мно
го на две седми11и неднъж са 
посещавали киносалона. И ·ю
nа за тях се е превръ,цало в 
един вид киносъбитие. Сега 
всичко това е доста промене
но. Разбира се, нроменил се е 
и самият свят. И на режисьо
рите им е доста трудно да ре
шат за кого исю:1т· да правят 
филмите си, как искат да ги 
правят и какво ше разказват в 
тях. И погледнато така, за мен 
е направо щастливо обсто
ятелство, че съм оператор по 
нрофесия и не трябва да се 
гърча над тези доста трудни 
въпроси. Но в същото време, 
съжалявам моите приятели, 
филмовите режисьори, че им 
става все по-трудно да измис
лят за какво и какъв трябва да 
�_филмът. 
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Независимо от това на се за
нимаваш и днес с визуалност 
не е Г>езсмислено нещо. Възп
риемането е станало друго, 
другn е станало и очакването, 
и всичко в направата е стана
ло друго. И все пак да снима,л 
филм и днес е хубаво нещо. 

За режисьорите ... 
Самосюятелната си оператор
ска изява започнах при дnста 
с11ецифични обс,1·оятелства. В 
Унгария е прието завършва
щите обучението си операто
ри на работят съвместно с ус-
1юредно обучаващите се ре
жис1,ори. Ще споделя под сур
динка, не считам това за съв
сем здравословно, тъй като 
мисля, че по-добре би се отра
зило и на самите режисьори, 
ако до тях раnотят рутинира
ни ог1ератори, които по-точно 
биха мnгли да ос.ъществят тех
ните видения. Само детn и аз 
самият съм отраснал при те
зи обстоятелства. Така че не 
би билn съвсем прилично със 
за).(на дата ).(а гюдлагам ПОJ.\ 
съмнение тези контакти,.още 
1ювече, че на прщсгика всеки 
мой колега встъпи в професи
ята благодарение на контакта 
си с някой от младите ре
жисьори. В моя случай това 
стана гю съвсем. друг начин. 
Своя първи филм снимах с ре
жис1,ор, когото сnе�ът вече от
белязваше с големи букви -
Миклош Янчо. Бях 26-годи
шен, когато той ми предложи 
да снимам „Тишина и вик". 
Резултатът стана добър,-неза
висимо че имахме доста труд
ности. Янчо много пъти иска
ше да ме сменя, недоволен от 
липсата на рутина. И все 11ак 
съдбата ми помогна това да се 
избегне. От тази битка изля
зох вече като истински опера
тор. На много малко мои ко
леги им се е случвало да полу
чат предложение от вече из-



50 

вестен режис,,ор, в период, ко
гато те са 01це млади и им лип
сва опит. Вярно с, и до ден
днешен чувствам, че извън
rедно много несправедливос
ти ме tтюлст.нха, но с днешна 
дата вече не мога и да преце
ня кос от това е било право
мерно и кое не. По-скоро си 
с11омням чувствотn, с което 
съм бил, кnгато всеки лен след 
СНИМКИJе сме СЯJ{r-1.ЛИ и съм 
тrъпнал в очакване, че 1це ме 
сменят точно този ден. Това 
пролължаnаше тttка, нокато 
снин ден Дюла Хернани и 
Маrта Мейсарон.1 виднха зас
нетиJ1 материал и за.нвиха, че 
той не е чак толкова неталан
тливо заснет и за�цо пък този, 
съu�ият човек да не довърurи 
филма докрай. По това време 
6оравихме с доста примитив
на техника. Разf)ира се, имаше 
и неща, които изпортих. Тнх 
тряfiваше да преснимаме от
ново. С други думи, имаше куп 
не1ца, които недвусмислено 
свидетелстваха �а моята не
опитност. Но 11ък, от друга 
страна, проявих неверонтна 
интуитивност в раfiотата си ... 
Много разнообразни са 6или 
връзки·i-е ми с режисьорите. 
Имаше режисьори, с които 
се оfiичахме взаимно и fieшe 
фантастично xyfiaвo да раfiо
тим заедно, но имаше и та
къв, който ме предаде; има
ше и такъв, който ме смени; 
н имап1с и такъв, койт() пък 
искаше да раfiоти единстг,е
но само.с мене. Във всеки от
л.елен случай аз постоянно 
съм юхождал от чувството, 
чс с м()етn участие искам да 
IН)могна на 11Jилма. Незави
симо от това ме сполетяваха 
и н()ста HCIII иятности. Случ
вало ми се , на не се разбера 
с режис,,ор,, 11олитически и 
с тnзи човек 111· съм склонен 
)\а раfiотя И Н" .11ен-1111�.:111ен 

.За <1к1ъорите ... 
Ужасно се измъчвам �YJ' лоши 
акт1_,ори и нсвеrонтно мога на 
о6ичам до6ритс акт1,ор11. Ако 
се налага чrсз микrкжамеrа )la 
прослепя 11,нлостни}1 11ронсс на 
е)\НО [JаЖЩIНС, paзfiИ[Ja СС, 11\е 
го ВЪ:}1Iриема като есте(.:ТВСНа 
занача, но ако (.:t: налага да зас
нема като много красива снна 
не тъй красива нктrиса, тога
ва възниква нова занача - аз 
тряfiва допълнително на се 
опитам и да се влюбя в нен. 
Нормалният актьор 11очт11 ви
наги с1}1цn нон}1кълс се влюб
ва в онзи, кой·t'() като енин 11си
ХОЛ( )Г му нава съвети, IIt)Мап1. 
му да изглежда 110-ху61iв, и 110-
красив. HeBC[JШITHO се М1,ЧИМ 
с ак1ъори, които и_наче може 
да (.:а съвсем нобри нкт1,ори, но 
са доста непрщщидими. Има 
нк·Iъори, които са грознnвати, 
Gез11омо1цни, но в момента, в 
който rцракне клапата, сякаш 
се преоf>разяват, стават прек
рнсни и заночват на живе}JТ 
своя друг живnт, а това вина
ги е гош,ма rадост. Из11итваш 
тази истинска радост, Зi:Н1t(У1·0 

осъзнаваш. че в кrая на кrа
и1цата най-с1,11tест1н.:ното :Ja 
един акты1р с на 61,JlC )lOcтi ,_ 
верен и чак елен това вече 110 
възможност и ху6ав, и кrасив. 
Не ние зад камерата .сме ш-1.ж
ните, а те, които са 11rед нсн. 
През нелия си живот съм се 
опитвал да помагам с какво
то мога те да ci;: чувстнат кол
кото ct: може ,ю-доfiре, да fiъ
дат 11ре11ставени в най-доfiрия 
си вид, да им е приятно само
то снимане. В края на краи11щ
та именно -�рез тнх ci;: разиг
рава съответната истори.н във 
филма и тях ще гледат хора
та. 

За желанията ... 
J,11',)JPV ''JlHO IIOCTШlHHO желание 
- на 111н.. _ �,Jщвам. Тnва жела-
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СВЕТОВЕН ЕКРАН 

ние нямшле как д<t бълс осъ-
1.неtтвено. Много съм си мис
лил относно носегашната ми 
ра()ота и открих, че аз всъ1н
ност никога не съм работил
истински раI.tиnнално. Това 
1I1.,к ме навсжна на мисълта. 
че никак не е сигуrно нали 6их 
мог,,л на преподавам нобре, 
тъй като се осланям по-скоро 
на инстинктивното си усе1на
нс, отколкото на вкоренени 
технически похт.1ти. 
Като че ли изхождам по-ско
rо не от натругшню, опит, а от 
конкретните прснпоставки 
ll[JИ е)lИН филм - ОТ Тt:ХНИЧСС
КИТС възможности, от липс . .:а
та или наличието на необхо
нимо·1·0 осветление или, да ка
жем. от nfiстоя·гелствотс), че 
,це снимам в чужбина, къдt::то 
Н}1ма на мога да раз11олагам с 
нео6х,щимитс снимачни прис-
1юсоfiления. 
Стrува ми се, че правя всеки 
нов филм, заfiравяйки пре
J.LИ111нин. Е, възможно е, ако 
1нщрею1 и проследя eJlИH по 
снин филмите, да открия ня
каква прилика в моите хрум
вания. Допустимо е това, не
Jависимо че винаги ми се е 
струвало, че всичко, което 
нраш1� с не1цо съвсем ново за 
мене. Никога съзнателно не 
съм 1ювтарял.едно и също не
r_цо. 06стоs,телстuото, че нико
га не съм се опитвал да рабо
т>1 рационално, е може fiи ос
но11ната причина, 6лагодаре
ние на която и до ден-днешен 
снимането не ми е омръзна
ло. Из6егнах да вървя 110 един 
и същ път в 11етдесе·1·rе случа
я; по-скоро петдесет разни 11ъ
ти111а изfiродих. 13ъзможно с те 
1щ са fiили в една и сы1щ посо
ка, нn тсша никnrа не съм го 
nсъзнавал и забелязвал. 
Ако не fiнx се срещнал с кино
то? Щях да стана стrоителен 
инженер и п1гава сигурно днес 
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IЦ}IX на бъда носта rазочаrовал 
се човек. Достатъчно с само 
на огледам какви нс1.на застро
иха в на,шпа страна с: 11ансли. 
И нори само това с1,вссм ка
·1·сгори ЧН{) ме кара на чувствам 
J(().ГJKO ми L'. IIJ.101П,JllШЛO, че Cl)M 
се ориентирал в монта си 11ро
фссия, и колко с 11<>-11обрс, че 
с1,м взел участие в с11творива
нето на нашето скромно кино
изкуство.

За нагр�щитс,
:1а конницията ...
При награнитt: само това с
нt:11ринтното, че е )lопусгимо
и на не ги 1юлучиш. Но в мо
мента. u К{)йуо ги полуЧиш, 'I.·0-
ва вече 11рсстава на те 1л,лну
ва. Ако нругите ми К<)ЛСГИ ня
маха награни. не (iиха ми би
ли нужни и на мене. Та нали
Jt()CTa ll()CJLCT<i\\ИTCЛИ {)Т Jtpyrи
TL': оGласт� на 1,вкуството въ-
061.нt.: не 11олуча1шт никакни
нагрщ1и.
Нашата оr1сраторска 11рофе
с1н1 с нс111,> се рсщсе с 11рофе
с1,шта на ГJалстнин ·п1нп11оr. та
ка както т� та се 11рактикува
при нас. Сам трнfiва 11а се спра
ви 11, с всичко. сам на си с1,зш-1-
11с11.1 хорсографи,1та и сам 11<1 си
" изтаннуваш. И J\встс профе
сии са много плътно свърза
ни с възрастта, а практикувай
ки ги, ти, lllCIII не IHCIJI, все llaK 
с1)Iцо оL:таrтваш. И ставаш все 
110-сла{) физически. А 11ри нас. 
за 11а fiорави111 с снна 20--10--40-
килограмова камера, са нуж
ни носта сили, на не говоrим 
:Ja лша Колко снсrгия е нсоб
ХО).1,има, за на изкараш на крак
с11ин снимачен 1.�сн от 10--12
часа. Друго t:::, когато тези ча
сове ги •ИЗК<1рваш с крака на
25-10-го11и111сн, и съвсем дру
го е, когато ги изкаrюнл с кра
ка на 55-пщишен. Вечерта си 
изтягаш краката, а те болят. 
В доста случаи при fiоравено:,-

то с осветлението или при нви
жснията на камерата си 11ри
нуден на се занимават с таки
ва натонарванин. ю1ито 110-ра
но не си усс,нал. а сега ноrи 
К{ )П-tТО тr}1(°)ва )ta се из6ута HC
IHO настrани - ИЗIН::ЛНЪЖ чу
Вi-1111 как ,.п11rан�ява кръстът ... 
И с изненана аткриваш. че 
Пр()мяната в тво71та физи�а за
почва на те 1,1ринужнава на 
търсиш IН)-011ростени реше

. НИ .51, ;�а търсиш 110-()IJJlOCTeни 
гленни точки. Когато 11рез 
J<-)67-a Янчо 11оиска от мене на 
се зав1,р·1'}! два IIЪТИ ОК()ЛО ос
та си с камсrа в rънете, сстес
твеН(\ знаех, че 1це М{)Га на го 
на11равн. Но ако го 11оиСка 
днес. 1нс се замислн. 'За мой 
късмет 11рис11,JСt)fiленията за 
нвиженИ}IТа на камерата са се 
усъвърнн:нствал и и тази 
н�:йност стана 110-уноfiна и 110-
лесна и въпрl:ки това пак 11рс
дизвиква затруднl:ния. ако·го 
прави не 311-Г(ЩИIJJСН, а 50-го
дишен човек. Това са такива 
фюичсски и 11уховни фактори, 
които не мож�:ш лесно на ш щ
минс111. С с11на нума, колкото 
1ю-мънър и !Н)-знае1н ставаш, 
оfiикновено толкова но-труд
но за�·ючшш, на из1л,ржаш фи
зически ... точно както и 11ри 
fiал�..::тиста. Само лсто 11ри на
шата професия можеш да 
унължиш малко повече 
крайната гранина. Балетис
тът, струrш ми се. 1юпада u то
ва 11оложсние Н}IКЪНС към 
30-40-rо;tишна възраст, дока
то 11rи опсrатора това настън
ва HHK1,JIC межну 50--60-ГО).\ИШ
на възраст. А аз съм само на
52.
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ЯНОШ КЕНДЕ 

Изтъкнат унгарски кинооне
rатор. Носител е на много на
нионални и международни 
награди за изкл,очителната си 
( н 1ераторска работа. Засн�л е 
към 50 филма, мсж11у които 
ТИШИНА И ВИК; ЧЕРВЕ
НИЯТ ПСАЛМ; ЛЮБОВ 
МОЯ, ЕЛЕКТРА; ХОРОС
КОПЪТ НА ИСУС ХРИС
ТОС; УНГАРСКА РАПСО
ДИЯ -- филми на рсжис1,ора 
МИКЛОШ ЯНЧО; ЛУНЕН 
ОБРЪЧ; ДЕВЕТ МЕСЕЦА; 
ТЕ ДВАМАТА -филми наре
жис1,ора МАРТА МЕЙСА
РОШ; ЕДНА ЛУДА НОЩ; 
ПЕТЬОфИ 73; ХАЙДУЦИ -
филми на режисьора ФЕ
РЕНЦ КАРДОШ; УМЕРЕНА 
:ЗОНА; РОМАНТИКА; ВИК 
И ВИК --филми на режисьо
ра ЖОЛТ КЕЙЗДИ-КОВА Ч; 
и много цруги. 
Той с 0110:,ратор и на копрсщук
циите: СИРОККО (с Фран
ция); СЪРЦЕТО НА ТИРА
НА (с Италия) -- на рсжис1,о
ра МИКЛОШ ЯНЧО; 
ОМАГЬОСАНА СЬБОТА (с 
Америка) -- на режис1,ора 
ЯНОШ РОЖА; ЗАЛП ПО 
ЧЕРЕН БИВОЛ (с Франция) 
-- на режис1,ора ЛАСЛО СА
БО; ПРЕКРАСНА БЕ НЕ
ВЯСТАТА (с Италия)- на ре
жисьора ПАЛ Г АБОР; и дру
ги. 
Оператор е на редица телеви-,· 
зионни и докумо:,нтални фил
ми. 

В броU 3/94 н·а cnucaнuemo е 
uзпуснаmо uмemo на npeBogaч
kama на cmyguяma „Pumмuчecka 
cmpykmypa на фuлма" Pegak
цuяma се uзВuняВа на Марuяна 
Г розgаноВа. 
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точно преди един век, през
1894 година, киното вече 

започва да прохожда. Почти 
по 1щл свнт творци, изобрета
·1-с:ли, инженери, иннустриалци 
въодушевено търснт новата
идея, която би могла да пре
върне движещото се изобра
жение в крачка към бъдеще
то на едно изобретение: КИ
НЕМАТОГРАФА. 01.це от
средата на миналия век изоб
ражението е в цен1ъра на тър
сени}Iта на много пред1пестnе

ници на киното, между които 
Ети_сн Жюл Марей, Жорж Де
мени, Емил Рейно, Томас Еди
сън, Леон Боли, братя Скла
дановски в Берлин, братя Лю
миер в Лион ... Киното е кос
мополитно изобретение. По 
същество и по природа то е 
универсално. Така че то има 
много бащи 110 света. Но пре
ди да се признае едно или дру
го „баrцинство", би било инте
ресно и, разбира се, плодот
ворно да се опитаме да пре
потвърдим същинската мно
гостранност на това изобрете
ние. 
, .. 1R94 година е особено въл
нуваща година на кипящи тър
сения, на конкуренция и над
превара. Изобретяването на 
киното всъ1дност „разрешава" 
един дълъг процес на натруп
вания; то е „глас" за скъсване 
с позитивизма на XIX век. На
уката и техниката не принад
лежат повече на религиозна
та сфера, нито са някакъв „не
видим спят"; те вече могат да 
бъдат „видени" реално. Влез
ли сме в нова епоха - тази на 
грандиозния естествен спек
такъл, предложен на широк 
кръг от зрители.Всичко се 
случва пред всички. И все пак, 
по-късно ще кажат, че кино-

то е по-скоро изкуство на де
монстрация на видимото, от
колкото на невидимото ... 
1 R94 година с1,държа в себе си 
контрастите, опрецелнщи 
края на XIX век. Обществото 
няма да се промени чак до 
края на Първата световна 
в()ЙНа, Н() в него витаят вече 
невероятни прецчувствин. 
Анархисти взривяват бомби. 
Убит е Сади Карно, председа
телят на френската републи
ка. Замества го Жан-Казимир 
Перие. През цекември капи
тан Драйфус е осъден на изг
нание и заточен на Дяволския 
остров. Убит с императорът 
на Русия Александър IП. Нас
ледява го Николай П. В музи
ката, въпреки че Ницше на
писва труда си „Нипше срещу 
Вагнер", навсякъд<с: триумфи
ра Вагнеро1iата естетика. Гус
тав Малер композира извест
ната Трета симфония, а Анто
нин Дворжак създава потри
сащата Девета симфония „Из 
новия свят". Дебюси написва 
„Следобедът на един фавн". В 
областта на литературата съ
пщта естетика от края на века 
ражда „Смъртта на Тинта
жил" на Метерлинк, ,,Триум
фът на смъртта'' на Габриеле 
Д' Анунцио и изuестната „Жи
uот и песни" на Райнер Мария 
Рилке, която десет години пре
ди „Малте Лаурицс Бриге" 
поставя началото на мсщерния 
роман. В областта на 11ласти
ката скулптурната група 
,,Гражданите на Кале" на Ро
ден изпреварва времето си; по
добно противопоставяне меж
ду днес и утре предлага в с1ю
ите работи върху стъкло и 
дърво Емил Гале, който тво
ри в Нанси. Същото праuи и 
художникът Огюст Реноар с 
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плснерите си. В същата годи· 
на художникът прави портрет 
на Берта Морисо и очаква 
ражнането на сина си Жан. 
Той именно ще бъде един от 
онези, които ще доведат до 
кулминация „светопрожекци
ята". 

ДВИЖЕНИЕ ВЪРХУ 
ЦЕЛУЛОИДА 
Съществена роля в интересу-
1н11лата ни тема изиграва кни
гата на Етиен Жюл Марей 
,,Движението". В нея физиоло
гът резюмира всички свои ек
сперименти, започва1ци от 
графичния метод ( 1868) до 
хронофотографията (1881), ко
ито са огромната крачка, пред

шестваща прожекцията на Бу
леварда на ка11уцините на 25 
декември IR95 година в Па
риж. За да може препизно да 
анализира различните форми, 
честотата и бързината на дви
жението при човека и живот
ните, Марей поставя в една 
точка измисления от него хро
нофотограф, който фиксира 
върху целулоидна лента с дъл
жина от 1 до 4 м и ширина 90 
см серия от последователни 
снимки. С хронографа Марей 
фактически поставя началото 
на техническата основа на ки
нематографа. Но той разтърс
ва и научната мисъл. На 28. Х. 
lR94 година Марей показва 
пред членовете на Академи
ята на науките филм, възпро
извеждащ фазите при падане
то на една котка. Движещата 
се фотография позволява да се 
види, че от инерцията на соб
ственото си тяло котката се 
превърта. Тази теория живо е 
дискутирана в кран на 1894 го
дина. По този повод Алфонс 
Але иронизира: ,,Ясно е с как-
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,,Оkоло kaбuнama" cOemonaнmoмuмa на РеUно, 1894 а. 

во се занимават тези тъпана
ри, вместо да работят." 
Движението се постига чрез 
бърза панорама с техниката на 
анимационната прожекция. 
Прожектиращият хронофо
тограф на Марей, въведен в 
употреба през 1892 година, не 
донася пълно удовлетворение: 
лентата няма перфорация, об
разите не са равномерно раз
пределени. Фоноскопът на 
Жорж Демени, асистент и 
сътрудник на Марей, дава доб
ри резултати, но количество
то на прожектираните образи 
си остава ограничено: хроно
фотографските клишета (око
ло 30 на брой) са наредени ди
апозитивно върху подобен на 
чаша диск, който от своя стра
на е разположен във вътреш
ността на един фенерообразен 
прожектор. 
Марей, човек на науката, смя
та апарата много по-добър от 
старото си откритие ( зоотро
па) и се надява, че това е един 
нов начин за получаване на 
жадувания синтез. Демени 
обаче мечтае да създаде с по
мощта на хронофотографска
та прожекция спектакъл от 

достоверни изображения, кой
то да бъде показван в специ
ални зали срещу заплащане.' 
През 1894 година точно тези 
различни възгледи върху изоб
ретението предизвикват кон
фликт между двамата откри
ватели. Две години по-късно 
Демени организира общество 
на фоноскопа, посветено на 
експлоатацията на открити
ето на Марей. Марей обаче се 
противопоставя на това. Де
мени; който през 1892 година 
е началник-лабораторията на 
Физиологическия факултет в 
Парк де пренс, решава сам да 
продължи своите комерчески 
експерименти. На 27. VII. 1894 
година той получава сертифи
кат към патента си от 1893 го
дина, който описва камерата 
в истинската й същност. Това 
е важна виза за усъвършенст
ване на системата на влизане 
на лентата в апарата с помощ
та на една стоманена дръжка, 
чудновато разположена върху 
диск, който, въртейки се, ре
дува върху лентата движени
ето и спирането. Този механи
зъм ще бъде възприет и уни
версиализиран в камерите и 
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прожекционните апарати от 
1895-1900 г. През септември, 
след като напуска Физиологи
ческия факултет, Демени за
почва да продава камерата и 
прожекционните си апарати 
(фоноскопите). Той се обеди
нява с представителя на целу
лоидната лента във Франция 
Жорж Уилям де Бетс и това 
обединение ще стане главният 
конкурент на Луи Люмиер 
през 1895 година. ,,Хронограф 
за всички" е почти реалност
през 1894 година всеки може 
да nрави филми. Старото 
изобретение на Марей ще бъ
де комерсиализирано с голя
мо желание през следващата 
година благодарение помощ
та на новия директор на Обе
динението по фотография Ле
он Гомон. То не постига кой 
знае какви успехи, но смело
то начинание на Демени дава 
тласък на хората на бизнеса и 
науката, които вече са разбра
ли важността на „движещата 
се фотография". 

ИГРИТЕ НА ОГЛЕДАЛОТО 
В „ОПТИЧЕСКИЯ ТЕА ТЬР" 
Два известни примера дават 
знак за продължение на екс
периментите - този на Емил 
Рейно, който още от 1882 го
дина привлича тълпата в своя 
оптически театър в музея Гре
вен; и този на Томас Едисън, 
който се обогатява с кинетос
копа. Рейно предпочита чрез 
модерната хронофотография с 
нейните черно-бели снимки да 
създава блестящи движещи се 
образи, прожектирани от ма
гическия фенер и праксинос
коп - устройство, което съче
тава движение на образите и 
огледала, патентовани на 30. 
VIII. 1877 г. ,,Оптическият те
атър" представлява трикова
машина с плоски и призма
тични огледала. През 1894 го
дина Рейно подновява репер-
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тоара си с представлението 
,,Сън край камината" (лента, 
дълга 29 метра, съдържаща 
400 ръчно нарисувани изобра
жения) и „Около една кабина" 
(лента от 45 м с 636 нарисува
ни на ръка изображения). Пос
ледното творение, истинско 
чудо на поезията, разказва не
удачните авантюри на един 
,,воайор, който наблюдава да
мите по плажовете, но вижда 
чайките, летящи по прекрасен 
начин тъкмо благодарение 
последните работи на Марей 
върху полета на птиците. Чрез 
дългите си ленти с перфора
ция, с озвучените и музикал
но съпроводени прожекции 
Рейно разработва стила хро
нографски спектакъл. 
Най-после, с помощта на 
праксиноскопа двамата лион
ски индустриалци и изобрета
тели Огюст и Луи Люмиер 
усъвършенстват своите търсе
ния върху синтеза на цветове
те (патентовани на 14 XII. 
1894 г.). Играчката, измисле
на от Рейно, им позволява 
чрез въртенето на апарата да 
наслоят изображението на три 
прозрачни чаши (червена, зе
лена и синя). След .това вече 
върху всяка чаша се поставя 
позитивно фотографско ко0 

пие, отговарящо на всеки от
тенък. Скоро обаче, през 1894 
година, един друг апарат съби
ра в едно очакванията на бра
тята Люмиер: кинетоскопът 
на Едисън. 

„ПИЙПШОУ"-ТО 
НАЕДИСЪН 
Тази революционна „кутия на 
образите" се появява в Амери
ка точно в разгара на пълна 
индустриална експанзия със 
своите зрелищни открития 
( електрическата крушка на 

Едисън, телефона на Греъм 
Бел, бодливата тел на Гли
дън ... ), с манията да се строят 
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Фоносkоnьm на Деменu (граВюра), 1892 г. 
жп линии, с електрическите ват рентабилен бизне.с. Хроно
си трамваи. Филмите от кине- фотографът на Марей си оста
тоскопа на Едисън, черно-бе- ва по-скоро чисто научен екс
ли или рисувани на ръка,. не- перимент, а не истински ма
ми или с музикален съпровод, сов спектакъл, каквато била 
са дълги около 15 м, широки мечтата на Демени. Първият 
35 мм и са перфорирани в ин' ,,говорещ кинетоскоп" се отк
тервал, близък до съвремен- рива в събота, 14 април 1894 
ния. Гледат се през огромни година, в Ню Йорк, с десет 
лещи, докато преминават с го- филмчета: ,,На пясъка", ,,Из
ляма скорост, без прекъсване, ложба на коне", ,,В бръснар
през вътрешността на една ницата", ,,Цирк Бертолди" (с 

дървена кутия, висока около дикторски текст), ,,Борба", 
123 см. Движението се осъ- ,,Бертолди" (акробатика), 
ществява чрез въртящ се диск, ,,Сцена в ковачницата", ,,Пла
снабден с малко прозорче. нински танци", ,,Трапец", 
Снимките се правят с камера „Петли". Апаратът на Едисън 
- кинетограф. Първите фил- вече може да започне светов
ми, снети през 1894 г. в Уест ното си „турне": на 17.Х. 1894 
Орейндж от асистента на Еди- година той е вече в Лондон, а 
сън, У илям Кенеди Лори Дик- на 27. XII -в Амстердам. През 
сън, запечатват удоволствията 1895 година той обикаля цяла 
и безпокойствата на америка- Европа. При_стигането му във 
неца от тази епоха: секса, на- Франция е много спорадично. 
силието, наркотиците и расо- Споменава се за края на юли, 
вите проблеми. Той създава и 1894 г. в Париж, когато гър
няколко филма с исторически кът Жорж Георгиадис, работ
и научни сюжети. ник при Едисън и братята Хо
Патентован през 1891 г., окон- лан, предоставят един i<ине
чателно завършен през 1893 г., тоскоп на журналиста Анри 
ки·нетоскопът слиза в употре- Фламан от „Магазин пито
ба едва през 1894 година. И то- реск". През септември кине
ва е голям успех. В САЩ при- тоскопът е инсталиран в те
емът е от изключително зна- леграфо-пощенската зала на 
чение. Филмите веднага ста- ,,Петит Паризиен" в Мои-
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мортр на разположение на 
всякаква публика. На 1 октом
ври 1894 година братята Вер
нер откриват първия „гово
рещ кинетоскоп" в Париж, на 
Рибнии булевард. Техните про
жекции са конкурирани от 
Шарл Пате, който от 9 сеп
тември 1894 година продава 
фонографи. На 16 октомври 
братя Вернер създават финан
сово общество за експлоата
ции на изобретението на Еди
сън. ,,Прекрасната кутии" раз
търсва парижани и в кран на 
годината братя Вернер откри
ват втори салон на площад 
,,Опера". Някъде около ноем
ври или декември 1894 г. Луи 
Люмиер, подкрепен от Деме
ни, който търси нови пътища 
за усъвършенстване на пос
тигнатото, се явява при него 
за проверка на камерите, лен
тите, прожекционните апара
ти. Възможно е Люмиер да е 
изпробвал по улиците на Па
риж и изобретението на Еди
сън, защото всъщност той ши
роко е повлиин от американс
ката и френската техника, ко
гато в началото на 1895 годи-

на дебюtира със своя „синема
тограф". 

ТЪРСЕНЕ 
във всички посоки 

И така, 1894 г. е доминирана 
от Демени (,,Движението"), 
Рейно (,,Около кабината"), 
Едисън (кинетоскопът); опи
тите вървят във всички посо
ки и всички смиели, макар че 
тенденцията е една -:- да се пе
челят пари от движещата се 
фотография.· Патентован на 
27. XII. 1893 г., ,,Кинематогра
фът" с неперфорирана лента, 
експериментиран от Гийом
Були, продължава да се движи 
и през 1894-та. Тази камера
кинематограф веднъж вече е 
патентована, през 1892 г. (28.
Il.). Във втората си „версия" 
кинематографът на Боли е
изменен така, че камерата е в 
състояние да обслужва и про
жекционния апарат - идея,
която се подхваща по-късно от 
Луи Люмиер. На 25. 1. 1894 г. 
в САЩ Чарлс Чейс изобретя
ва гигантски „Stercopticon pan
orama machine", където пано
рамните снимки са прожекти-

Onmuчeckuяm meamъp на Реuно (араВюра), 1892 а. 
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рани с помощта на около де

сетина „магически фенери", 
монтирани върху батерии. Съ
щата година системата е де
монстрирана в Чикаго, върху 
екран от 48-метрово платно, 
високо около 4, 5 м. На 5. IV. 
1894 г. англичанинът Джон 
Хилъри Колингс започва да 
изполва този тип прожекции 
за рекламни цели. Много бли
зо до теорията на Марей, 
французинът фернан Госар 
създава нова хронофотограф
ска камера с въртящ се обек
тив. На 25. XI. 1894 г. немецът 
Отомар Аншуц прави прожек
ции на движещи се фотогра
фии в залата на берлинската 
поща, на Ораниенбургер щра
се. Също в Германия Макс 
Складановски·снима няколко 
кадъра с камера собствено 
производство. 

КЪМ ПРОЖЕКЦИЯ 
НА ДВИЖЕНИЕТО 
Комерсиалният успех на кине
тоскопа в Америка предизвик
ва много скоро нови търсении. 
От една страна, подновяват се 
35-милиметровите филми от
кинетоскопа. От друга страна, 
докато много хора работят по 
усъвършенстването на кине
тоскопа, някои вече започват 
да прожектират филми напра
во на открито. На 15. VI. 1894 
г. Уудвил Латам и двамата му
синове молят Диксън, асис
тента на Едисън, да заснеме
шеструндовия мач между
Майкъл Леонард и Джак Къ
синг. Братята Латам разбират 
за разлика от Едисън, че бъ
дещето на откритието не.е в 
оптическата кутия за няколко 
,,гледачи". Започва производ
ството на „magique lentern 
kinetoscope" (магически фе
нер-кинетоскоп) за демонст
рации пред широка публика, 
която би плащала билетите
си. Еужен Лост, работил в ате-
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лието на Едисън, и Уилям 
Диксън, сътрудник при създа
ването на кинетоскопа, пома
гат на братята Латам да конс
труират прожекционен апарат 
въпреки забраната на Едисън. 
В самия край на 1894 година е 
изработен прототип на кине
тоскопа. През февруари 1895 
година Ууди Латам прави 
<рилм, а на 25. IV. 1895 г. в Ню 
Иорк пред пресата е демонст
риран прожекционен апарат. 
Това е около месец след сеан
са на братя Люмиер в „Societe 
d'Encouragement" в Париж (22. 
III. 1985 r. ). Диксън, който съз
нателно излъгва шефа си (той
напуска ателието му. в Уест
Орейндж на 2. IV. 1895 r.), съ
що помага за създаването на 
нов вид кинетоскоп, наречен 
„мутоскоп", който разлиства 
тетрадка с фотографии, показ
ващи различни фази на движе
нието. Мутоскопът е патенто
ван от Херман Каслер на 21.
XI. 1894 r. Следващия месец 
Диксън; Каслер, Хари Марвин 
и Джон Прос започват произ
водство на камера, наречена
„мутограф", която ще започне
да работи през март 1895 го
дина. Пак в САЩ Чарлс френ
сис Дженкинс депозира на 24.
XI. 1894 година патент за оп
ростен кинетоскоп, наречен
,,фантоскоп". Лентата с кръг
ла перфорация е по-ефектив
на от тази в „кутията на Еди
сън". Осветлението се получа
ва с помощта на електричес
ки въртяща се ампула. Джен
кинс произвежда и свои фил
ми с „кинетографична каме
ра", патентована на 12. XII.
1894 година. И така през 1894
година камерите снимат нав
сякъде из Европа и Америка. 
КИНОТО вече пише първата 
си филмография.
Благодарение на откритията
на Марей и Едисън се ражда

производство, повече или по
малко доходно, което само за 
две години ще се превърне в 
модерна филмова индустрия. 
На „новодошлите" през1895 
година не им остава·нищо дру
го, освен да слеят техниката на 
магическия фенер и на хроно
фотографа. Трудно и деликат
но сливане, което ще успее на
пълно едва при Луи Люмиер, 
чийто „кинематограф" първи 
отговаря на всеобщите очак
вания. Скоро той ще бъде пое-
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Mymockonъm на Каслер, 1894 а. 

ледван от Анри Жоли, Жорж 
Уилям де Бетс, Грей и Октав 
Латам, Чарлс франсис Джен
кинс, Томас Армат, Уилям 
Кенеди Лори Диксън, Макс 
Складановски и др. И така -
през цялата 1895 година. 

Лоран Манонu 
(Из бюлеmuна, nocBemeн 
на nьpBomo cmoлemue·нa 

kuнomo, броu 5/1994 г., 

uзgageн ВьВ Францuя) 
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СПОМЕНИ НА АКТЬОРИ -

ВЕТЕРАНИ НА В-ЬАrАРСКОТО КИНО 

Спомените на няkои участници В пионерсkия nepuog на историята 
на българсkото kино, .записани през 1960.г., хВърлят 

сВетлина Върху реgица лlобопитни поgробности от тВорчесkия процес 
В оне.зи gалечни гоgини. В миналия брой преgстаВихме спомените 
на kинорежисьора Алеkсанgър Вазов. Tyk поместваме фрагменти 

от разkазите на изтъkнати аkтьори от Нароgния театър 

КОНСТАНТИН 

КИСИМОВ: 

Грежов ме покани да учас
твам във филма „След по
жара над Русия" ( 1928-
1929). Снимахме изключи
телно в Перник -при тол
кова първобитни условия, 
каквито сега е трудно да си 
представим. Нямахме нуж
ните прожектори и светли
ната, за да влезе тя до под
земието, се пречупваше с 
огледала и станиол. Така се 
снимаха и другите стари 
филми. Обаче се работеше 
с голям ентусиазъм. 
Грежов не беше лош ре
жисьор. Снеrо имаше два
ма руски емигранти - еди
ният от тях, Назаров - сега 
е на касата на Руския клуб. 
На мястото преди снимки
те правехме репетиция. На 
Грежов му прилягаше ре
жисьорската работа - той 
знаеше какво иска, имаше 
поглед върху нещата. Опе
раторът Владимир Термен 
беше мелез между бълга
рин и французин (той пос
ле замина за Париж). 
В „Безкръстни гробове" -

за участието им В kиното. 

постановка пак на Грежов, 
аз играя секретар-бирника, 
който иска да убие жената 
на героя, а nък убива себе 
си. И този филм беше сни
ман при първобитни усло
вия. Повече наблягахме на 
външните снимки -снимах
ме из полето край Връбни
ца. 
Следващото ми участие в 
киното беше в „Грамада". 
Александър Вазов ни пови
ка през 1935 година, ·след 
като завърши театралният 
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сезон, и ни отведе в Коприв
щица. И тук работихме с 
първобитни средства, но 
при много хубава организа
ция. И Грежов, и Вазов уме
еха да си организират рабо
тата и свършваха бързо със 
снимките. ,,Грамада" бе 
заснет за едно лято. Този 
филм струваше скъпо на 
Александър Вазов, заради 
него той си продаде апарта
ментите, но с актьорите 
постъпи честно - на нико
го не остана да дължи (бе
ше организирал даже и стол 
за артистите в Копривщи
ца). Скъпо струваха и кос
тюмите, и перуките. За из
дигането на самата „грама
да" трябваше цяло едно се
ло да събира камъни с ка
руците си. 
При снимането на послед
ната сцена - Цеко върху 
,,грамадата", -за да се ими
тира дъжд, ме поливаха с 
маркучи, а сетне мокър ме 
откарваха направо в театъ
ра. Не знам как не се раз
болях. Макар и при такива 
първобитни условия, рабо
техме с голяма любов и 
филмът стана доста хубав и 
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се ползваше с грамаден ус
пех: прожектираше се от 7 
часа сутринта до 1 часа ве
черта в няколко кина еднов
ременно. Имахме една осо
бено хубава сцена - когато 
давах Цена на Халит ага: 
снимахме пред къщата на 
Каблешков. Божил Сто
янов играеше Халит ага 
(той беше помощник-ре
жисьор в Народния театър, 
а по-късно загина при бом
бардировките). Иван Не
дялков играеше попа, кой
то отправя проклятието. 
Вечер се връщахме от сним
ки гримирани и старите ба
би, които седяха край вра
тите по пейките, ставаха да 
целуват ръка на „попа", а 
той ги благославяше. 
По време на снимането 
през юли гледам хората бо
ядисват къщите си в бяло. 
Ядосах се, питам ги: ,,За
що?" - ,,Кметът ни накара, 
казват, -цялата главна ули
ца искам да бъде бяла." -
„Какъв е тоз кмет бре, я 
слизайте да отиваме при не
го!" Отиваме в общината, 
аз през цялото време викам, 
ругая, възмущавам се. На
мираме в кафенето проф. П. 
Стайнов, Азманов и др. 
Търсим кмета, питаме как 
може да даде такова нареж
дане. А той да бил там, че 
като го почнах: ,,Как имате 
съвест, как можахте да да
дете такова нареждане?" -
,,Дадоха ми идея едни ху
дожници-скулптори да бо
ядисваме къщите според 
паметника, който наскоро 
бе издигнат (а той беше 
бял)." Но аз възпрях тази 
инициатива и така къщите 
успяха да се запазят таки
ва, каквито са били, с цяла
та си старинна прелест и 

оригиналност на тоновете. 
Друг филм, в който съм 
участвал, беше „Изкупле
ние" на Б. Грежов. В него 
играя един босяк, когото на
емат да сече дърва. Той се 
среща с героя на филма ( из
пълняван от Борис Ми
хайлов) и става приятел с 
него. За този филм нямам 
цялостна представа, тъй ка
то го правихме на части. 
Започнахме и един друг 
филм, който остана неза
вършен. Играех там един 
авиатор. Правехме снимки
те на 4-ти километър. 
Такъв един незавършен 
филм снимахме още през 
1929 година. Тогава П. К. 
Стойчев беше директор на 
Народния театър и ·бе за
почнал да снима филм -ис
каше да направи „Под иго
то". Почнахме снимките, аз 
там щях да играя три роли 
-Мунчо, Колчо и едно зап
тие. Правихме една снимка
в Борисовата градина, в бо
ровата гора. Ние, заптиите,
очаквахме Огнянов, за да го
хванем. Тогава го напада
едновременно глутница
вълци и нашата група. Пус
наха едни дресирани воен
ни кучета. Снимаха на сняг
и станаха много хубави
снимки. Но от филма нещо 
не излезе. Махнаха Стойчев
от директор на Народния
театър, артистите не иска
ха да играят при него и та
ка идеята пропадна.
След 9. IX. започнахме „Ка
лин Орела". Продуцент бе 
Александър Христов, заед
но с режисьора Борозанов
и оператор Холиолчев. Но 
тогава стана национализа
цията и филмът бе завър
шен като държавен. В него
аз играх чичо Стоян.

к и н о 

НАШАТА ИСТОРИЯ 

Повечето външни снимки 
правихме в Жерав на, а вът
решните - в Студиото на 

· ,,Любен Каравелов". Про-
тотип на Чичо Стоян е Бла
гоев -водачът на социалис
тите.
Във филма „Под игото" иг
рах Колчо Слепеца. Сним
ките правихме почти изця
ло в Копривщица и тук на
ул. ,,Л. Каравелов". Сега ве
че държавата даваше сред
ства, имаше по-нови апара
ти и съоръжения. Трябваше
да се създаде голям филм,
с много действащи лица, с
много масови сцени.
Във филма „Героите на
Шипка" играех Сюлейман
паша. Имах снимки на
Шипка, на Нови хан и в
Копривщица. Режисьорът
Василев бе наистина един
голям режисьор, който ра
ботеше извънредно прециз
но и ни запозна с много но
ви неща.
Във връзка с този филм ра
зучих биографиите на всич
ки големи паши - Сюлей
ман, Осман и др. Те са би
ли големи хора, завършили
военни академии в Париж,
Лондон и другаде. Ние не
сме се борили с простаци,
както по някой път се смя
та, а с културни хора, с вис
ше военно образование.
Сюлейман бил зет на сул
тана и бил вторият човек
след него по значение -
главнокомандващ на всич
ки турски войски. Той бил
много жесток човек, който
не търпел никакво противо
речие. У смирявал е бунто
ве в Албания с голяма войс
ка. Проучих подробно стра
тегията на Сюлейман -той
е изградил гениален план,
който обаче не е бил осъ-
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ществен. 
Дадоха ми един чер военен 
кон, много луд. Той веднъж 
така се разигра, че докато 
го озаптя, едва останах жив. 
Във филма „Точка първа" 
на Боян Дановски играх ку
ция книговезец - Бармалей. 
Този филм снимахме на ул. 
„Шипка", в една ударена от 
бомба къща. 
Във филма „Хайдушка клет
ва", който снимахме в с. Бу
ново, играх чорбаджи Йорда
ки - един джанабетин. 
Последният ми филм бе 
,,Хитър Петър", в който иг
рах Хаджи Костаки. Снех
ме го бързо, за едно лято. 
Сега участвам във „Вятър
на та мелница" в ролята на 
дядо Бальо - стар архе
олог-самоук, прост човек, 
добър по душа, с вътрешно 
съзнание за ценността на 
археологическите находки. 
През 1949 година получих 
Димитровска награда I сте
пен за актьорско майстор
ство (за ролите ми Арнолд 
в „Училище за жени", сър 
Андрей - в „Дванайсета 
нощ", Подкальосин в „Же
нитба" и изобщо за творчес
твото ми в театъра). 
През 1949 година получих 
едновременно и II награда 
за филмово изкуство ( за 
„Калин Орела" и изобщо за 
творчеството ми в киното). 
Пак тогава получих и зва
нието „Народен артист". 
Имам два пъти орден „Г. 
Димитров", ,,Почетен 
гражданин на столицата" 1 
степен и „Почетен гражда
нин на В. Търново". Имам 
и други ордени от Първата 
световна война за граждан
ски и военни заслуги. 

15 ноем6рu 1960 г.

СТЕфАН САВОВ: 

В роляmа на Bumaн Лазаров 6 
' 

"ТреОоаа" 

Първият филм, в който 
участвах, беше „Над безк
ръстни гробове". 
Една вечер писателят Бон
чо Несторов и кинорежи
сьорът Борис Грежов ни 
събраха - няколко млади 
артисти - в едно питейно 
заведение: ,,Копривщица" 
на ул. ,,Раковски", за да ни 
прочетат един сценарий за 
филм. След прочита те съ
общиха и кой от нас коя ро
ля ще играе. На мене въз
ложиха да играя брата на 
героя (изпълняван от Вла
димир Трендафилов), кого
то убиват през септемв
рийските събития. Аз се 
връщам в село и научавам 
кой е убиецът на моя брат. 
Тогава запитах сценариста 
и режисьора какъв съм аз, 
откъде и защо идвам в се
ло, за да науча тази вест. 
,,Ами така, идваш си в се
ло." Тогава аз им казах, че 
не мога да играя роля, без 
да знам какъв съм и защо 
правя едно или друго. И по
неже те не можаха да ми от
говорят, аз им предложих 
да бъда войник от_I-ви ко
нен полк, който си отива в 
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отпуск (толкова �овече, че 
аз сам бях служил като ка
валерист). 
Когато започнаха снимки
те, дълго време ме снимаха 
как ходя, как оглеждам 
прекрасната природа, как 
весело си подсвирквам и пр. 
А понеже беше лятно вре
ме, бях облечен в тънка лят
на куртка. В село снимаха 
как научавам кой е убиецът 
на брат ми (а той се изпъл
няваше от Кисимов). Пред
ставен е един момент, ко
гато го срещам в една глу
ха уличка. Грежов ми каза, 
че сега ще снима именно 
как се приближавам до не
го, спирам го, гледам го 
зверски, хващам го за реве
ра на палтото и го блъскам. 
Тогава аз му казах, че не 
може един брат по такъв 
на чин да се отнесе с убиеца 
на своя брат. Той трябва да 
направи нещо по-голямо, 
още повече, че улицата е 
глуха. Предложих му да 
грабна Кисимов и тъй като 
той е доста лекичък, да го 
пухна в земята. Грежов оба
че не се съгласи с това. А 
пък аз си помислих, че мо
же би в мое лице той е ис
кал да даде някакъв благо
разумен младеж. 
Филмът беше готов. Беше 
направен и монтажът: Но 
един ден през ноември ми
казаха, че ще снимат пак 
как отивам на село. А този 
ден беше много студено, 
прехвърчаше сняг. ,,Ами се
га? Как ще продължа сним
ките с тази лятна куртка?" 
Е, естествено, под нея обля
кох една фланела и почна
_ха да ме снимат: ту как хо
дя, ту как оглеждам наляво 
и надясно - същото, което 
снимаха и по-рано. Помие-
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ли:х си, че първите ми сним
ки не са излезли добре. Дой
де и премиерата. Преди то
ва филмът не ми беше по
казан. Искаха да ни изнена
дат. Дойде моментът, кога
то отивам на село. Толкова 
продължително ходих на 
екрана, че мене ми се сто
ри дали не ходя вече 10 ми
нути. И сам се отегчих от 
това, което гледах. А в този 
момент едно момче от пър
вите редове извика с цяло 
гърло: ,,Стига си ходил бе, 
еййй, омръзна ми да ти гле
дам чизмите!" Аз потънах 
в земята от срам. 
След премиерата разбрах, 
че цензурата съкратила ня
кои части от филма и авто
рите решили да запълнят 
метража с моето ходене. 
Като разсмяха с това цяла
та публика. 
Но ето че дойде и момен
тът, когато срещам убиеца 
на моя брат. Цялата публи
ка беше настръхнала и с не
търпение очакваше да види 
как ще отмъстя за брат си. 
Чух до мене един гражда
нин, който казваше на же
на си: ,,Сега ще си получи 
каквото заслужава." Но ко
гато аз само блъснах Киси
мов, в залата се чу едно съ
жалително и разочаровано 
„О, о о о!" В тоя момент ми 
идеше да убия режисьора. 
Аз не убих режисьора; но 
мене ме убиха. През оня но
емврийски студен ден така 
жестоко простинах, че бъб
рекът ме заболя и след две 
операции на третата тряб
ваше да го извадят. 
След този филм един ден ме 
намира Гендов и ме кани да 
участвам в неговия филм 
„Бунтът на робите", като на 
мене възлага ролята на 

Левски. Имал съм високо 
чело, руси къдрави коси и 
сини очи, така че с малки 
поправки на лицето щял 
съм много да приличам на 
Левски. Аз обаче не се съг
ласих, защото разбирах кол
ко е трудно и опасно да съз
дадеш един исторически об
раз, да създадеш светец на 
цял един народ, борец, ко
гото всеки си представя по 
своему. А �н от това имах 
един много пресен случай: 
в Народния театър по няка
къв повод се даваше едно 
утро, като накрая трябваше 
да се играят две действия от 
една пиеса на поета Еману
ил Попдимитров - за Ботев. 
В нея в ролята на Ботев 
участваше артистът Нико
ла Икономов, а в ролята на 
Венета - Невяна Буюкли
ева. Вдигна се завесата: Ве
нета - Буюклиева е на сце
ната, оправя миндерите и ... 
влиза Ботев - Икономов. 
Той толкова много прили
чаше на Ботев, че цялата 
публика ахна. В това време 
Ботев трябваше да произне
се слово. Когато Икономов 
произнес� първата дума
,,Венето... със своя харак
терен глас, цялата илюзия 
рухна. Публиката започна 
да излиза от салона. И аз ре
шително отказах. 
Филмът беше снет, като ро
лята на Левски играеше 
Гендов. И филмът се игра 
само три пъти на две днев
ни и едно вечерно представ
ление. Публиката толкова 
се е възмутила, че вероят
но много хора са пожелали 
да се забрани филмът и той 
наистина беше свален. 
След това участвах във 
филма „Грамада" на ре
жисьора Ал. Вазов. На ме-
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не се падна ролята на Ка
мен. Аз бях водач на конна 
чета и тъй като съм служил 
като кавалерие-т, много ми 
допадаше да яздя, да държа 
знамето и да водя на коня 
пред мен Цена; Спомените 
ми за този филм са много 
хубави, защото всички, ко
ито участваха, не жалеха 
нищо, за да се постигне до
бър резултат. 
Имаше много трудни сним
ки, КОИТО ПО НЯКОЛКО ПЪТИ 

се повтаряха, но никому не 
минаваше през ум да про
тестира ( при това тогава не 
се плащаше на снимачен 
ден). Дори при една сним
ка се случи така, че конят, 
който яздех, се спъна и аз 
се преметнах през него, но 
това мина и замина, като че 
не е било. 
Жалко, че почти нищо не е 
останало от този филм, а 
той беше един от първите 
наши говорещи филми, в 
него имаше много хубави 
сцени и въобще се чувства
ше Базовата „Грамада". 
Докато при сегашните фил
ми режисьорът се занима
ва изцяло с актьорите, то
гава се снимаше направо, 
без никакви репетиции, до
ри често пъти текстът се 
научаваше на самия терен. 
Играех себе си, бях млад чо
век и не съм търсил превъп
лъщение. За Кисимов е би
ло по-трудно. Артистката 
Невяна Милошева беше 
много хубаво момиче и из
пълняваше добре ролята на 
Цена. 
Филмът беше приет много 
добре, много се игра и Са
шо Вазов взе доста пари, с 
които си купи апартаменти. 
Но след една-две години не 
знам кой дявол го накара, 
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та постави „.Настрадин Хо
джа и Хитър Петър", кой
то филм просто нямаше ни
какъв успех, и за да запла
ти парите, които беше хвър
лил за филма, той бе при
нуден да продаде апарта
ментите. 
Участвал съм и във филма 
,,Сватба". Осъждат Бороза
нов, че се е съгласил да пра
ви такъв филм, идеята на 
който според мене беше 
другарството между бъл
гарския и немския войник 
на фронта и в тила. Твърде 
е възможно този филм да е 
минал през тогавашната 
цензура, да е правен със 
знанието на отговорните 
фактори, но според мене 
Борозанов просто е бил по
канен от продуцента (не 
помня кой) да режисира 
филма. И тъй като тогава 
се водеше такава политика 
- ние бяхме всецяло прода
дени на немците, а това е
било и първият му филм, ес
тествено, той се е съгласил
да го снима. Тези, които се
га го критикуват и осъждат,
не са прави, защото, ако те
бяха поканени тогава да
снимат такъв филм, и те
щяха да се съгласят. Ако
сме съгласни с тях, следва
да винят и нас, артистите,
които участваме в този
филм, а най-вече - мене,
тъй като аз изпълнявах ро
лята на младия немски офи
цер.
Изпълнявах ролята на бъл
гарски, като тук-таме каз
вах по някоя дума на немс
ки. По сюжет аз наистина
се женя за една българка. А
на фронта става шеговита
сватба. Филмът имаше
щастлив край. Повече ни
що не мога да си спомня за

ТОЗИ филм. 
Следващият ни филм е „Ка
лин Орела". Още преди 9-и 
септември продуцент беше 
предложил на Борозанов да 
направят филм по пиесата 
на Икономов - ,,Калин Оре
ла". Ние с Борозонов бяхме 
големи приятели - може би 
еди_нствените актьори в те
атъра, които бяха създали 
помежду си такава прекрас
на дружба. Той ми съобщи, 
че се е съгласил да снима 
филма, и много искаше са
мия герой да играя аз. Но 
тъй като Иван Димов го иг
раеше в· театъра, общо бе 
решението да играе той ро
лята, а на мен възложиха 
ролята на Чорбаджи Чер
ньо. Образът на Черньо ми 
беше ясен още от пиесата, 
макар че аз там не играех. 
Като се пазех да не играя 
,,злодей", мъчех се да пред
ставя един обикновен чор
баджия, който навремето си 
е направил едно злодеяние, 
помъчил се е да го забрави 
и което изведнъж възкръс
ва, когато пред очите му 
застава Калин Орела - чо
векът, когото той смята за 
отдавна умрял. 
Тук режисьорът още не ра
ботеше с актьорите, защо
то се смяташе, че всеки, 
който играе във филма, има 
пред себе си ясен образ от 
.пиесата. За мене ролята бе
ше много лека. Лошото бе
ше, че не ми направиха до
бър грим - най-вече вежди
те. Вероятно за да ми при
дадат по-зловещо лице, те 
ми направиха остри, черни 
вежди. И защо режисьорът 
не е видял това още след 
първите проби - не ми е яс
но. Можеше да се повторят 
снимките с друг грим. 
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Филмът беше сниман в 
Атия, в Жеравна, сред 
Средна гора, на пътя от 
Стрелча за Копривщица и 
в София, близо до Горна Ба
ня. 
9. IX. филма не беше готов,
но поради социалното му
съдържание държавата взе
в ръцете си по-нататъшно
то му производство и така
той стана първият филм на
Студията за игрални фил
ми.
Следва филмът „Тревога".
Това е според мене най-ху
бавият филм, който е съз
дал един от нашите първи
режисьори -Захари Жан
дов. Аз смятам, че няма да
бъде пресилено, ако кажа и
мнението си, че той и досе
га си остава, въпреки мно
гото филми след него, най
хубавият филм на нашата
кинематография_.
Аз бях играл ролята на Ви
тан Лазаров в пиесата „Тре
вога", която се играеше в
Народния театър. Там по
общо признание аз бях мно
го добър и когато ми се въз
ложи ролята във филма, за 
мене не беше изненада.
Приех това предложение с
радост. Дори и текстът във
филма с много малки изк
лючения и някои сцени, ко
ито имаше във филма, а в
пиесата нямаше, беше съ
щият както и в пиесата. Та
ка че образът на Витан Ла
заров за мене не представ
ляваше трудност, а следова
телно нямахме репетиции с
режисьора. Играех ролята .
така, както и II пиесата. Са
мо че аз никога не забравях,
че играя пред апарата, и до
като на сцената можех да си 
позволя по-голямо движе
ние, повече жестове, по-ос-



62 

три изрази с лице и ръце, ту
ка всичко това трябваше да 
бъде малко по-плавно, по
сдържано. Тежко е, разби
ра се, за актьора, когато му 
определят: ,,Ти ще се дви
жиш от тази черта до тази 
черта, а на тази черта ще 
спреш." Но на мене ми бе-. 
ше добре известна специфи
ката на филма и аз никак 
не протестирах, когато 
Жандов ме връщаше по два 
и три пъти. Ние се сприяте
лихме с Жандов, така да се 
каже. - залюбихме се, а та
кава една любов, приложе
на в изкуството, не може да 
не даде резултати. И аз смя
там, че образът на Витан 
Лазаров е много сполучлив 
и вероятно затова получих 
за него Димитровска награ
да. 
Тука е мястото да отбеле
жа, че Жандов не сполучи 
с някои образи във филма, 
а именно с жената на Витан 
Лазаров, актрисата от Вар
ненския народен театър -
Надя Станиславска; с дъ
щерята - Каролина Ганче
ва не е актриса, и със зетя -
Ганчев. Несполуката с те
зи образи аз намирам не 
толкова в това, че тримата 
са неподходящи за ролите '

напротив, Каролина Ганче
ва бе съвсем подходяща, -
отколкото в начина, по кой
то Жандов работеше с тях. 
На тези тримата той прос
то искаше да наложи своя 
начин на изказване, с дру
ги думи, той им налагаше 
как да говорят: в жест, в ми
мика, в интонация. Той из
плаши тези хора (на мене 
лично Станиславска ми е 
доверявала, че тя се плаши, 
когато почне да снима). И 
аз често пъти влизах в пре-

рекания с режисьора при 
известни фрази, например 
на Каролина Ганчева. Каз
вах му: ,,Не и налагай тво
ето, остави я да го каже та
ка, както тя го чувства." 
Той обаче не ме слушаше и 
резултатът не можеше да 
бъде друг. 
Но в тоя филм хубави обра
зи създадоха Ганчо Ганчев, 
Рангел Вълчанов, Кунка 
Баева и др. 
Вторият филм на Жандов и 
втора моя роля при него е 
,,Септемврийци". 
Жандов ми каза, че от по
централните роли нямало 
подходяща за мене, но по
неже смятал, че аз съм му 
кадем, той настояваше да 
играя каквато и да е роля 
във филма. Съгласих се. 
Трябваше да играя генерал 
Петровски. Ролята - най
обикновена. Трябваше да 
представя един генерал, 
който е уверен в своята по
беда, че ще изгори живи 
партизаните, и който в края 
на краищата се убеждава, 
че всъщност партизаните 
са и по-хитри, и по-смели от 
неговите подчинени. 
И тъй като наскоро бях иг
рал ролята на един подобен 
генерал в пиесата „Разузна
ване" на Л. Стрелков - ге
нерал Чакъров, а не исках 
моят генерал да прилича на 
този от театъра, аз доста се 
позамислих какво да напра
вя с него, за да остане обра
зът в съзнанието на публи
ката. И измислих: когато 
генералът е сърдит, горна
та му устна играе и муста
кът му се движи. Направих 
го с мярка, два три пъти, не 
повече. Така че с този об
раз аз имах успех. 
Смятам, че въпреки широ-
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ките масови сцени в този 
филм, създадени прекрасно 
от режисьора, той не стои 
ПО-Пi>ре от „Тревога", нами
рам, че причината за това е 
най-напред в изпълнителя 
на централната роля. Той 
беше взет от един самоде
ен колектив - Любослав 
Стефанов, хубаво момче, но 
без своя актьорска индиви
дуалност. Тука Жандов пак 
се помъчи да се налага и у 
героя се чувства известна 
скованост. 
Друг филм, в който съм 
участвал, е „Неспокоен 
път". След „Под игото" на 
Дака Даковски беше възло
жено да направи филм по 
сценарий на Ст. Ц. Даска
лов, направен от писателя 
по една негова пиеса, игра
на в Народния театър. В нея 
аз не съм играл. 
В сценариото беше създаде
на една нова роля, доста го
ляма и отговорна, която в 
пиесата беше само загатна
та .. Аз съм артист, който 
схваща характера и особе
ностите на образа още при 
първото четене на пиесата 
или сценариото. Аз следя 
какво казват моите парт
ньори за мене, какво каз
вам аз и от самото начало 
още навлизам в образа. Мо
ята работа над всеки образ 
се състои в това, без да ви
кам и да крещя вкъщи, да 
следя с очи (не на глас) тек
ста и да мисля върху него. 
Така по-лесно го запомням 
ц най-лесно го възприемам. 
Така и при бай Стамен от 
„Неспокоен път" - още от 
самото начало за мен обра
зът беше ясен, защото той 
не е и сложен. Сложен бе
ше образът на средняка 
(Ив. Братанов) и на жена 
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му. 
Преди всяка снимка пра
вехме две-три репетиции на 
текста и играта, след което 
снимахме. Аз намирам, че 
този е най-хубавият филм 
на Дако Даковски. Докато 
в „Под игото" ние не мо
жахме да почувстваме гран
диозността на това, което 
става, тука, макар и в едно 
село, той разви филма си 
така, че той стана изрази
тел на едно особено, типич
но състояние на селянина в 
нашия живот през онова 
време. Имаше сцени, които 
беше създал самият ре
жисьор, и според мене той 
успя с този филм. 
Следвашите филми на Да
ко Даковски вървят по дос
тижения в низходяща сте
пен. ,,Тайната вечеря на 
седмаците" е по-слаб от 
,,Неспокоен път", а послед
ният му филм е още по
слаб. Намирам, че причина
та за това е главно в обща
та работа с един и същ ав
тор на сценария. Според 
мен Д. Даковски трябва да 
промени автора и да създа
де филм не със селски, би
тов сюжет. И тогава отно
во да се хвърли на тия сю
жети. 
Последният филм, в който 
съм участвал досег·а, е 
,,Урок на историята". Из
вестно е, че в Народния те
атър беше поставена пиеса
та „Лайпциг - 33", в която 
ролята на Г. Димитров се 
изпълняваше от Аспарух 
Темелков и от мен. Още 
през 1950 година съветски
ят кинорежисьор Лев Оска
рич Арнщам е бил написал 
сценарио за Георги Димит
ров с главна тема - проце
сът в Лайпциг. Сценариото 

му е било прието и той за
почва снимките в Рига, ка
то ролята на Георги Димит
ров е била изпълнявана от 
големия съветски артист 
Юровски. Обаче поради ня
какви обстоятелства сни
мането на филма е било 
спряно и едва в 1956 година 
е било решено то да продъл
жи. И то - в обща бълrаро
съветска продукция. 
Управлението на нашата 
кинематография е постави
ло условия някои от дейст
ващите .цица във филма да 
бъдат български. Особено 
са държали ролите на Г. 
Димитров и баба Парашке
ва да бъдат изпълнявани от 
български артисти. 
Пристига Арнщам в София 
и гледа „Лайпциr-33" с Те
мелков и с мене. Аз не съм 
знаел, че той е гледал. Той 
решил, че Г. Димитров 
трябва да бъде даден на 
мен, като е казал, че у мене 
намира и по-голяма прили
ка, и по-голям темпера
мент, и по-голямо задълбо
чаване. 
Извикаха ме в Студиото за 
игрални филми на пробни 
снимки, които Арнщам 
трябвало да представи на 
Художествен съвет в Мос
филм. Разбира се, тука аз 
трогвах с текстове от пиеса
та, но когато в Москва са 
решили, че аз притежавам 
данните, за да мога да се 
състезавам с другите двама 
кандидати за изпълнители 
на ролята - Юровски и Бон
дарчук, - на мен се възло
жи текст от сценариото, и 
то на руски език. Аз, разби
ра се, ползвах руски език, но 
МНОГО МЪЧНО ми беше да го
воря. Въпреки това аз на
учих криво-ляво текста на 

к и н о 

63 

руски и се явих на изпит. 
Юровски беше направил 
вече пробните си снимки, а 
Бондарчук направи своите 
след мен. И както по мне
нието на техническия и об
служващия персонал в те
атъра ние съдим за успеха 
на една пиеса, така и там, 
след последната ми проба, 
целият този персонал тръг
на след мене и един през 
друг се надпреварваха да ми 
казват: ,,Вы будете Димит
ров." И вярно, след прегле
да на пробите, Художестве
ния съвет е решил изпълни
телят на Г. Димитров да бъ
да аз. 
Отново бях извикан в Мос
ква и първите външни 
снимки започнаха в Рига. 
Там ми взеха учител, с ко
гото да понауча горе-долу 
руската граматика и да раз
говарям с него, да по.чувст
вам езика като свой. Имах 
малко текст и снимките ми 
минаха по-леко. Говор по
"меко", като имам предвид 
руския говор, защото обра
зът на Георги Димитров ка
то роля за мене беше ясен, 
след като съм го играл в 
Народния театър. 
Ето защо, като отидохме в 

. Москва, там вече ми взеха 
за учител един артист, с ко
гото, вън от работата ми с 
режисьора, аз трябваше да 
мина целия текст на роля
та, да го зауча правилно и 
да го произнасям правилно. 
Трябва да призная, че мно
го работех над ролята, тек
ста произнасях със съвсем 
слаб акцент и затова, кога
то филмът беше готов на 
руски език, всички българи 
бяха озвучени от руски.ар
тисти, а аз останах със своя 
глас. 
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Казаха ми, че когато фил
мът е бил приет от Худо
жествения съвет, режисьо
рът М. Ромм изказал опа
сение, че се чувства малък 
акцент. Тогава Пирьев му 
отвърнал: ,,Та именно това 
е най-хубавото. И сам Г. 
Михайлович е говорил с ак
цент." 
Снимахме филма в два ва
рианта - на руски и на бъл
гарски. Тук е мястото да 
подчертая онова братско 
отношение на руските ар
тисти, участващи във фил
ма, към мене, любовта им 
към мене, желанието им да 
ми помогнат всячески. А 
трябва да кажа, че болшин
ството от хората, участва
щи като миманс, особено в 
сцените в съда, бяха артис
ти. Когато се снимаха сце
ните в съда, в Москва валя
ха много дъждове и по ед
но време стана толкова сту
дено, че много хора почна
ха да ходят с балтони ... и 
вместо през август тези ар
тисти да идат по дачите си, 
те предпочели да участват 
във филма (играта им се 
плащаше много добре.) 
Всички те не избягваха слу
чай да покажат голямата си 
любов и уважение към ме
не и това, че те виждат в 
мое лице прекрасен българ
ски артист. И аз, знаейки 
това, ден и нощ залягах и 
учех, репетирах, за да не по-

кажа каквато и да било сла
бост пред тях по.._!! реме на 
снимките. Затова всички 
мои снимки минаха много 
бързо и леко. Това не беше 
в мой интерес, но аз не мо
жех да резиля българския 
артист. 
Все пак често пъти си мис
лех дали нашата публика 
ще ме възприеме на филм 
като Димитров. Но случи се 
така, че тези мои съмнения 
отпаднаха. 
Бях поканен за премиерата 
в Москва, филмът беше 
представен на поканени хо
ра от заводи, фабрики, уч
реждения и хора, които мо
же да не познават Димит
ров лично, но знаят много 
неща за него. В това време 
бяха дошли наши минист
ри. По този случай предсе
дателят на Министерския 
съвет Булганин даде прием, 
на който бях поканен и аз. 
След тостовете Булганин 
пожелал да ме види, те ве
че бяха гледали филма - аз 
отидох и им бях представен. 
И Булганин, и Каганович, и 
Молотов, а най-вече Хруш
чов ми изказаха своите въз
торзи от това, че действи
телно съм пресъздал много 
добре образа на Георги Ди
митров. За мене това беше 
голяма радост и гордост -
щом тях съм задоволил, 
значи ще бъдат доволни и у 
нас в България. 
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След като завърших филма 
и се върнах в България,. 
имаше филмова конферен
ция за последните българс
ки филми. Аз бях гледал ня
кои от тях, за други знаех 
много неща и се изказвах 
най-чистосърдечно. Но ви
ди се това не се понрави на 
много хора. И резултатът от 
моето искрено изказване е 
този, че вече 4 години не 
съм поканен да участвам в 
никакъв филм. 
На последната конферен
ция на кинематографията 
за първи път в 1959 година 
в изказванията пак аз взех 
думата по молба на Дака 
Даковски. И от срам, че от 
прочитането на доклада 
минаха 15 минути и никой 
не стана да се изкаже. И 
въпреки че можех да не бъ
да зает в никакъв филм още 
4 години, аз пак казах отк
ровено доста истини, като 
разкритикувах най-много 
филмите на нашите може 
би най-добри режисьори -
Жандов и Даковски. Това 
направих само с единствес 
ната цел да тласна тия на
ши способни хора към по
големи завоевания, към по
голямо усъвършенстване. 
Бъдешето ще покаже дали 
съм постигнал целта си. 

9 ноемВрu 1960 г.

Заnuсала 
Hega CmaнuмupoBa 
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